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Tisk - naša 
tribuna 

Zadnje čase smo priča 
pogostim razpravam o vlo
gi lokalnega tiska v siste
m u obveščanja občanov, k i 
je eden bistvenih elementov 
samoupravljanja i n ureja
nja družbenih zadev po ob
činah. Te razprave pa ne 
temeljijo le na subjektiv
nih ocenah, ampak na ugo
tovljenih dejstvih. Razne 
raziskovalne institucije so 
nesporno ugotovile, da s i 
brez tiska i n še posebej 
brez pokrajinskih tednikov 
ni mogoče več zamisliti 
uspešnega delovanja samo
upravnih organov in nepo
srednega sodelovanja obča
nov pr i urejanju družbenih 
zadev. Tako je Inštitut za 
sociologijo v Ljubljani z 
lansko obsežno anketo o 
množičnih komunikacij
skih sredstvih ugotovil, da 
so najučinkovitejši obve
ščevalci občanov in obliko
valci naprednih stališč 
prav lokalni listi, k i izha ! 
jajo v nakladi 86.000 izvo
dov (lokalni dnevniki in 
tedniki) in k i jih bere 40 
odstotkov prebivalcev nad 
14 let starosti. Na drugem 
mestu sta »Delo« in »TT« , 
k i izhajata v nakladi 80.000 
oziroma 100.000 izvodov in 
k i j ih bere 21 oz. 23 odstot
kov prebivalcev- Na zad
njem mestu so komunalna 
glasila (razni bilteni, gla
sila občinskih odborov 
S Z D L itd.) i n tovarniški 
časniki, k i jih bero samo 
4 odstotki prebivalstva 
Slovenije, čeprav prispeva 
zanje skupnost okrog 200 
milijonov din letno. 

U g o t o v i t e v o p o m e m b n i 
v l o g i t i s k a d o b i v a n o v e 

p o t r d i t v e 
Morda bo kdo podvomil 

v zanesljivost podatkov 
omenjene ankete? Takoj 
moramo reči, da za to n i 
nobenih razlogov, ker so 
tudi nadaljnje raziskave 
ugotovile izredno učinkovi
tost tiska v sistemu obve
ščanja in pr i oblikovanju 
socialistične zavesti. Anali
ze, k i jih bomo navedli, 
sicer ne izdvajajo lokalnega 
tiska, toda njihove ugoto
vitve veljajo v enaki meri 
tudi zanj. Komisi ja za po
litično in idejnovzgojno de
lo pr i Glavnem odboru 
S Z D L je v sodelovaniu z 
Zvezo delovnih in ljudskih 
univerz izvedla anketo, s 
katero je zajela vsakega de
setega Izmed občanov, ki 
so se udeležili predavanj o 
ustavi na delavskih in l iud-
sk«h univerzah v 15 anketi
ranih občinah. Izmed 731 
anketirancev j ih je 424 od-
povnrilo. da so največ zve
deli o ustavi iz dnevnih In 
lokalnih časnikov. Na do l 
gem mestu sta bila rad'n 
In televizHn. nsto sestanki 
Itd 

Anketa, k i so jo izvedli 
slušatelji Visoke šole za 
politične vede, je sicer za
jela ožji krog ljudi, toda 
njeni rezultati se neverjet
no skladajo z ugotovitvami 
prej omenjene analize. Na 
vprašanje, kje so dobili 
največ informacij o osnut-
Io» 'lofnve. je 57 odstotkov 
Nadaljevanje na 4. strani) 
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Odkritost — dokaz moči naše družbe 
Socialistična zavest še ni popolnoma zmagala, ker je ovirana med drugim tudi z vplivi 

od zunaj. Negativne pojave pogosto opravičujejo z demokracijo, z njenim plaščem. — 
Prizadevati si je treba za hitrejši razvoj nerazvitih področij, kar pa ne sme zavreti 
stalnega naraščanja produktivnejših delavcev v razvitejših pokrajinah. Sleherna uravnilovka 
je lahko škodljiva, ker zmanjšuje zanimanje za povečanje produktivnosti dela. — Inte
gracija ni v nasprotju z interesi posameznih narodov, prav tako pa ni njen cilj ustvariti 
nov, enoten narod. Narodi, združeni v socialistični skupnosti, prispevajo svojo najpozi-
tivnejšo kulturno in drugo dediščino v skupno zakladnico, pri tem pa oplajajo tudi sebe 
z vedno novimi, pozitivnimi vrednotami. Vsak je lahko tisto, kar čuti, da je, in nihče 
nima pravice, da mu vsiljuje kako nacionalno pripadnost, če se čuti samo državljana 
Jugoslavije. — V raznih ustanovah, podjetjih in šolah ne bomo mogli dovoliti, da bi 
nadalje uporabljali besedo gospod, zlasti ne v šolah, kjer to škodljivo vpliva na vzgojo 
otrok. Javnost ne sme biti pasivna proti jalovim intelektualcem, ki so se zabubili sami 
vase, ki je zanje vse preveč vsakdanje In banalno, ki gledajo na vse z višine in postajajo 
vedno bolj nedružbena bitja. Naša stvarnost nudi dovolj gradiva za ustvarjamo umetniško 
delo! — Avtomobilska cesta vzdolž jadranske obale in skozi črno goro — nova obvez
nost jugoslovanske mladine. 

Tovariš T i to je uvodoma 
pozdrav i l V I I . kongres jugo
slovanske mladine i n se za
hva l i l m lad in i , z last i gradite
l jem avtomobi lske ceste, za 
njen prispevek k izgradnj i na
go T->r.*nlisf'*r)e rlečel*1 N^to 

svoj ih slabost ih. Nasprot ja 
p r i n j i h so pravzaprav k r t re
volucije. Zato o vsem tem 
molče. 

G E S L O »BRATSTVO 
I N ENOTNOST« 

J E ŠE V E D N O A K T U A L N O 
Predsednik T i to je obširno 

govori l o integraci j i , k i ne 
pomeni zanikanja nacionalno
sti, n j ihov ih pravic, k i j i h je 
obl ikovala naša revoluci ja. V-
naši državi z več republ ika
m i gre v glavnem za idejno-
politično integracijo, k i je 
oogoj za integracijo v ekono
m i k i , socialistični ku l tu r i , 
OTanosti, umetnost i i n dru
gem. Geslo »Bratstvo in enot

nost« je še vedno aktualno, 
čeprav b i mora lo b i t i že pre
seženo. Socialistična zavest v 
naši deželi še n i popolnoma 
zmagala, ker jo ovirajo med 
drug im tud i vp l i v i od zunaj. 
Pogosto poskušajo opraviče
vati take pojave, kakor na 
pr imer vnašanje tu j ih pojmo
vanj v naš družbeni razvoj, 
s plaščem demokraci je. Take 
težnje prihajajo do izraza 
zlasti p r i ma lem delu knj i 
ževnikov i n umetnikov pa tu
d i p r i nekater ih voditel j ih, k i 
v svojem prakt i c i zmu pozab
ljajo, da so komunis t i . 

Govoreč o prot is lov j ih v 
socialistični skupnost i z več 
narodnostmi, je tovariš Tito 

dejal, da j i h je treba upošte
vat i , da b i se skupnost pra
v i lno razvi jala. Težiti je tre
ba, da se bodo manj razv i t i 
člani socialistične skupnost i 
postopoma razvi ja l i , da bodo 
dosegli isto stopnjo razvoja 
in da se bo potem skupnost 
kot celota enakomerno razvi
ja la naprej . T a proces p a ne 

(Nadaljevanje na 5. strani ) 

V februarju s e k t o r s k a 
k o n f e r e n c a 4 občin 
Občinski s ind ika ln i svet v 

Novem mestu skl icuje 6. fe
bruar ja sektorsko konferen
co s ind ika ln ih delavcev v tr
govini, gostinstvu i n tur i zmu 
na področju novomeške, čr
nomaljske, metliške i n tre
banjske občine. N a dnevnem 
redu bodo prob lemi i n nepo
sredne naloge s ind ika ln ih po
družnic v trgovini i n gostin
stvu, organizacijske spremem
be i n nove metode dela sin
dikatov. Konferenca bo izvo
l i la delegate za zvezni kon
gres i n občni zbor republ i
škega odbora s indikatov v-
ustreznih panogah. Sektorska 
konferenca se bo začela ob 
9. u r i dopoldne v prostor ih 
Sindikalnega doma v Novem 
mestu. 

S k u p n a k o n f e r e n c a 
SZDL o b č i n Č r n o m e l j 

in Metrika 
P r e d dnevi so se predstav

n i k i občinskih odborov S Z D L 
Črnomelj i n M e t l i k a dogovo
r i l i , da bodo ime i i v p r v i po
lov ic i februarja skupno ob* 
činsko konferenco Socialistič
ne zveze za področje obeh 
dosedanjih občin. Te d n i bo 
tud i p r va skupna seja obeh 
dosedanjih občinskih komi 
tejev Z K S , take skupne kon
ference pa pripravl ja jo tud i 
organizacije Zveze borcev i n 
Z V V I . Politična vodstva obeh 
dosedanjih občin so predla
gala O L O Ljubl jana, naj zbere 
mnenja organizaci j Z K , S Z D L , 
s indikatov i n drug ih ter j i h 
hkra t i s svo j imi predlogi 
predloži L j u d s k i skupščini 
L judske republ ike Slovenije, 
da b i se področje občin Čr
nomel j i n Me t l i ka združilo 
v eno občino. Občinski l jud
sk i odbor L jub l jana bo d a l 
temu predlogu še svoje mne
nje. Ponekod bodo šli pred
stavnik i občinskih političnih 
vodstev na ponovne zbore 
občanov ter na sestanke de
lovn ih kolekt ivov, da bodo 
l judem še enkrat po jasni l i 
pomen združitve obeh občin, 
k i rešujeta i n zajemata do
cela enake probleme i n p red 
kater ima je enaka bodočnost. 
Medtem so se, kakor v id imo , 
občinska politična vodstva 
Met l ike i n Črnomlja že zdru
žila i n pr ipravl ja jo skupno 
delo. 

TREBNJE: vsako leto 20 milijonov za zemljo 
»opuuujci. se je ireUa L ne
gat ivnimi pojavi, k i zastrup
ljajo zdravo ozračje v naši 
družbi« je med drug im dejal 
tovariš T i to na kongresu 

mladine v Beogradu 

je i z raz i l prepričanje, da na 
kongresu ne bodo pomišljali, 
ko bodo povzemal i dosežene 
uspehe, govorit i odkr i to tudi 
o raznih slabost ih. 

V nadaljevanju se je T i to 
zadržal p r i raznih negativnih 
pojav ih v naši družbi. Dejal 
je, da m i o tak ih pojavih ved
no govorimo, javno, ka r na 
Zahodu včasih izkoriščajo za 
propagando p ro t i nam i n 
pravi jo , da Je to slabost soci
a l i zma. To pa n i res. P r i nas 
s i pr izadevamo, da ve o sla
bost ih, k i so večidel dedišči
na stare kapitalistične druž
be, vsak naš človek, da se j i h 
čuva i n da se bor i pro t i 
n j im . T o je potem dokaz ne 
slabosti , marveč moči naše 
socialistične skupnost i . Med
tem pa na Zahodu molčijo o 

Nedeljske konference Socialistične zveze v Trebnjem 
se je udeležilo 67 delegatov (80 vabl jenih) , k i so zastopal i 
najrazličnejša področja v družbenem i n zasebnem sektorju, 
razen tega pa so b i l i navzoči tud i tr i je člani okrajnega 
odbora S Z D L Ljubl jana i n predstavnik i domačih političnih 
i n družbenih organizaci j . V imenu občinskega odbora 
S Z D L je konferenco otvor i l tovariš Tone Gole i n pred
lagal, naj bi razpravo vodi lo naslednje delovno predsed
stvo: inž. B r a n k o Voljč, inž. Tončka Avguštin i n Ivan 
Gole . Delegati so nato i zvo l i l i organe konference (razne 
komis i je i n zapisnikar ja ) , nakar so navzoči poslušali 
referat i n razpravo, v kater i je sodelovalo okrog 12 dele
gatov i n gostov. Konferenca, k i se je nadaljevala do prv ih 
popoldanskih ur , je prot i koncu razprave i zvo l i la nov 
21-članski občinski odbor S Z D L . Tako j nato se je novi 
odbor sestal i n izvo l i l za predsednika tovariša Toneta 
Goleta. 

do nje. Ostane upanje, da bo
mo ob podpor i vseh činite-
ljev tur i zem vendarle prepu
s t i l i njegovemu lastnemu to
k u . Kaže, da se bo stvar 
premakni la že letos, ko bo 
l jubl jansko podjetje Petro l 
p r i t rebanjskem odcepu avto
mobi lske ceste gradi lo ben
c insko črpalko. Tako bo dana 
možnost, da na t em mestu 
zgradimo motel a l i ka j po
dobnega, od tod pa b i b i l a 
tud i odskočna deska med le

pote Mirenske doline. Treb
nje, Mokronog i n M i r n a so 
središča, k i b i v turističnem 
pogledu lahko vel iko pome
n i la . 

Z a u v o d : v p r a š a n j e , 
o d g o v o r i n z a g o v o r 

Referat je pretežno govoril 
o tem, kako b i izboljšali sta
nje v kmet i j s tvu i n tu r i zmu , 
zato je b i lo pričakovati, da 

(Nadaljevanje na 12. strani) 

Poročilo o de lu občinskega 
odbora S Z D L so pre je l i vs i 
vabljeni delegati, zato ga na 
konferenci n iso b ra l i . Poslu
šali so samo referat Toneta 
Goleta , k i je govor i l o nadalj
n j i ' k rep i tv i organizacije i n 
o nalogah v družbeni, politič. 
n i , gospodarski in ku l tu rn i 
izgradnj i občine. Referat Je 
poudar i l , da mora p r i t i do 
izraza vloga posameznika, 
vendar njegovo mnenje še ne 

Potrebujemo predvsem samo
stojne občinske gasilske zveze 
Te dni je bil v Ljubljani 

združitveni plenum okrajne 
gasilske zveze Kranj, Novo 
mesto in Ljubljana. Izvolili 
so 50-članski. plenum in 15-
članski izvršni odbor, več 
komisij, tako za tehnično-
operativno in preventivno 
službo, oganizacijo in propa

gando, ter komisiji za žene 
in mladino. Dosedanjo po
žarno - varstveno službo in 
strokovno vzgojo posameznih 
okrajnih gasilskih zvez bodo 
prilagodili novim oblikam 
dela okrajne gasilske zveze, 
ki naj bo v bodoče v prvi vr
sti koordinator za enotno 
vodenje požarno • varstvene 
služIte v okraju. Predvsem 
bo združena okrajna gasilska 
zveza še nadalje skrbela za 
inštruktažo in strokovno 
vzgojo gasilskega kadra. V 
ta namen bo organizirala te
čaje in -seminarje. Posebno 
pozornost pa bo posvečala 
občinskim gasilskim zvezam, 
da se usposobijo za samo
stojno vodenje in usmerja
nje celotne po/arnovarstvene 
službe v komuni C. 

more b i t i mnenje organiza
cije. D a ne b i vnaprej prišlo 
do razn ih i zkr i v l j en ih teženj, 
mora b i t i članstvo o vsem 
obveščeno. Glede dela krajev
n ih organizaci j S Z D L se Je 
poročevalec pohvalno i z raz i l , 
dodal pa je, da bodo odpra
v i l i tiste sekcije i n podobne 
obl ike dela, k i samo životari
jo p r i nekater ih kra jevnih or
ganizaci jah. 

Ve l ike naloge nas čakajo v 
kmet i js tvu i n tur i zmu. Socia
listični kmet i j sk i sektor se 
namerava v sedmih le t ih po
večati za okrog 4.000 ha, z 
odkup i i n arondaci jo zem
ljišč pa kani jo že v t em letu 
povečati družbeni sektor na 
900 ha kmet i j sk ih površin. V 
ta namen bo treba zagotovit i 
ve l ika sredstva. Računajo, da 
bodo vsako leto potreboval i 
20 mi l i jonov dinarjev, da b i 
lahko načrt uresničili. Aron-
dac i j sk i i n perspekt ivni pro
grami za razvoj kmet i js tva 
so pr iprav l j en i a l i pa so v iz
delavi i n označujejo 20 inte
resn ih območij za jačanje 
družbenega sektorja. M i s l i t i 
pa moramo na predelavo 
kmet i j sk ih proizvodov i n 
združiti vsa manjša sorodna 
podjetja, k i se z njo bavi jo. 

Referat je izčrpno obdela l 
tud i vprašanje tur i zma . T o 
panogo smo doslej zanemar
j a l i , čeprav je splošno znano, 
da je tur i zem ve l ika zaklad
nica deviz. Žal, v t rebanjsk i 
občini še n ismo našli vrat 

Vse je pod debelo snežno odejo: polja in travniki, hme
ljišča in gozdovi; iz nekaterih krajev sporočajo o škodi 
na mladem drevju, ki je nosilo zadnje tedne prehudo težo 
na šibkih vejah. Ne pozabimo pernate in druge divjadi, 
pa domačih ptičkov — naših prijateljčkov! Zime še n i 

konec, pred nami je Se 28 hladnih februarskih dni! 

V R E M E 
O D L D O 10. F E B R U A R J A 

Manjše snežne padavine 
pričakujemo okrog 1. In 
okrog 7. februarja. V ostalem 
suho oz. jasno in mrzlo. Po
gostokrat bo pihala burja. 

Od 10. februarja dalje moč
ne snežne padavine. 

Dr. V. M. 



ZUNANJEPOLITIČNI TEDENSKI PREGLED Pomanjkanje surovin 
v Tovarni celuloze 

še n i videt i , da bo do tega 
prišlo. Mimogrede naj ome
n i m , da je samo v p r v em 
poletju l an i šlo m imo naše 
tovarne nad 100.000 kub ikov 
lesa, k i se je porab i l v manj 
donosne namene. Po drugI 

Znano je, da se v Tovarn i 
celuloze i n pap i r ja že dal j ča
sa srečujemo s p rob l emom 
preskrbe s surov inami . Zato 
smo nedavno ob iska l i direk
tor ja tovarne celuloze i n pa
p i r ja v Vidmu-Krškem Lada 
Trampuša i n ga zaprosi la , naj 
nam o t em kaj pove. Tovariš 
d i rek tor se je rade volje od
zval našemu vabi lu : 

»Vse lansko leto smo ime l i 
vel ike težave s preskrbo s 
ce lu lozn im lesom. 2e m e d 
letom smo skušali te težkoče 
om i l i t i tako, da smo za pro
izvodnjo uporab i l i več žama-
nja i n povečali proizvodnjo 
celuloze i z listavcev. Tako 
smo pričeli s štednjo smre
kovega celuloznega lesa. Ven
dar smo omejeni tud i p r i 
večji uporab i l istavcev z mož
nostjo prodaje. Letos smo 
»startali« s 700 Imblčnimi me
t r i smrekovega lesa. To je b i 
la vsa naša zaloga surov in , 
k i no rma lno zadostuje z a eno
dnevno proizvodnjo. Vedet i 
pa moramo, da b i m o r a l i 
imet i na zalogi surov in vsaj 
za t r i mesece. Tako stanje je 
zahtevalo h i t ro rešitev. Letos 
smo m o r a l i zmanjšati kom
pletno proizvodnjo za oko l i 
25 odstotkov, za proizvodnjo 
roto papi r ja pa uporabl jamo 
zaman je i n topolo, k i jo ima
mo še na zalogi. S tem pa se 
je t u d i kva l i t e ta proizvodov 
zmanjšala za 20 do 30 odstot
kov. Razen tega moramo se
daj uvažati roto papir . V t em 
mesecu smo ga uvoz i l i za 
nad 60.000 dolarjev. 

G l a v n i raz log pomanjkanja 
surov in je po mo j em mišlje
n j u ta, da n imamo uvedenih 
ekonomsk ih cen lesa. Z uved
bo ekonomsk ih cen b i bi lo 
možno s t rukturo potrošnje 
lesa spremeni t i v kor i s t ke
mične predelave. Ta£o p a so 
Cene lesu določene z zvezni
m i predp is i . Ce hočemo nam
reč s t rukturo spremeni t i , 
moramo nujno spremeni t i tu
d i ceno lesa. Zato b i b i l a 
najbol j idealna rešitev ta , da 
b i prišli n a ekonomsko f o rmi , 
ranje cen lesu. Zaenkrat pa 

Lado Trampuš, d i rektor To
varne celuloze: »Rešitev bo v 

ekonomskih cenah lesa!« 

s t ran i pa so predstavnik i pro
izvajalcev lesa že da l i vedeti, 
da tud i bukovega lesa ne bo
do dobavl ja l i po dosedanj ih 
cenah. 

P r e sk rba z lesom je neko
l i ko slabša tud i zarad i z ime. 
Ce bo z ima trajala še nekaj 
časa, lahko pr ide tako daleč, 
da bomo mora l i popolnoma 
ustavit i proizvodnjo. Lahko 
s i mis l i te , ka j b i to pomeni lo 
za naše gospodarstvo! Ome
n i l sem že, da s i sedaj p r i 
pro izvodnj i pomagamo z za
m a n j em. K e r pa je zmrznje
no, ga ne moremo to l iko tro
šiti, k e r je sekanje močno 
otežkočeno. K e r bomo tud i v 
bodoče močno ko r i s t i l i žama-
nje, bo potrebno čimprej na
bav i t i nov stro j za sekanje. 
Toda to n i dokončna rešitev. 

Nu jno bo treba pre i t i na 
ekonomske cene lesa! 

Predsednik Kennedv i n sovjetski 
premier Hruščov sta pokazala »ve
l i ko zainteresiranost za sklenitev spo
razuma o prepovedi a tomsk ih posku
sov« je pred k r a t k i m iz jav i l pred
sednik ameriške agencije z a oboro
žitev i n nadzorstvo nad razorožitvijo 
VVilliam Foster. To je v zadnjem ča-
ču ponovna izjava, k i dapolnjuje vr
sto dejstev, na podlagi kater ih lahko 
sklepamo, d a opt imizem glede skle
nitve sporazuma o prepovedi atom
s k i h sporazumov, to pot n i brez re
alne podlage. 

Sovjetska zveza i n Z D A sta spora
zumno predlagal i , da bodo ženevska 
razorožitvena pogajanja začasno pre
k i n i l i do srede februarja letos. Ver
jetno upajo, da bodo do takrat uspe
l i p r ip rav i t i osnutek sporazuma o pre
povedi vseh j edrsk ih poskusov. Pred
s tavn ik i nekater ih držav v O Z N na
povedujejo, da bodo lahko dosegli 
sporazum že v nekaj mesecih. Naj
bo l j optimistični p a so omenjal i me
sec maj . Praktično so že na doseda
n j ih pogajanjih rešili zadnjo sporno 
točko to je inšpekcija i n kontro la 
podzemel jskih eksploz i j . Sovjetska 
zveza je popust i la glede nadzorstva i n 
pr i vo l i l a v inšpekcijo »sumljivih« po
tresov, k a r je Zahod ves čas trdo
vratno zahteval kot pogoj, da b i skle
n i l i sporazum. 

Sov je tska zveza je pr i vo l i l a , da 
bodo na sovjetskem ozemlju organi
z i r a l i avtomatske seizmološke posta
je za registriranje i n ugotavljanje 
a tomskih eksplozi j i n menijo, da b i 
že te postaje zadoščale za ugotavlja
nje podzemel jskih eksplozi j . Sovjetski 

znanstveniki so izde la l i avtomatske 
seizmološke postaje, k jer b i s a m i apa
ra t i zb i r a l i i n reg is t r i ra l i p remike ta l , 
posebna e lektronska naprava pa b i 
potem »določala«, ka j naj b i b i l a 
podzemel jska j edrska eksploz i ja a l i 
potres. Take postaje, k i b i j i h raz-
mest ih na določena področja, b i po
tem »nadzorovala«, kako se spoštuje 
sporazum o prepovedi j ed r sk ih po
skusov. 

Z D A so že pr ivo l i le v kombinac i jo 
komis i j sk ih inšpekcij i n nadzorstva s 

letu imet i prvo atomsko bombo tud i 
K i t a j ska . 

Moskva i n VVashington se sedaj še 
lahko sama sporazumeta, pozneje, ko 
b i se a tomsk i k lub povečal z nov im i 
člani, predvsem p a z nepr i je tn ima 
partner jema kot sta de Gaul le i n ču 
E n La j pa b i b i lo vsekakor že mno
go teže. 

Z d i se nadalje, da je prišlo v od
nos ih med Sovjetsko zvezo i n Z D A 
do popuščanja napetosti . To potr ju
jejo dejstva kot so u m i k sovjetskih 

Sporazum pred durmi? 
seizmološkimi aparat i . Sedaj morajo 
še rešiti vprašanja število inšpekcij 
letno i n geografsko razmestitev »črnih 
skrinjic«. 

K e r so to vsaj do sedaj b i l a nebi
stvena, postranska vprašanja, b i b i lo 
težko verjeti, da b i lahko postala 
resna ov i ra za sporazum. Namreč do
slej je b i l a vedno poglavitna ov i ra 
za sporazum politična plat, n i k o l i pa 
stvar tehnične učinkovitosti kontro le . 

Nadal je pa je pokazala nedavna ka
r ibska k r i za , da z modern im j ed r sk im 
orožjem n i mogoče reševati v seda
njem času nobenega spornega med
narodnega vprašanja. K dokončni pr i 
pravl jenosti , da sklenejo sporazum o 
prepovedi j edrsk ih poskusov pa je 
pr ispevala tud i odločnost de Gau l l a , 
da bo zgradi l »francosko jedrsko s i
lo« i n vesti , da b i utegnila v enem 

raketn ih oporišč s K u b e i n ukini tev 
ameriške vojaške blokade; Z D A so 
umakni l e raketna oporišča iz Itali je 
i n Turčije; v VVashingtonu so spreje
l i sklep, da bodo začasno prenehal i 
s podzemel jsk imi eksploz i jami v Ne-
vadi . B r e z dvoma lahko vse to p r i 
števamo med pozit ivne poteze i n no
va zboljšanja tud i v mednarodnih od
nosih. 

Sporazum o prepovedi j edrsk ih po
skusov pričakujemo nestrpno i n s pre
pričanjem, da bo ime l tak dogovor 
med vod i ln ima a tomsk ima državama 
vsesplošen ugoden vpl iv . Zemel jsko 
ozračje se bo zopet očistilo radio
akt i vn ih strupov, pa tud i mednarod-
no politično vzdušje se bo razbis tr i 
lo , ker ne bo več sumničenja in ne
zdravega tekmovanja v preizkušanju 
samomori lnega atomskega orožja. 

Zapori v l j u b l j a n s k e m 
o k r a j u 

Z a prestajanje sodnih i n 
upravn ih kazn i odvzema pro
stoti i n za prestajanje pr ipo
ra oz. preiskovalnega zapora 
so zdaj v novem l jubl jan
skem okra ju 4 zapor i : v 
L jub l jan i , Novem mestu, 

K r a n j u i n Radov l j i c i . 

TEDENSKI NOTRANJEPOLITIČNI PREGLED 
V četrtek sta se sesla na SKupno Mjflfluu-

nje oba zbora Ljudske skupščine L R Slove
nije in po obširni razpravi sprejela družbeni 
plan in zakon o proračunu L R Slovenije za 
leto 1963. Obrazložitev predloga letnega pla
na je dal član Izvršnega sveta L R S inž. Vik
tor Kotnik. 

Osnovno obeležje predlaganega plana je 
optimistično predvidevanje hitre dinamike 
razvoja proizvodnje, izvoza in realne osebne 
potrošnje. A l i je tak optimizem upravičen? 
Odgovor na to dobimo v lanskem drugem 
polletju, ko so bi l i zahvaljujoč velikemu pri
zadevanju gospodarskih organizacij in ob 
širokem angažiranju subjektivnih sil dose
ženi takšni gospodarski uspehi, k i so olaj
šali težave ter ustvarili solidno podlago za 
start v letu 1963. Zato je poglavitna naloga 
plana za leto 1963, da podpre, poglablja in 
pomaga razvijati vse pozitivne težnje iz dru
gega polletja minulega leta, zlasti pa, da za
gotovi čimbolj spodbudne pogoje za poslo
vanje gospodarskih organizacij. 

V planu je ocenjeno povečanje celotne 
proizvodnje za več kot 10 odstotkov, kar 
pomeni, da bo dinamika našega razvoja dva
krat hitrejša kakor lani- Odločilnega pome
na je, da že v začetku leta nadaljujemo z vi
soko ravnijo proizvodnje in da se tempo ra
sti proizvodnje med letom ne bo zmanjšal. 
Predvideno povečanje industrijske proizvod
nje temelji razen na boljšem izkoriščanju 
sedanjih zmogljivosti tudi na tem, da bodo 
začele obratovati nekatere nove kapacitete. 
Predvsem pa je treba' iskati vse obstoječe 
rezerve v napravah samih, v intenzivnejši 
uporabi mehanizacije, v izboljšanju organi
zacije dela, v spodbudnejši delitvi dohodka, 
v širšem uvajanju druge in tretje izmene 
in Klicnem. 

Letos bi se morala prodaja blaga na tu
jem tržišču povečati za 17 odstotkov ali za 
5.5 milijarde dinarjev; zaradi povečanih na
log kmetijstva za boljšo preskrbo domačega 
tržišča, bo morala skoraj celotno poveča
nje izvoza prevzeti industrija. Izboljšanje 
življenjske ravni bo odvisno od hitrejšega 

porasta produktivnosti dela, kar bo omogo
čilo povečanje osebnih dohodkov, in od zbolj
šanja preskrbe tržišča in stabilizacije cen. 
Za naglo povečanje produktivnosti dela (7 
do 8 odstotkov) sta izrednega pomena razi
skovalno delo in hitro prenašanje izsledkov 
v industrijo. Nalogam nagle rasti produktiv
nosti dela se mora podrediti tudi celotna 
politika zaposlovanja. Na nova delovna me
sta je treba vključevati delovno silo iz rezerv 

D R U Ž B E N I PLAN IN PRORA
Č U N LR SLOVENIJE 

ZA LETO 1963 SPREJETA 

gospodarskih organizacij ter iz industrijskih 
in mestnih naselij. Proizvodna politika kme
tijstva b i se morala letos odločno usmeriti 
na intenzivno pridobivanje tistih pridelkov, 
k i so doslej najbolj vplivali na naraščanje 
življenjskih stroškov (krompir, sočivje, mle
ko, jajca in sadje), povečati pa se mora tudi 
proizvodnja mleka in mesa. 

Manjši predvideni porast proračunov v 
komunah nikakor ne bi smel sprožiti ukre
pov za dodatno povečanje takšnih proračun
skih dohodkov, k i bi lahko vplivali na zmanj
šanje realnih osebnih dohodkov. V letu 1963 
bo temeljna naloga, da obseg investicij pod
redimo osebni potrošnji ter da poskrbimo 
za kvalitetne spremembe v načinu investira
nja. V negospodarskih investicijah je največ
j i poudarek na stanovanjski in komunalni 
dejavnosti, p r i čemer predvideva plan za 
okoli 10 odstotkov večja vlaganja kot lani. 

• Prejšnji teden je bil v Beogradu VII-
kongres jugoslovanske mladine, k i se ga je 
udeleževalo tudi 36 delegacij iz 28 držav in 
400 uglednih gostov, med njimi tudi tovariši 
Tito, Kardel j , Rankovie. Gošnjak. Stambolie, 
Veselinov i n drugi. Referat o nalogah Ljud

ske mladine Jugoslavije je podal predsednik 
Tomislav Badovinac, ki je dejal v njem med 
drugim tudi tole: »Razvojna pot naprednega 
mladinskega gibanja v naši deželi se je kre
pila in gradila ob stalni skrbi Z K J in tova
riša Tita. Junaški prispevek, k i ga je mla
dina dala v ljudski revoluciji, je v ponos 
današnjemu mlademu rodu, k i nadaljuje re
volucionarne tradicije S K O J in USAOJ . Po 
vojni je jugoslovanska mladina kot del revo
lucionarnih sil naše družbe z nezmanjšanim 
navdušenjem še naprej prispevala svoj de
lež k materialni in družbeni izgradnji socia
lizma. V tem boju, prepletenem z mladost
n im navdušenjem in ljubeznijo za vsako no
vo tovarno, novo cesto in novo odprto knji
go, izražajo mladi ljudje svojo privrženost 
programu Z K J ter njenemu vedno mlademu 
in revolucionarnemu delu.« — Ob zaključku 
je sprejel kongres razglas, v katerem se ob
vezuje mladina, da bo izpolnila naloge, k i 
jih je dal tovariš Tito in da z navdušenjem 
sprejema obveznost, da zgradi jadransko ma
gistralo. Kongres je sprejel tudi spremembe 
statuta, po katerih je ime L M J spremenjeno 
v Zvezo mladine Jugoslavije, ter pismo C K 
Z K J in Titu , v katerem je rečeno tudi, da gre
do mladi v Jugoslaviji v strnjenih vrstah po 
politiki sožitja, bratstva in enotnosti sociali
stičnega ustvarjanja, k i jo izvaja naša Zve
za komunistov. 

• Zvezni izvršni svet je na svoji zadnji 
se.ii sprejel vrsto novih predpisov, med nji
m i tudi predlog zakona o strokovnih nazivih 
in akademskih stonnjah za osebe, Id konča
jo šolanje na višjih, visokih šolah in fakul
tetah. Po sklepu ZIS o davčnih stopnjah za 
dohodek za leto 1963 so zmanjšane davčne 
stopnje za obrtnike in osebe, k i se ukvarja-
.ia.io s samostojnimi poklici. Ljudske repu
blike oziroma občine so pooblaščene, da 
lahko določenim uslužnostnim obrtnim de
lavnostim še nadalje zmanjšajo davek za 20 
odstotkov. — ZIS je sprejel tudi osnutek za
kona o skladih rizika trgovinskih podjetij 
za promet s kmetijsko - živilskimi proizvodi. 

27 o z . 25 o b č i n v 
l j u b l j a n s k e m o k r a j u 

P o združitvi s k r a n j s k i m 
okra jem i n de lom novome
škega okra ja je zdaj v no
vem l jubl janskem okra ju 27 
občin: Cerkn ica , Črnomelj, 
Domžale, Grosupl je , Hrast
nik, Jesenice, K a m n i k , K o 
čevje, K r a n j , L i t i j a , L jubl jana-
Bežigrad, Ljubljana-Center, 
L jub l jana — Moste-Polje, 
Ljubljana-Siška, L jub l jana — 
Vič-Rudnik, Logatec, Medvo
de, Me t l i ka , Novo mesto, 
Radovl j ica, R ibn i ca , Skof ja 
Loka , Trbovl je , Trebnje, T r 
žič, V r h n i k a i n Zagorje ob 
Savi . Vse p a kaže, da se bo 
v k r a t k e m združila občina 
Medvode z občino Ljubl jana-
Siška, na našem področju p a 
se pr iprav l ja združitev občin 
Me t l i ka i n Črnomelj v enotno 
belokranjsko občino. Potem
takem bo ime l okraj L jubl ja
na verjetno 25 občin. 

• TROJNI RAZGOVORI V NEW 
YORKU. Preds&vniki ZDA, Velike 
Britanije ln Sovjetske zveze so v 
torek nadaljevali z razgovori o 
prepovedi poskusov z atomskim 
oi ožjem. Predstavniki treh držav 
si prizadevajo najti morebitno 
kompromisno rešitev pred 12. fe
bruarjem, ko se bo v Ženevi na
daljevala konferenca razoroži tve-
nega odbora 18 držav. 

V krogih sovjetske deelgaclje so 
Izjavili, da so v pogajanjih že 
»blizu sporazuma«. 

• POGAJANJA V BRUSLJU 
PREKINJENA. Pogajanja o pri
ključitvi Velike Britanije k Ev
ropski gospodarski skupnosti so 
bila v torek dokončno prekinjena. 
Francija je odklonila vse kompro
misne poskuse za rešitev pogajanj 
in poudarila, da Velika Britanija 
»ni zrela« za sprejem. Pet držav, 
in sicer Zahodna Nemčija, Italija, 
Nizozemska, Luksemburg in Bel
gija so izjavile, da so za nadalje
vanje pogajanj. Francija je odklo
nila kompromis in s tem postavila 
veto na možnost sprejema Velike 
Britanije v EGS. Tako se Je kon
čala petnajstmesečna negotovost o 
Izidu teh pogajanj. 

« • GOSPODARSKO SODELOVA
NJE JUGOSLAVIJA—KANADA. V 
ponedeljek se Je končal Štirinajst-
dnevni obisk dcelgacljo Jugoslo
vanskih gospodarstvenikov v Ka
nadi. Na vseh razgovorih z dele
gacijo jugoslovanskih gospodar
stvenikov so kanadski uradni in 
gospodarski krogi opozarjali na 
možnosti za povečanje uvoza iz 
Jugoslavije, kakor tudi za pove
čanje kanadskega Izvoza v Jugo
slavijo. 

Sveti pri 0L0 Ljubljana 
O L O L jubl jana i m a od 18. 

januar ja 1963 naslednj ih 13 
svetov: svet za notranje za
deve i n občo upravo, svet za 

družbeni p lan i n finance, svet 
za gospodarstvo ( industr i ja , 
obrt , gostinstvo, promet , 
gradbeništvo), svet za kme
tijstvo i n gozdarstvo, svet za 
blagovni promet, svet za tu
r izem, svet za urbanizem, ko
munalne i n stanovanjske za
deve, svet za šolstvo, svet za 
delo, svet za socialno var
stvo, svet za ku l turo , svet za 
te.esno ku l tu ro i n svet za 
zdravstvo. 

Organi uprave O L O so: taj
ništvo za notranje zadeve, 
oddelek z a analitične l n or
ganizacijske službe, oddelek 

za upravnopravne zadeve, od- 1 

delek za inšpekcijske službe, 
oddelek za narodno obrambo, 
oddelek za skupne službe, 
okra jn i j avn i pravobrani lec, 
sodn ik i i n senat za prekrške 
ter služba za prošnje i n pr i 
tožbe. 

Letos bomo potreboval i 
400.000 kub ikov lesa. N ik j e r 
pa n i zajamčeno, da bomo 
dob i l i tolikšno količino. Po
trebno bo odločno pričeti re
ševati tud i t a prob lem, saj je 
vsa naša skupnost zaintere
s i rana za povečanje proizvod
nje tud i v naši tovarni . Naš 
delovni ko lekt iv želi i zpo ln i t i 
pro izvodni načrt, t reba m u 
bo to omogočiti.« 

D. K. 



Služba ali kmetija? 
Odmiranje zasebnega kmetijstva in rast družbenih kmetijskih obratov v brežiški obcmi — Zem
lje za zamenjavo primanjkuje, manj kot polovica ljudi s kmetij pa se ukvarja z obdelovanjem 
aemlje — Prihaja čas, ko se bo treba odločiti: ali služba ali kmetija, ker bo le na ta nacm mo
goče dobiti površine za zamenjavo in povečati kmetijsko proizvodnjo z intenzivnejšo obdelavo 

4869 kmečkih gospodarstev je v občini Brežice, na n j ih 
pa prebiva 19.658 l jud i . Med s ledn j imi je le 9256 a l i manj 
kot polov ica kmetovalcev. 

Kme t i j ska posestva upravl ja 1078 nekmetov, med n j i m i 
je 118 obrtn ikov i n 960 uslužbencev i n delavcev. 

Samo 2602 gospodarstev šteje med prava kmečka, 1961 
je mešanih, 208 je nekmečkih, 98 pa takšnih, k jer n i prav 
nikogar, k i b i zemljo obdeloval ( las tn ik i so največkrat 
star i , de la nezmožni l judje) . 

164 gospodarstev je takšnih, k i dajejo četrtino svoj ih 
površin v zakup, 538 gospodarstev p a zemljo jemlje v 
zakup. Vsega je v občini k a r 1280 gospodarstev, ka te r im 
pr imanjkuje delovne si le za obdelavo. 

# P o l o v i c e k m e č k i h 
g o s p o d a r s t e v 
j e n e k m e č k i h . . . 

Zeml ja čaka. Zeml jo je tre
ba obračati, orat i , gnoj i t i , se
jat i je treba vanjo, p let i i n 
okopavati , šele nato lahko 
Pospraviš pr idelek. V občini 
Brežice pa je 1280 gospodar
stev, ka t e r im pr imanjkuje 
rok za obdelavo. To pomeni , 
da ne morejo družbi dat i te
ga, ka r od n j ih pričakuje. 
Kmet i je životarijo, ker je pro
izvodnja zaostala, ke r so po
sestva preveč razdrobl jena. 
H k r a t i s tem pa že dolgo 
Podčrtujemo, ko l i ko pričaku-
jemo od kmet i js tva . 

Družbeni kmet i j sk i obrat i , 
& že nastajajo z združeva
njem majhn ih parce l , bodo 
takšno stanje odprav i l i . T u d i 
v brežiški občini se razvijajo. 
Kmetova lc i so uv ide l i potre
bo i n ponujajo zemljo v od
kup. 

Zadeva, žal, n i tako prepro
sta kot i i a p r v i pogled. Od
kup zemlje povsod i n za vsa
ko ceno b i b i l lahko nevaren. 
Presodit i je treba, kje so naj
ugodnejši pogoji za razvoj 
n ° v i h , sodobnih kmet i j sk ih 
obratov. Ugotovit i je treba, 
kaj bomo pr ide lova l i na n j ih . 
K o žemljo odkupujemo, p a 
ne gre pozabljati na l jud i , k i 
so pre j od nje živeli. V obči
n i je malo industr i je , brez 
dela pa n i k ruha i n brez k r u 
ha n i življenja. 

£ V oko l i c i Stare vas i p r i 
B i z e l j skem bodo z zaokrože
vanjem pr idob i l i 50-hektar-
sko površino za živinorejo. 

£ N a Drenovcu na Bize l j 
skem bo zadruga nadaljevala 
z obnovo vinogradov ter bo 
z o d k u p o m i n zaokroževa
njem ustvar i la strnjeno po
dročje za sodobno vinograd
ništvo. 

K a r t e naštetih interesnih 
področij bodo preb iva lcem v 
pr ihodn j ih dneh na vpogled 
na sedežih kra jevn ih uradov. 

jasno v id imo, da je v občini 
precej nekmetov, k i »kmeti
jo « , bolje rečeno: nihajo m e d 
službo i n kmet i jo . Ne v enem 
i n ne v drugem ne dajejo 
družbi tega, ka r b i mora l i . 
Posebna komis i ja bo pretres
l a vse takšne pr imere (po
datk i so že zbrani ) , nato p a 
se bo treba pogovorit i : 

»Dragi tovariš, zemljo imaš 
in v službi s i . Za kaj se boš 
odločil? Izbira j : a l i eno a l i 
drugo! Obojega ne zmoreš! 
Pust i službo, pa bomo dal i 
tvoje delovno mesto t emu, k i 
m u ne moremo zamenjati 
parcele, č e t i n i prav tako, 
pa pust i zemljo i n jo bomo 
porab i l i z a zamenjavo! N a 
dveh stolčkih hkra t i pa ne 
boš sede l . . . « 

Točno 1708 takšnih pr ime
rov bo mora la na podoben 
način prerešetati komis i ja . V 
takšnih p r ime r ih je torej re

šitev p r i r ok i . Teže bo s pr i 
me r i , kot je tale: 

»Tovariši, z ženo sva stara, 
preko 70 j i h imava . Otrok n i . 
Zemlje je dobr ih 5 hektarov. 
Ne moreva več delat i . Vzemi-
te zemljo i n naju oskrbite do 
smrti!« Takšnih gospodarstev 
je v občini oko l i 100. Sred-
stev za preživnino še n i , toda 
nekje j i h bo treba po iskat i . 

H Ka j smo ugotovil i? Druž
i l i beni kmet i j sk i obrat i se 
jjfc§ razvijajo. Kmetova l c i po
pri nujajo zemljo. K l j u b te
l i m u p a bo treba posebej 
jM reševati pr imere , ko imajo 
jiM zemljo l judje, k i je ne ob
l i j delujejo a l i pa je niso 
H j sposobni obdelovati, k e r 
|M so zaposleni. T u d i po va
l i l seh i n po delovnih kolek-
|fc t i v ih se bodo mora l i pogo-
|M varjat i o tem. Pošteno, 
Mr| odkr i to i n odločno. 

Miloš Jakopec 

Drobiž iz obrata UPORI 
# L e t o s v e č k o t 

6 0 0 h e k t a r o v 
o d k u p l j e n e z e m l j e 

Do konca leta 1965 bo za 
uresničitev gornj ih načrtov 
invest iranih v kmeti jstvo 1 
mi l i j a rdo 100 mi l i jonov dinar
jev. Pretežni del teh sredstev, 
k i so že zagotovljena, bo po
rabl jenih za odkup zemljišč. 
Kme t i j ska zadruga Brežice 
bo letos odkupi la 300 hekt
arov zemljišč, K G P Brežice 
prav tolikšne površine, ne
kaj zemljišč pa bo odkup i la 
tuđi K Z Bizel jsko. Pričeti je 
treba z odkupom zemlje, k e r 
so vse ostale gradnje na bo
dočih kmet i j sk ih obra t ih v 
celot i odvisne od tega. šele 
k o bo zagotovljena k r m s k a 
osnova, bodo gradi l i hleve, 
šele ko bodo odkupl jena zem
ljišča, bodo gradi l i strojne 
remize, skladišča i n vse, ka r 
je potrebno. 

Odkup zemljišč se je že 
konec lanskega leta, še bol j 
pa letos v januar ju lepo od
vi ja l . Če bo šlo še napre j 
tako, bodo potrebne površine 
letos prav k m a l u zagotov
ljene. 

0 V Sentjernejskem obra
tu »Upori« tovarne elementov 
za e lektroniko bodo letos 
sprejel i 15 nov ih delovnih 
moči , k i so j i h i zbra l i m e d 
42 pri javl jenima deklet i i n 
ženami, k i iščejo zaposlitev. 
Za nove delavke bodo organi
z i ra l i vrsto seminarjev i n te
čajev tako glede priučitve n a 
delovnem mestu kako r glede 
izobraževanja. O d n j ih bodo 
predvsem zahtevali , da se 
dobro seznanijo z načeli de
lavskega samoupravl janja i n 
delavsko zakonodajo oz i roma 
ustrezno organizacijo v pod
jetju. 

£ Pred dnevi se je krvoda
jalske akcije na novomeški 
transfuzi jski postaj i udeležilo 
33 članov delovnega ko lekt iva 
»Uporov«. Akc i jo je organizi
ra l kra jevni odbor R K Šent
jernej . 

0 M e d združenimi investi
tor j i , k i gradijo 12-stanovanj-
s k i b lok v Šentjerneju, je 
tudi obrat »Upori«. B l o k bo 
vseljiv v poletnih mesecih te
ga leta, stanovanja p a bodo 
dob i l i člani ko lekt iva »Upo
ri«, kmet i j ska zadruga i n 
šola. 

0 Za rad i bolniških i n po
rodniških dopustov so ime l i 
v obratu »Upori« ob koncu 
preteklega leta 28.056 izpadl ih 
delovnih u r , k a r je za 11.013 
u r manj ko t leto dn i pre j . 
Predvsem se je zmanjšal iz
pad zaradi porodniških do
pustov. L a n i zaradi nesreč 
p r i de lu n i b i lo izgub! 

L J U D J E M E D S E B O j J -

» D o k l e r sodišče ne odloči, 
bom zemljo b r a n i l . . . « 
Nepreve l ika dvorana n i b i la popolnoma zasedena, 

tako da b i med dva lahko sedel še tret j i . Teke l je 
pogovor o tem in onem. Če se niso mogl i s tr in jat i , 
so govor i l i vsevprek, polglasno. K a d a r je dvorana 
postala glasnejša, je mora l vmes poseči predsednik 
delovnega predsedstva. Tako je krajevna konferenca 
Socialistične zveze potekala vse dotlej, dokler niso 
prišli v razpravo drugi , bol j žgoči prob lemi . 

»Tovariš, m i s l i m , da n i prav i len odnos tovariša 
Prizadetega do naših skupnih interesov,« je nekdo 
začel i n pogledal pro t i prostoru, k jer je sedel P r i 
zadeti . 

V t renutku so se l judje ob rn i l i eden p r o t i d ru 
gemu i n s i pr ik imava l i , češ: »Končno se je le nekdo 
našel, da s i upa Pr izadetemu povedati.« 

»Nadaljujte, tovariš!« je pozval predsednik de
lovnega predsedstva. 

»Tovariši, Pr izadet i bran i našim ženam, da b i po 
njegovi parce l i hodile prat k toplemu i z v i ru , čeprav 
sami dobro veste, da se drugače ne more p r i t i do 
te vode. Predlagam, da las tn iku zemljišča plačamo 
vso škodo, k i jo naredijo žene, ko hodijo na pranje-
Se strinjate?« 

»Strinjamo se,« so odgovori l i navzoči, samo to
variš Pr izadet i j e naglo zarde l i n p lan i l pokonc i . 
»Ne, to se ne more zgodit i . Najpre j vložite vlogo 
na sodišču. Dokler to ne odloči, kako bo, bom 
zemljo bran i l . Ste razumel i? Sicer pa m i s l im , da 
tak občni zbor, ko t je tale konferenca Socialistične 
zveze, še n i oblast, Iti b i ime la pravico določati, 
kdo bo hod i l po mo j i zemlji.« 

V dvorani je zavladal mo lk . Šele nato so prišli 
na naslednjo točko dnevnega reda . 

P. S. — »Prizadeti« je izmišljeno ime nekega 
uslužbenca O b L O ; doma i m a m l i n in zemljo in se 
zato »uradno« prišteva k »polproletarcem«. Čudimo 
se z las t i temu, da more kot »dober poznavalec« (saj 
je na občini na odgovornem delovnem mestu) za
konov, načel p r i social izaci j i vas i in socialistični 
preobrazbi sploh t rd i t i , da Socialistična zveza kot 
vsel judska t r ibuna za reševanje najrazličnejših 
vprašanj (čeprav to n i njena poglavitna naloga) ni 
pr isto jna, da b i se dotakni la njegove v drobno-
lastniško miselnost povite dvoličnosti. Mar n i prav 
krajevna konferenca organ, k i je dolžen to obrav
navati? 

% I n t e r e s n a p o d r o č j a 
K m e t i j s k i s t rokovn jak i so 

določili področja, k jer se bo
do razvi ja l i družbeni kmet i j 
sk i obrat i . Določili so, kaj 
bodo na n j ih pr ide lova l i . Na
črti niso dokončni, mars ika j 
se bo še spremeni lo , vsaj u -
srneritev pa k l jub t emu po
cen i j o . T a m se že odvi jata 
odkup i n zaokroževanje zem
ljišč. 

# Cerkl je so prvo interes
no področje. Že zgrajeni ži
vinorejski obrat pomeni zače
tek. Dosedanje površine se 
bodo širile v okol ico gmajne-

9 Drugo interesno področ
je Je Vrb ina , k i zajema lev i 
oreg Save do železniške pro
ge i n občinske meje ter desni 
b r e g do avtomobilske ceste. 
N a V r b i n i se bosta razvi ja la 
sodobna gozdarska proizvod
nja hitro rastočega drevja i n 
živinoreja. 

• T u d i Čatež je interesno 
Področje. Namenjeno je ži
vinoreji, t op l im gredam i n 
Sodobnemu plantažnemu sad-
larstvu. Vse naštete panoge 
D a se bodo razvijale, upošte
vaje dejstvo, da bo iS čate-
»kih Top l i c postal sodoben 
t l»1stični center. 
* • V oko l i c i M o k r i c se bo-

a ° širili dosedanji plantažni 
l^sadi v smer i p ro t i V e l i k i 
do l in i . 

Na področju Artič i n 
jpecnih sel bo kmet i j ska za-
d ^ g a nadaljevala z obnovo 
^dovnjakov na gozdnih t leh 
1 1 8 Površini oko l i 50 hektarov. 
, • Pri Dobrov i bodo na iz-
"rčenih gozdnih površinah In 
* odkupom nov ih razvi ja l i so-
•*°bno kmet i j sko proizvodnjo 

tudi gozdne nasade h i t r o 
^ t o č ega drevja. 

• IZBIRAJ: a l i e n o 
a l i d r u g o , o b o j e g a 
n e z m o r e š ! 

čeprav je videt i vse gladko 
i n jasno, so v tej v e l i k i ak-
c i j i tud i težave. Mars ika t e r i 
gospodar je pr iprav l jen pre
pust i t i zemljo, k i je potrebna 
za kmet i j sk i obrat, toda v za
meno b i rad parcelo drugje. 
Prav zemlje za zamenjavo pa 
v občini Brežice pr imanjkuje . 
Tjs uvodnih številk dovol j 

Boljši promet 
s prašiči 

28. januar ja so kmetova lc i 
na novomeško sejmišče p r i 
pe l ja l i 780 prašičev. To pot je 
bi lo kupcev precej i z vseh 
okoliških krajev; pokup i l i so 
571 prašičev. Cena je b i la ta
ko j neko l iko višja (od 4.500 
do 7.500 d in ) , ko so prodajal
c i v ide l i , da je kupcev dovol j . 

PROIZVODNI PROGRAM 
M A R I B O R S K E L I V A R N E 
1. VLEČENI P R O I Z V O D I B A K R E N I H Z L I T I N 

(vlečena medenina i n var i lna žica). 
2. O D L I T K I Z L I T I N B A R V N I H K O V I N v pesek 

i n kok i l e . 
3. T I S N J E N C I Z L I T I N B A R V N I H K O V I N : b r i 

zgani i n t isnjeni l i v , kovanc i . 
4. B L O K I B A R V N I H K O V I N : M S b lok i , b ron 

b l ok i , b l ok i A l z l i t in , b l o k i Z n z l i t in , b l ok i i z 
bele kovine. 

5. A R M A T U R E : vodovodne, parne In sanitarne. 
6. I N D U S T R I J S K E C E V I : gibl j ive Iz Fe i n M s , 

giblj ive cevi za sejalne stroje, gibljive cevi za 
tahometre, gibljive tekalemit cevi , cevi za pred
napeti beton. 

MARIBORSKA LIVARNA - M A R I B O R 
K E J Ž A R J E V A 13 
Brzojav : Livarna Maribor — telefon 39-63, 23-72. 

GLAVNI KRIVEC: zelo draga, 
neorganizirana proizvodnja 

Na sestanku sindikalne podruž
nice v Industriji obutve v Novem 
mestu so v četrtek, 24. januarja, 
razpravljali o izrednih sklepih, ki 
jih je sprejel DS na svoji zadnji 
seji. 

Vsem delacem, ki se vozijo v 
tovarno več kot 7 km daleč bo 
kolektiv v štirih zimskih mesecih 
vsako leto izplačeval polovico že
lezniške voznlne za razdaljo, ki 
Je večja kot 7 km. Do tega povra
čila so upravičeni vsi, ne glede na 
to, kakšno prevozno sredstvo upo
rabljajo. 

Zaradi govoric o delitvi presež
nega dela osebnih dohodkov med 
one, ki imajo mesečne postavke, 
se črta iz pravilnika zadevno do
ločilo. Prizadeti »mesečarjiu (u-
službenci in nekateri drugi) so se 
zaradi govoric udeležbi pri pre
sežku osebnih dohodkov že sami 
odpovedali. 

Zaradi nizkih osebnih dohodkov, 
ki Jih imajo posamezniki v ročni 
proizvodnji, bo posebna komisija 
razdelila 8 odst. del osebnih do
hodkov na najbolj prizadeta de
lovna mesta in popravila pravil
nik. 

Z a n a m e č e k : n e k a j 
š t e v i l k i z k n j i g o v o d s t v a 

O sestanku in o razpravi na 
nJem pozneje. Postrezimo si z ne
kaj številkami iz knjigovodstva! 

Industrija obutve ju po osebnih 
dohodkih na 8. mestu med 30 to
vrstnimi podjetji v Jugoslaviji. V 
letu 1962 so povprečni osebni do
hodki v kolektivu znašali 20.730 
dinarjev na mesec, enak povpre-
ček med uslužbenci (teh je 9) pa 
je znesel 36.461 dinarjev na me
sec. 47.000 dinarjev Je najvišji po
vprečni osebni dohodek v kolek
tivu. 

Ker presežka dohodka ni, bodo 
na račun popravkov v pravilniku 
o delitvi osebnih dohodkov izpla
čali 3 milijone in pol iz skla
dov. Nadomestilo za prevoze bo 
zneslo v letu dni okoli 200 tiso
čakov. 

R a z p r a v a j e d o k a z a l a , d a 
o r g a n i z a c i j a d e l a š e p a 
Sklepi DS in malo prej našteti 

podatki niso v soglasju. Kaj je 
torej po sredi? Čeprav svoje iz
delke brez težav prodajajo, je do
hodek nizek, ker je zaradi slabe 
organizacije dela nizka tudi sto
rilnost. Precejšen del proizvodnje 
Je ročen, to pa se zaradi nepo
polne organizacije dela močno po
zna na dohodku. 

Nerazumljivi sklepi DS, ki smo 

jih našteli v uvodu, so posledica 
napetih notranjih odnosov. In za
kaj so se odnosi napeli? Vse ka
že, da zaradi zlohotnih govoric o 
osebnih dohodkih. Načenjati raz
pravo o tem na osnovi mesečnih 
prejemkov nekoga, .ki je bil v bol
niškem staležu in na dopustu in 
mu je bil od dohodka odtrgan zne
sek za dva para čevljev, ki ju je 
dobil v podjetju, prav gotovo nI 
moralno! Podobnih primerov je bi
lo na žalost več. Podatki o oseb-
nih dohodkih, ki smo jih navedli, 
pričajo drugače. Ce dodamo še to, 
da je plačilna Usta vsak mesec 
javno razobešena na oglasni deski, 
se res vsiljuje vprašanje: čemu 
šušljanje, koliko je dobil ta in ko
liko oni? Mar ne bi bil boljši ta
kojšen odkrit razgovor, tak, kot 
je bil na sestanku? 

U g o t o v i t v e , k i j i h v e l j a 
u p o š t e v a t i 

Sestanek je bil kljub vsemu ko
risten. Delavci so spoznali, da je 
bil zaslužek na nekaterih delovnih 
mestih majhen zaradi nepopolne 
organizacije dela. Majhne serije 
so pogubne. »Prevečkrat se menja 
tehnološki postopek. Delu se še ni
si privadil, ko že moraš pričeti z 
novim. Modelarnica naj dela mo
dele za proizvodnjo. Mi smo indu
strija, ne moremo delati čevljev za 
pet it-ne Novomeščanc, saj nismo 
obrt! Modelar naj ne dela modelov 
za njihov čevelj, ampak za tistega, 
ki ga bomo izdelovali v velikih se
rijah.« 

»Industrijska proizvodnja zahte
va strokovnjake. Koliko nos je 
odšlo na specializacijo, koga šti
pendiramo na srednji usnjarski šo
li? Zakaj so nekateri strokovnjaki 
bezali iz podjetja? Se mar bojimo 
za .stolčke'?« so deževala vpraša
nja. Nekdo drug pa je dodal, da 
so se razprave o strokovnem izpo
polnjevanju navadno končavale z 
ugotovitvijo: to ni za nas, ker 
»preveč košta« . . . Tudi o strojih 
so se pogovorili. Strojne naprave 
je treba vzdrževati in zanje skr
beti. Doslej za to niso najbolje 
skrbeli. 

R e š i t e v je v v e č j i 
p r o i z v o d n j i i n v v e č j i 

s t o r i l n o s t i ! 
Zavod za izobraževanje kadrov 

ln produktivnost dela bo Industriji 
obutve izdelal predlog za novo or
ganizacijo dela. Glavni delež napo-
lov pa kljub temu čaka kolektiv. 
Ta bo moral novo, boljšo organi
zacijo dela spraviti v življenje. 

Mnogi v kolektivu se bodo mo

rali odpovedati stari obrtniški mi
selnosti o kvalifikacijah, Id naj 
zagotavljajo osebne dohodke. »V 
socializmu moramo imeti vsi ena
ke plače!« je pripomnil nekdo na 
sestanku. Ta opazka in odobrava« 
nje, ki j i je sledilo, kaže, da je v 
kolektivu precej ljudi, ki se ša 
niso spoprijaznili z načelom: ko
likor narediš, toliko dobiš! Vpra
šujemo se: kaj bi naredil ta, U 
je za »enak« plače, če bi gHenij^ 
da naj prejema ves kolektiv toliko 
kot snažilka? Zdi se nam, da b i 
potem njegova vnetost za enakost 
najbrž hitro popustila . . . 

0 Se mnogo bodo morali posta-
» " t i , preden bodo odpravili te
ti zave, ki peklijo kolektiv. Pred-
a vsem pa bo treba spoznati, da 
a so osebni dohodki odvisni od 
e dela, od dohodka, ki ga ustvar-
0 jajo in od pridnosti vsega ko-
e lektiva. Ker svoje izdelke zlah-
£ ka prodajajo, si lahko od nova 
a organizacije dela veliko obetajo« 

A v g u š t i n A v b a r n o v i 
p r e d s e d n i k o b č i n s k e g a 

s i n d i k a l n e g a s v e t a 
v N o v e m m e s t u 

N a zadnjem p lenumu ob-
fcinskegb s idikatnega sveta, 
Novo mesto je b i l zarad i no
v ih dolžnosti, k i j i h je prev
zel, razrešen dosedanj i p red
sednik, tovariš Jože C v i t k o 
vič. Člani p l enuma so soglas
no i zvo l i l i za novega pred« 
sodnika tovariša Avguština 
Avbarja. Prejšnjemu predsed
n i k u se je z a njegovo delo 
in požrvovalnost v imenu plo« 
n u m a zahva l i l Jože Blažič. 

Š e n t j e r n e j i m a 
5 6 2 l j u d i 

P o zadnj ih podatk ih šent-
jernojskega matičnega u r a d a 
i m a Šentjernej 562 l jud i . S e m 
niso všteti t i s t i , k i so v Šent
jerneju samo zaposleni. Ce
lotno območje matičnega 
urada je imelo zadnjega de
cembra l an i 5.721 l jud i , le to 
pre j p a 5.672 prebivalcev. L a 
n i je šentjernejskl matični 
urad zabeležil 56 s m r t n i h s lu -

. čajev i n 29 rojstev. 



RAZPRAVLJAMO O OSNUTKU REPUBLIŠKE USTAVE IN OBČINSKIH STATUTOV 

T I S K - s o c i a l i s t i č n a t r i b u n a 
(Nadaljevanje s 1. strani) gih anket, se je dokopala 

občanov odgovorilo, da je tudi anketa, k i jo je izvedla 
b i l tisk njihov najboljši ob- redakcija »Borbe« v sode-
veščevalec. Do podobne lovanju z beograjskim in-
ugotovitve, k i le malenkost štitutom za družbene zna-
odstopa od rezultatov dru- nostL 

Sedanje p e r e č e n a l o g e n a l a g a j o t i s k u 
n o v e , v e č j e i n k v a l i t e t n e j š e z a h t e v e 

Da ima tisk globoke ko
renine med delovnimi ljud
mi , v njihovih potrebah po 
informacijah o najrazlič
nejših družbenih vpraša
njih, po usmerjanju p r i 
svojem delu i n po najna
prednejših stališčih, k i j im 
pomagajo, da se laže odlo
čijo p r i važnih stvareh, je 
ugotovljeno dejstvo. O tem 
n i več kaj razpravljati. 
Mo rda pa n i odveč, da 
izvedemo iz te ugotovitve 
posebne naloge lokalnega 
oziroma pokrajinskega t i 
ska. 

Za tisk velja ugotovitev, 
d a je, kakor smo že več
krat ugotovili, obveščevalec 
O vsem družbenem dogaja
nju, oblikovalec socialistič
ne zavesti, tribuna najna
prednejših stališč in mnenj, 
usmerjenih k napredku-
Tovariš Rankovie je ob 
neki priložnosti dejal, da je 
treba p r i izvajanju nalog 
bolj upoštevati tisk, hkrati 
pa m u pomagati, da bo čim 

V e d n o v e č p r i j a v 
z a d e l o 

V decembru, januarju in v 
februarju je vsako leto naj
več prijav za zaposlitev. Med 
prosilci je pretežni del ta
kih, k i so doma s podeželja 
In bi se radi, ko je sezona 
kmečkih del prt kraju, zapo
slili. Največ jih želi v indu
strija 

Zavod za zaposlovanje v 
Novem mestu je v decembru 
lam prejel 78 prijav za za
poslitev, med prosilci je bilo 
43 žensk in 35 moških, v ja
nuarju letos pa 86 prijav 
(med njimi največ žena). Za
vod Je v decembru oskrbel 
zaposlitev 62 ljudem (35 žen
skam in 27 moškim), v ja
nuarju pa 70 ljudem (35 žen
skam). Največ izmed teh 
ljudi Je bilo zaposlenih v 
industriji, nekaj pa tudi v 
gozdarstvu. 

uspešneje uresničeval svoje 
poslanstvo. Kakšno pa je 
njegovo poslanstvo? Tisk 
mora biti zrcalo vseh naj-
raznovrstnejših i n zaplete
nih procesov, k i smo j im 
priča v našem burnem 
družbenem razvoju. T isk 
mora pomagati razreševati 
protislovja prehodnega ob-
dobja, k i se j im seveda ne 
more izogniti in j ih zane
mariti , ampak mora s silo 
svojega prepričevanja vpli
vati, da bodo v spopadu 
protislovnih s i teženj zma
gala najnaprednejša stališ
ča. Tisk mora objavljati 
pozitivne zglede in poma
gati tam, kjer se težje znaj
dejo. Njegova naloga je 
tudi, da na široko odpira 
vrata svoje tribune, da bi 
jo lahko uporabljali obča
n i za oblikovanje i n izva
janje politike na vseh pod
ročjih družbenega življe
nja. In ne nazadnje: tisk je 
vnet bojetnik zoper proti-
socialistične pojave, zoper 
vse, kar zavira napredek. 

A l i si je danes mogoče 
zamisliti uspešen • razvoj 
naše družbe, bogato vse
bino družbenega življenja, 
brez lokalnega oziroma po
krajinskega tiska? V časih, 
ko je težišče družbene de
javnosti v komuni, ko se 
občani čedalje neposred-
neje vključujejo v ureja
nje družbenih zadev, brez 
lokalnega tiska ne more 
biti dobre obveščenosti, 
brez učinkovite obveščeno
sti pa ni dobrega uprav
ljanja. Drugače, je bilo v 
dobi centralizma, ko so od
ločitve sprejemali na vrhu 
in ko je b i l tisk eden iz
med množičnih propagan-
distov za izvajanje centra
lističnih ukrepov. V današ
njih razmerah je seveda 
nujno potreben tudi dnev
ni tisk. Brez njega si ne 
moremo zamisliti sodob
nega človeka, čedalje bolj 

PISMA UREDNIŠTVU 
Odgovor t o v a r i š u 

Z d r a v k u JeZu 
V prejšnji številki Dolenjr 

gJcega lista se tov. Zdravko 
Jež pritožuje nad uslužbenci 
železnice na vlaku in usluž
bencem na kandijski postaji. 
Sprevodnika obsoja, ker ne 
đovoli potnikom, ki imajo vo
zovnice za drugi razred, vož
nje v prvem razredu. Pravi, 
da je nekega jutra sprevod
nik zahteval, naj potniki, ki 
imajo vozovnice za drugi raz
red, zapuste vagon prvega 
razreda; m ker niso hoteli od
iti je eni izmed potnic vzel 
mesečno vozovnico, da bi do
bil potrebne podatke. 

Nadalje tov. Zdravko Jež 
sprašuje, zakaj je sprevodnik 
vzel vozovnico prav tej potni
ci. Mislim, da je storil prav, 
saj je to njegova službena 
dolžnost, narobe je bilo le to, 
da ni odvzel vozovnice še tov. 
Zdravku Ježu, ki se neupravi
čeno vozi v prvem razredu 
pogosteje kot omenjena pot
nica. 

Tudi sam se že več let vo
zim v službo in opazujem tov. 
Ježa. Ko zjutraj vlak ustavi 
na birčenski postaji, že gleda 
kje je vagon prvega razreda, 
v katerega vstopi, če je le mo
goče, čeprav ima vozovnico 
za drugi razred. V bodoče naj 
ta tovariš upošteva, da spre
vodnik opravlja svojo dol

žnost, če skrbi, da so potniki 
pravilno razvrščeni v vagonih, 
za katere imajo vozovnice. 

Glede zamude vlaka 19. ja
nuarja zjutraj naj pojasnim, 
da je imel vlak zamudo zara
di okvare na stroju. Temu ni 
kriva niti železnica niti usluž
benec na postaji Kandija. To
variš Jež je nestrpno čakal na 
postaji Birčna vas na prihod 
vlaka. Iz kandijske postaje je 
hotel telefonirati v podjetje 
»Krka* (sedaj Farmis), kjer 
je zaposlen, da bi ponj in 
ostale tovariše iz tega podjet
ja prišel kamion. Uslužbenec 
na kandijski postaji, ki je de
lal že 24 ur, je bil utrujen in 
tudi ni mogel takoj ustreči 
tovarišu Ježu, ker ni imel ča
sa. To tudi ni njegova dolž
nost, kajti železniški telefoni 
so namenjeni samo službe
nim pogovorom na železnici. 
Kljub temu je podjetju »Kr
ka«, takoj ko je utegnil, spo
ročil, kar mu je naročil tov. 
Jež. Odgovorili pa so mu, da 
so kamioni ta dan določeni 
za važnejše stvari, kot je pre
voz tov. Ježa in ostalih, in da 
bi bil prevoz neekonomičen. 

V bodoče prosim tov. 
Zdravka Ježa, naj obsojanje 
železniških uslužbencev uskla
di s predpisi ter naj z delov
nim časom vedno štedi tako 
kot pri čakanju vlaka v Birč-
ni vasi. 

Janez Kovačec 
uslužbenec postaje Kandija 

osvobojenega i n povezane
ga v širšo skupnost člove
štva. Prav tako pa dnevni 
tisk p r i najboljši volji ne 
more zajeti bujnega življe
nja milijonov neposrednih 
upravljavcev. T u si mora 
deliti mesto z lokalnim ozi
roma pokrajinskim tiskom, 
k i je bliže komuni, razen 
tega pa omejen na ožje ob
močje, čigar življenje lah
ko zajame izčrpneje. 

Čeprav imajo velik po
men tudi komunalna gla
sila in tovarniški časniki, 
k i izhajajo v veliki nakladi, 
a j ih, žal, bere, kakor je 
pokazala anketa, majhen 
krog ljudi, pa je treba ugo
toviti, da ne morejo nado
mestiti lokalnega oziroma 
pokrajinskega tiska. K d o r 
bi to misli l , b i se zelo mo

til- Njihov pomen — če bo
do poskušali biti tisto, kar 
b i moral i biti, in če ne bodo 
samo slaba izdaja pokra
jinskega ali celo osrednje
ga časnika — je nedvomno 
velik, toda ob pokrajin
skem in osrednjem tisku, 
ne pa brez njiju ali ob 
njuni okrnitvi. Sistem ob
veščanja bo uspešen, kadar 
različne oblike množičnih 
komunikacijskih sredstev 
(osrednji, pokrajinski, ko
munami in tovarniški tisk, 
radio, televizija itd.) ne 
bodo drug drugega izklju
čevali, ampak dopolnjevali. 
Žal tega dopolnjevanja za 
zdaj še ni zadosti, čeprav 
je, v interesu nadaljnjega 
uspešnega razvoja samo
upravljanja, potrebno kot 
kruh. 

Spomenik pesniku 
Jožetu Cvelbarju 

T i s k mora dobiti potrebno mesto tudi v 
u s t a v i in v o b č i n s k i h statutih 

Iz tega, kar smo pove
dali o vlogi tiska, sledi 
upravičena podpora pred
logu slovenskega Novinar
skega društva, da je treba 
v 28- členu osnutka ustave 
S R S opredeliti tudi druž
beno - politično vlogo in 
funkcijo sredstev za mno
žično obveščanje. In na
prej; tudi osnutki občin
skih statutov bi moral i po
udariti naloge posrednega 
obveščanja občanov o 
vsem, kar j ih mora zani
mati in o čemer prek oblik 
neposrednega sodelovanja 
pr i urejanju družbenih za
dev ne morejo biti v celoti 
in dovolj zadovoljivo ob
veščeni. Treba je pogledati 
resnici sodobnega življe
nja v oči, pa bomo spo
znali, da je čas v marsičem 
že prerasel samo običajne 
oblike obveščanja na se
stankih, v neposrednem 
stiku itd. Prav tako ne 
smemo pozabiti, da pokra
jinski tisk lahko odigra po
membno vlogo povezova
nja interesov občin, njiho
vih skupnih zadev in akcij. 
Hkrat i pa pokrajinski čas
nik s tehničnimi in kadrov
skimi možnostmi, ki jih 
ima, v marsičem lahko po
maga tudi organom v ko
muni pr i obveščanju ob
čanov, njihovem seznanja
nju s predlogi in odločit
vami, pr i spodbujanju in 
prenašanju zgledov in iz
kušenj ter tako zamaši vr
zel, k i kljub zborom obča
nov, množici raznih oblik 

neposredne demokracije, 
biltenov in komunalnih 
glasil itd., še vedno ob
stajajo. 

Spoznanje o pomembno
sti lokalnega tiska, o nje
govem mestu v sistemu 
obveščanja občanov in me
hanizmu komunalne samo
uprave, pa ne bo popolno, 
če bomo mislili , da mora 
biti lokalni časnik tribuna 
ozkega kroga vodilnih lju
di in da morajo predvsem 
ti odločati, kakšna stališča, 
mnenja in predlogi se lah
ko pojavijo na njegovih 
straneh, o čem sme in o 
čem ne sme obveščati ob
čanov, ker bi ga to spre-' 
menilo v uradno glasilo. 
Tud i finančna podpora li
stu, k i pr i sedanji ceni iz
voda in stroških ne more 
živeti ob naročnini, ne bi 
smela biti odvisna od raz
položenja posameznikov, k i 
so bolj al ' manj navdušeni 
nad tem, o čemer piše čas
nik. T a mora biti rezultat 
spoznanja občanov, nosil
cev komunalne samoupra
ve in tvorcev svojega sta
tuta, svobodnega dogovo
ra, da je pokrajinski čas
nik potreben in da mu pri 
pada poslanstvo socialistič
ne tribune, ne pa vloga re
klamnega lista ali glasila 
ozkega kroga ljudi. 

Prav te dni odločajo ob
činski odbori S Z D L v Spod
njem Posavju in na Do
lenjskem o svojih prora
čunih za leto 1963. T u bo 

Na pobudo Gorjupove ga
lerije v Kostanjevici je slo
venski umetnik Stane Jarm 
izdelal poprsje pesnika Jože
ta Cvelbarja. Ko je galerija 
naročila bronasti odlitek za 
svojo zbirko, so livarji izde
lali odlitek več. Ta naj bi bil 
odkrit na pesnikov rojstni 
dan in kulturni praznik slo
venskega naroda — 8. febru
arja v pesnikovi rojstni vasi 
Prekopi. Vremenske razmere 
bodo odkritje najbrž zavle
kle, tako da bo spomenik od
krit šele na pomlad. Stal bo 
na vrtu pred pesnikovo rojst
no hišo. Za spomenik bodo 
poleg prebivalstva na Pre
kopi prispevali znatem del 
tudi pesnikovi sorodniki. 

treba zajeti tudi potrebna 
sredstva za redno izdaja
nje pokrajinskega tednika 
— Dolenjskega lista. Samo 
naročnina i n zbiranje ogla
sov (za katere se je treba 
v nekaterih kolektivih že 
kar poniževati, da j ih 
uprava lista sploh dobi!) 
sta premalo; list potrebuje 
tudi namensko dotacijo za 
pokrivanje visokih tiskar-
niških stroškov, k i j ih sam 
ne zmore. T u se bo zelo 
hitro pokazalo, ali lastniki 
in izdajatelji časnika — po 
1. januarju 1963 so to vsi 
občinski odbori S Z D L na 
področju bivšega novome-
škega okraja — v resnici 
cenijo svoje glasilo kot so
cialistično tribuno i n so 
mu pr i tem deln priprav
ljeni tudi konkretno poma
gati-

Vsekakor pa drži: tako 
množičnega sredstva obve
ščanja, kot je domači po
krajinski tednik, spričo 
njegovega poslanstva ne bi 
smeli puščati v večnih fi
nančnih težavah, k i hromi
jo uresničevanje njegove 
osrednje naloge. Ne bo od
več, če jo tu še enkrat po-i 

no v i mo: Dolenjski list je' 
orodje Socialistične zveze 
delovnega ljudstva na na
šem področju za množično 
obveščanje in socialistično 
osveščanje vseh naših ob
čanov. Finančna podpora 
listu spričo tega res ne sme 
biti več odvisna samo od 
trenutne naklonjenosti po
sameznikov (kot je bil to 
slučaj lani v nekaterih na
ših občinah!), temveč naj 
izhaja iz načelnega stali
šča, da občani naše pokra
jine tak tednik potrebujejo 
in želijo. F. M . 

Skulpturo je Stane Jarm iz
delal v času II. mednarodne
ga simpozija kiparjev in jo 
je poklonil Gorjupovi galeri
ji. Odlitek je že pripravljen 
za postavitev. S tem bo pre
bivalstvo Prekope dobilo spo
min na svojega pesnika, ki 
je v vojaško knjižico zapi
sal tole oporoko: 

»Nobena želja se mi na 
svetu ni spolnila, ne najljub
ša ne najsvetejša. Ta je mo
ja poslednja: Slovenec sem; 
nič ni zame bolj strašnega, 
kakor v mrtvi tuji prsti spa
ti večno spanje. V sveti do
mači zemlji, tam je sladko 
sanjati večni sen, tam, kjer 
zemlja tudi za mrtve živi in 
rože tudi zanje cveto, v mo
ji dragi, preljubi dolenjski 
deželici, v Kostanjevici. O. 
ko bi danes vedel, da ni tudi 
ta želja tako nespametna, 
kakor so bile druge.« 

Res, bila je nespametna! 
Pesnik je 11. julija 1916 iz
dihnil v brigadni bolnišnici, 
še ko je umiral je prosil, naj 
ga pokopljejo v njegovem 
domačem kraju. Po tolikih! 
letih se bo njegova podoba 
v bronu vrnila v rodno vas. 

Podiplomsko 
i z o b r a ž e v a n j e 
Na priporočilo II. redne letne 

skupščine študentov višje ekonom-
sko-komercialne šo'.e v Mariboru 
bo vodstvo šole v začetku febru
arja priredilo prvi podiplomski se
minar, ki bo trajal predvidoma tri 
dni in bo brezplačen. 

Z uvedbo podiplomskih semi
narjev bo omogočeno vsem slu
šateljem, ki so šolanje že končali, 
da bodo še naprej redno in siste
matično poglabljali svoje znanje. 
Na seminarjih naj bi proučevali 
aktualno problematiko prek pre
davanj strokovnjakov iz gospodar
sko družbenega področja. 

Na februarskem seminarju bodo 
predavanja iz naslednjih tem: in
tegracija in strokovni kadri, uspe
šno vodenje in analiza poslovanja 
za leto 1962, organizacija in me
tode analize trga, zunanjetrgovin
sko poslovanje in evropska go
spodarska skupnost, viri krediti* 
ranja v letu 1963, sestava kredit
nega elaborata, kreditna bilanca 
za leto 1963 in končno še značil
nosti gospodarskega razvoja FLB 
Jugoslavije. 

Vsa ta ekonomska problematika 
kaže, da se vodstvo šole resno 
trudi izobraževati svoje diploman
te, ki so že zaposleni v vseh pre
delih Slovenije. Podiplomski se
minarji bodo hkrati stalna vez 
med šolo in diplomanti, kar je 
sicer redko na naših višjih šolah 
in univerzah. 

Ker je tudi na našem področju 
že precej absolventov in študentov 
te mariborske šole, priporočamo 
vsem, da se seminarja udeleže, saj 
bo Imela od tega korist vsa Bela 
krajina, Dolenjska in Spodnje Po-
savje! —ko 

S t a t u t i , o h t i s t a t u t i . . . 
P l enum občinskega s ind i 

kalnega sveta Novo mesto v 
četrtek, 24. januarja, je b i l 
posvečen pomembnemu vpra
šanju: izdelavi statutov v de
lovnih organizaci jah. V uvod
nem poročilu je bi lo zbranih 
precej ugotovitev o stopnj i 
razvitost i delavskega samo
upravl janja v naših delovnih 
ko lekt iv ih i n dobršen del na
log, m i m o kater ih ne bo mo
goče p r i izdelavi statutov. 

V široki razprav i o osnut
ku ustave po s ind ika ln ih po
družnicah konec lanskega le
ta je prišlo na dan več ugoto
vitev. Pokazalo se Je, da sa- ' 
moupravni predp is i po svoj i 
vsebini daleč zaostajajo za 
socialistično prakso. Notra
nja zakonodaja ( razni prav i l , 
n i k i i n poslovnik i ) v kolek
t iv ih so preveč načelni. Pre
pisovanje prav i ln ikov je po
vzročilo, da imajo mars ik je 
takšne, kakršni v nj ihovo de
lovno organizaci jo sp loh ne 
sodijo. Do tega je prišlo naj
večkrat zato, ker smo prav i l a 
ta prav i ln ike spre jemal i pre
več na hi tro , ne da b i po
drobneje proučili nj ihovo 
vsebino in posledice. P rav 

zato pa ugotavljamo, žal ze
lo pogosto, da so samouprav
ne pravice aH krajše »oblast« 
delovnega kolekt iva, mars ik je 
zelo deklarat ivne. 

K o se odločamo za izdela
vo statutov, osnovnega sa
moupravnega akta v delovnih 
ko lek t i v ih , se najprej pojav
l ja vprašanje, ka j naj statut 
vsebuje. A l i naj bodo v n jem 
zbrani vs i samoupravni pred
p is i , ka r J ih je delovna or
ganizaci ja doslej imela? V 
manjših ko lek t i v ih z enostav
no organizaci jo proizvodnje 
bo to mogoče, v večjih pa ne. 
S ledn j i bodo v statutu zajeli 
(vendar samo okvirno) vpra
šanje delitve, delovna raz

merja, organizaci jo ekonom
s k i h enot, razna nadomesti
la i n drugo, v členih, k i bodo 
o tem govor i l i ,pa bodo opo
zor i l i , d a podrobnejša dolo
čila vsebuje poseben pravi l 
nik a l i poslovnik. K o bomo 
razmišljali o tem, ne pozab-
l jajmo na zakonite predpise, 
k i določajo .kakšne prav i ln i 
ke morajo delovne organiza
cije imet i (za delitev dohod
ka, osebnih dohodkov, za u -
rejanje pravic in dolžnosti iz 

delovnega razmer ja , za H T V 
zaščito ipd.) . 

Ne pr ip i su jmo zakoni t ih 
določil, ampak j i h konkret i -
z i ra jmo, tako da bo proiz
vajalcem jasno, kakšne so 
njihove pravice i n kakšne 
dolžnosti! Posebno pozornost 
bo treba posvetit i ekonom
s k i m enotam. N a to je zla
st i opozor i la razprava. P r i 
nas smo zaradi prepočasne 
decentralizaci je delavskega 
samoupravl janja le malokje 
ustvar i l i ekonomske enote. 
Največkrat so, čeprav j i h na
z ivamo za ekonomske, le o-
bračunske enote. Urejanje 
odnosov med ekonomsk imi 
enotami i n delovno organiza
cijo je zelo zahtevna naloga, 
saj moramo določiti osnove 
za nj ihovo proizvodno i n sa
moupravno delovanje. 

Ponuja se nam priložnost 
odprav i t i pomanjk l j i vost i v 
dosedanji in te rn i zakonodaj i , 
na račun kater ih so posa
mezni lenuhi ta špekulanti 
mars ik je nemoteno živeli. 
Konkre t i z i r a jmo pravice ta 
dolžnosti $ področja de lovnih 
razmer i j , socialnega zavaro

vanja, proizvaja lca do kolek
tiva ta obratno, pa bo manj 
špekulacij te vrste (na p r i 
mer T,.. bolniško,, z zamuja
njem, p r i sprehajanju iz pod
jetja v podjetje zaradi večjih 
zaslužkov ipd.) . T u d i forma
l i zmu v organih D S lahko na
red imo konec, če bomo v sta
tut ih povedal i , da morajo b i t i 
organi samoupravl janja o 
tem, k a r je v n j ihov i pr is to j 
nost i , b i t i pred določanjem 
obveščeni. 

Lahko b i našteli še mnogo 
nalog, k i nas čakajo p r i izde
lavi statutov. Na j poudar imo 
samo to, da b i b i l o zmotno 
mišljenje, češ vs i p r a v i l n i k i 
so zdaj zanič! Statut bo na
domest i l vse. Ne, preglejmo 
prav i ln ike , k i smo j i h spre
je l i doslej i n j i h usk lad imo 
z razvojem! Izdelave .statu
tov pa se lo t imo takoj . Naj
prej moramo ocenit i samo
upravne predpise, k i smo j i h 
že spreje l i . Nato razpravl jaj
mo o nalogah i n načelih no
vega statuta, Sele potem naj 
se komis i j a lo t i izdelave o-
snutka, o katerem bo kolek
tiv razpravl ja l . P l enum je 
priporočil, naj ko lekt iv i o-
pravi jo te naloge do konca 
apr i la , da b i se zatem lahko 
povsod razv i la široka razpra
va o osnutk ih statutov. 



Odkritost — dokaz moči naše socialistične družbe 

Pravkar je prehodu 1300 stop-
" i c (tisoč tr isto ! ! ) , da je pr i -
k i iz najnižje etaže, kjer je 
k°pal r a n a s premog. Zdajle 
i * izprazni l karb idno svet i lko, 
"•to pa bo odšel domov. K a -
?Sarsk i rudar j i hite te dn i 

bolj kot sicer, samo da 
" i lahko da l i skupnost i čim-
v e ž premoga. Odjemalc i se 
^ t e na n j ihov ih v ra t ih iz 

^ h krajev Slovenije . . . 

To in ono 
•z Dol. Toplic 
Javna razoetljava v Dolenj

skih Top l i cah je še vedno po
manjkl j iva. P r ed prosve tn im 
domom že več mesecev n i 
luči. K o t je slišati, je po 
sredi napaka v napel javi , za
radi katere žarnice h i t ro pre-
gorevajo. Cas b i b i l , da b i 
t ° vprašanje dokončno uredi
l i . 

Zdravstveni teiaj, na kate
rem bodo gozdni delavci 
spoznali p rav i l a prve pomoči, 
Poteka te d n i v Do l . Topl i -

Vod i ga zdravnik d r . 
Rož. 

Kopalim dom v Do l . Top l i -
0 8 1 1 bodo letos dv ign i l i za 

e n o nadstropje. P r ip rav l j a lna 
gradbena dela so že v teku. 
s tem bo omi l jena k r i z a za 
nastavitvene prostore, k i je 
b I « vsako leto občutna zla-
j a v sezoni. Gostom, k i pr i 
č a j o na zdravljenje, pa bo 
Ustreženo tudi zato, ker j i m 
n e bo treba več hodi t i v ko-
P e l iz sosednjih stavb. Stav
bo. W je stara že več kot 200 
l e t , bodo na novo p r ek r i l i . 

Občni abor krajevne orga
nizacije R K v Do l . Top l i cah , 
k l Je b i l 23. januarja, je po-

mnoge uspehe. Orga
nizacija je b i l a delovna na 
•sen področjih: v bo ju p ro t i 
juberkuiozi i n a lkoho l i zmu, 
Prt zdravstveni vzgoji pre
bivalcev i n mmdine ter v 
K r v oda j a l s t vu . 

Drago Gregorc 

"Od 250 tisočakov 
l " popravila potov 

krajevni odbor v Sentjer-
va.ii ^ e n e <lavno razde l i l med 
d Z 1 S v o jega področja 254.000 
biu J e v> k i j i h bodo upora-
ladi ^ P°Pravila pot'- Spom-

b ° d o ured i l i tud i park 
k„ knt je rne jskem spomenl-

(Nadaljevanje s 1. strani ) 
sme potekat i n a škodo pro
izvajalcev razvitejših članov 
socialistične skupnost i , kate
r i h s tandard m o r a stalno na
raščati. Sleherna uravn i lovka 
i m a t u lahko škodljive posle
dice, k e r lahko povzroči, da 
izgine zanimanje za poveča
nje produkt ivnost i dela. Iz
ravnavanje v standardu mo
ra ko raka t i v sk ladu iz izrav
navanjem n a področju pro
dukt ivnost i dela. Združevanje 
proizvajalcev v republ ikah i n 
med repub l ikami je vel ikega 
pomena za močan gospodar
s k i razvoj skupnost i kot celo
te, najzanesljivejša pot za 
utrditev i n monol i tnost naše 
socialistične skupnost i , ne da 
b i p r i tem bile prizadete pra
vice posameznih l judsk ih re
publ ik . 

MEŠANJE N A R O D A 
Z D R 2 A V O J E N E S M I S E L 

Integraci ja n i v nasprot ju 
s k o r i s t m i posameznih repu
bl ik , prav tako pa tud i ne od
prav l ja narodnost i i n njen 
c i l j n i ustvar i t i nov, enoten 
narod. Ljudje, k i tako mis l i 
jo , mešajo narod z državo, 
kar je nesmisel . Nesmiselna 
so tud i pojmovanja t is t ih , k i 
menijo, d a mora vsak narod, 
vsaka republ ika imet i vse 
lastnosti države. Obstajajo ce
lo nacionalistični elementi, k i 
govore, da b i vsaka republ i 
k a mora la imet i tud i svojo 
vojsko, svoj denar i n še zu
nanjo po l i t iko . Tak i ljudje n i 
majo nič skupnega s social i 
stičnim pojmovanjem narod
nostnega vprašanja. 

N a prav i len razvoj večna
cionalne socialistične skupno
st i l ahko negativno vp l i va he-
gemonizem številčnejšega na
roda. Hegemonizem pa se 
lahko izraža tud i p r i malo
številnem narodu, če je na 
visoki stopnj i gospodarskega 
razvoja. Oba lahko privedeta 
do hud ih posledic, k i se na
vadno kažejo v težnji po 
emancipaci j i i n ločevanju a l i 
pa v sebičnih namerah gospo
darsko razvitejšega naroda, 
da b i i zkor i s t i l svoje predno
st i v škodo slabše razv i t ih na
rodov. Važno je, da pravoča
sno ugotovimo i n odstranimo 

vzroke, k i lahko pripel jejo do 
teh i n taksnih negativnih po
javov. 

B E S E D A »GOSPOD« ŽALI, 
K E R I M A R A Z R E D N I 

S M I S E L 

Tovariš predsednik je opo
zor i l , da nekater im gre težko 
z jez ika beseda Jugoslovan, 
da ne b i menda s tem k r n i l i 
svo j ih nac ionalnih i n drug ih 
pravic. K a j pomeni b i t i J u 
goslovan? Danes to pomeni 
b i t i državljan socialistične 
Jugoslavi je. Vsak je lahko t i 
sto, k a r čuti, da je, i n nihče 
n i m a pravice, da m u vsi l juje 
kako nacionalno pr ipadnost , 
če se čuti samo državljan J u 
goslavije. 

Beseda »gospod« žali, ke r 
ima razredni pomen. Po šest
najst ih le t ih naše socialistič
ne izgradnje zveni tako med
sebojno ogovarjanje nam tu
je i n absurdno. M lad inc i naj 
reagirajo povsod, k jer slišijo 
takšno ogovarjanje, i n se bo
rijo p ro t i n jemu. Nič nas ne 
mot i , če stara generacija, t i 
sta i z meščanskih krogov, 
uporabl ja te nazive, toda 
mlademu rodu mora b i t i to 
tuje. V ustanovah, podjet j ih 
in šolah ne bomo mogl i do
vo l i t i , da b i nadalje uporab
l ja l i te nazive! 

B O J P R O T I P O J A V O M , 
K I Z A S T R U P L J A J O 
Z D R A V O OZRAČJE! 

P r i nas s i prizadevamo, da 
izšolamo čimveč intelektual
no sposobnih l j ud i . Spopr i je t i 
pa se je treba z negat ivnimi 
pojavi, k i zastrupljajo zdravo 
ozračje v naši družbi. Nos i l 
c i teh pojavov so maloštevil
n i ja lov i inte lektualc i , k i zla
s t i v l i teratur i , s l ikarstvu, 
f i lmu i n drugod lebdijo ne
kje izven naše socialistične 
stvarnosti . To so navadno 
ljudje, k i se zabubijo vase, k i 
je zanje vse preveč vsakdanje 
in banalno, k i gledajo na 
vse z višine i n postajajo ved
no bol j nedružbena bi t ja . N i 
smo p ro t i ustvarjalnemu 
iskanju novega, rec imo v s l i 
karstvu, k ipars tvu i n drug ih 
umetnost ih, smo p a pro t i te
mu , da dajemo denar skup
nosti za tako imenovana mo
dernistična dela, k i nimajo 
nobene zveze z umetniškim 
ustvarjanjem, z našo stvar
nostjo pa sp loh ne. če se ho
če kdo ukvar ja t i s t a k i m s l i 
kars tvom a l i k ipars tvom, po
tem naj to dela na svoje stro
ške! 

N O V A O B V E Z N O S T 
J U G O S L O V A N S K E 

M L A D I N E 
Tovariš T i to je sporočil 

mlad in i , da bo njena pr ihod

nja delovna akc i ja avtomobi l
s k a cesta vzdolž jadranske 
obale i n skoz i črno goro do 
avtomobilske ceste Brats tva 
in enotnosti . To je zelo važen 
turistični objekt i n zelo ko r i 
sten za vso našo skupnost. T a 
in vse druge akcije morajo b i 
t i v sk ladu z najvažnejšo na
logo mladine — z učenjem. 

N A O B Z O R J U V E D N O 
VIDNEJŠA Z N A M E N J A 

R A Z V E D R I T V E 

K o je predsednik republ ike 
govori l o današnjem položaju 
v svetu, je dejal, da so na 
obzorju vedno vidnejša zna
menja razvedritve. V m i s l i h 
je ime l pr i jate l jsk i ton v pis
m i h , k i sta s i j i h izmenjala 
riredsednik vlade S Z tovariš 
Hruščov i n predsednik Z D A 
gospod Kennedv. Obsodi l pa 
je vojnohujskaško po l i t iko k i 
tajskih voditeljev, k i n i m a 
nič skupnega z marks i zmom, 
ampak je to prava džingi-

skanska po l i t ika . N j ihova po
l i t i k a kaže na nezaupanje v 
sposobnost delavskega razre
da, da razvi ja svoje revolu
cionarne sile i n se bojuje z 
razrednim nasprotn ikom zno
traj vsake dežele. Računajo s 
700 mi l i j on i k i ta jsk ih držav
ljanov i n sklepajo > da b i v 
atomski vo jni ostalo vseka
kor živih vsaj 300 mi l i jonov 
Kitajcev. V imenu česa i n 
zakaj naj b i izgini lo tudi t i 
st ih 400 mi l i jonov Kitajcev? 
M a r n i to brezupen odnos ce
lo do lastnega naroda? N a 
srečo pa so sile m i r u danes 
v vsem svetu s i lno narasle. 
Sovjetska zveza i n druge so
cialistične države, vse neve
zane i n druge miro l jubne dr
žave, kako r tud i napredne s i 
le kapitalističnih držav zasto
pajo po l i t iko m i r u . To je t i 
sta razvedritev, o kater i je 
b i lo p r e j : govora, zakaj v s i 
t ist i , k i poskušajo žvenketati 
z orožjem, morajo upoštevati 
to vel ikansko s i lo m i r u . 

Takole je sneg v m inu l i h dneh zametel mars ikatero mo
torno vozi lo. Prenekater i »fiček« je mora l počakati na 
gospodarjevo dobro voljo, da se ga je lo t i l po metežu 
z m e t l o . . . T i s ta s tara : »najprej štal'ca, potlej krav'ca« 

še k a r drži! 
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K r i , k i rešuje ž i v l j e n j a 
Pretek l i teden so daroval i k r i na novomeški 

transfuzi jski postaj i : E d i Lesjak i z podjetja Mesa
rija (Novo mesto) ; I van Hrovatič, Janez Sašek, 
Alo jz Pucel j i z Katastrskega urada (Novo mesto) ; 
Anton Judež, član ko lekt iva splošne bolnišnice Novo 
mesto; F ranc Hrovatič, Amal i j a Jenič, člana kolek
t iva I M V Novo mesto; Alo jz Ajdišek iz podjetja 
K e r a m i k a (Novo mesto) ; Ma r i j a Gorenc, de lavka i z 
Novega mesta; S tanka Staniša i n Ana Cvelbar i z 
trgovskega podjetja »Dolenjka« (Novo mesto) ; An
gela Pav l in , Roza l i ja Repše, Antoni ja Redek, Sonja 
Uršnik, Zof i ja Mete lko , K r i s t i n a Orož iz zdravi
lišča Šmarješke Toplice; Jožefa Kušljan, F a n i Sko
da, S tanka Boič, Angela Furar , Ana Turk , M i l k a 
Pavl ic , Pepca Kovačič, Jožefa Zupan, V i d a Cekuta, 
Tončka N unčič, F a n i k a Gričar, A lo j z P r a h , Jože 
V ide , člani ko lekt iva I E V Šentjernej; M a r i j a Medle, 
gospodinja iz Šentjerneja; Mar t ina Medle, A n a Pa-
darčič, Alo jz Pavl ic , Jože Zagore, Anton K i r n , F ranc 
Jereb, Anton Kovačič, Janez Božič iz podjetja Pod
gorje (Šentjernej); Rozal i ja K u h a r , osnovna šola 

'. Šentjernej; Ignac Skoda iz podjetja V o d n a skup
nost Dolenjsko (Novo mesto) ; F r anc škrubej i z 
podjetja »Tobak« (Novo mesto) ; L u d v i k Grozn ik s 
kmeti jskega posestva, Šentjernej; An ton Gregorič 
i n K a r e l Hudorovac , Komuna lno podjetje. Novo 
mesto. 

iiiMiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiM^ 

O B I S K V B R E Ž I Š K I S T A N O V A N J S K I S K U P N O S T I : 

Domiselnost in podjetnost - osnovni kapital 
»NE IŠČEMO ZASLUŽKA, NUDITI SKUŠAMO TO, KAR LJUDJE 

POTREBUJEJO.« To je osnovno vodilo (žal ga mnogokje ne upošte
vajo). »Prebivalci potrebujejo razne obrtne storitve. Vzroki so pre
prosti: nekatere obrti odmirajo, razvoj pa hkrati terja novih. To je 
naše področje. Ustreči moramo tam, kjer ne morejo drugi. Ne iščemo 
zaslužka, če so pogoji, ustanovimo obrat, ki je potreben. Če je tako, 
bo zaživel in ostal. Pod kakšno firmo dela naprej, nas ne zanima. 
Ko smo ga ustanovili, smo ljudem ustregli. Ne priklepamo ga nase. 
Naj postane samostojen obrat. Sredstva, ki jih ustvarja, so njegova. 
Nam zadošča prispevek od najemnin. To je naša glavnica. Vlagamo jo. 
Pomagajo nam tisti, ki nas potrebujejo: prebivalci, podjetja, občina 
in drugi.« 

Tako pravijo v stanovanjski skupnosti v Brežicah. Domiselnost, 
podjetnost in sodelovanje v skupnih potrebah so njihov kapital. Do
bro se obrača in lepo obrestuje. 

PROIZVAJALCI: prihajajte 
B "Vedno zdravniške 
h A . ? l e d e ~ obvarovali so 

o s , e nokllcnih bolezni! 

T u d i p r i n j ih se n i usulo 
Kot plaz. Težko je b i lo začeti. 
V jun i ju 1901 so ustanovi l i 
p r v i servis: pra ln ico . 900 t i 
sočakov je pr ispevala občina. 
Za nakup pralnega stroja. Na
to se Je ustavi lo , vendar ne 
zaradi sredstev. 1 mi l i j on 400 
tisoč dinarjev se j i m steče 
vsako leto od najemnin. N a 
več ne računajo. Potreboval i 
so pisarniški prostor i n taj
n ika . Po letu dn i čakanja so 
uspel i tud i s tem. 

V zadnj ih devetih mesecih 
Je stanovanjska skupnost v 
Brežicah ustanovi la k a r 4 o-
brtne servise i n obrate, ene
ga razširila, enega pa p r i 
prav l ja . Sredstev n i b i lo nič 
več kot nekdaj . Domise lnost 
i n podjetnost sta nadomeščali 
denar, vendar šele potem, ko 
so b i l i ustvar jeni osnovni po
goji. Danes pa v am stano
vanjska skupnost v Brežicah 
n u d i usluge v: 

Serv isu pra ln ica in kemič
na čistilnica. 

Serv isu za pleskarske sto
ritve, 
Serevisu za čevljarstvo. 
Serv isu za zidarsko-krovske 
storitve, 

Tapetniškem obratu, 
Obrat družbene prehrane 

Pa bo v prenovl jenem loka lu 
štirn, kot vse kaže, odprt 
prav k m a l u . 

• R O J S T N O L E T O 1962 . . . 

V le tu 1962 so se »rodili« 
štirje v obrat i stanovanjske 
skupnost i v Brežicah, b i lah
ko zapisal kronis t . 

Čevljarski servis je pričel 
lan i . 7 delavcev pr idno »na-
ustvarjajo oko l i 1 mi l j on 200 
tisoč dinarjev prometa. Po
vpraševanje po tovrstn ih sto
r i tvah je Se vedno večje od 
tega, ko l i ko r zmorejo. N a 20 
kvadratn ih me t r ih se tišči 7 

l jud i . »Ko b i dob i l i vsaj še 
luknjo kje, da b i ločili k rpa l -
nico od onih, k i delajo obu
tev po naročilu . . . « v am bo
do r ek l i . čevljarji i n vzdihni-
11. Orodje so pr ines l i fantje 
sami , tud i šivalni stroj , edino 
»mašino«, k i je v obratu . Poj
dite v U l i co stare pravde i n 
se prepričajte! 
bija« v n jem, na mesec pa 

Pleskar j i delajo približno 4 
mesece, nj ihov obrat je na 
Cest i p r v ih borcev. D a ne bo
ste razočarani: to n i delavni
ca, samo shramba je, v ka
tero spravl jajo orodje l n p r i 
bor. 400 tisočakov ustvarjajo 
na mesec. »Gre i n šlo bo!« 
taksno Je nj ihovo načelo. 

Z idarsko-krovsk i servis so 
hišni svet i spreje l i z v e l i k im 
veseljem. Pre j se niso ime l i 
k a m obrn i t i , če je puščala 
streha, če Je tek lo čez streš
no žlebovje i td. V i soko kva l i 

f i c i ran i k rovn i mojster, k i je 
hkra t i tud i k lepar, je k a r z 
lestve, nekje v isoko p o d stre
ho povedal: »Delavnice n a 
srečo ne potrebujemo« . . . 

O tapetniški delavnic i i n 
njeni uspeh ih smo že p i sa l i . 
Zanimajo se za prostore nek
danje žage tovarne pohištva v 
Brežicah, kjer b i se lahko 
razmahni l i . Naročil je dovol j , 
dela p a ne bo zmanjkalo . 

• D O M I S E L N O S T I N POD
J E T N O S T L A H K O 
N A D O M E S T I T A S R E D S T V A 

T u d i o p ra ln i c i smo v na
šem l is tu že p isa l i . P r ed ne
davn im so ured i l i še sušilni
co. I n ko l i ko so porabi l i? Sa
mo 150 tisočakov. E n a sama 
peč ogreva vse prostore, 
hkra t i pa tud i sušilnico. K e r 
stane stroj za kemično čišče
nje oko l i 12 mi l i jonov i n ne 
bi b i l n i t i 35-odstotno i zkor i 
ščen, so se dogovor i l i s ke
mično čistilnico stanovanjske 
skupnost i v Vidmu-Krškem o 
kooperaci j i . Zanje sprejema
jo obleke v čiščenje i n Jih do-
dostavljajo v Videm-Krško. 
Potrošniku so p r i h r a n i l i 
p o t . . . 

1 m i l i j on 400 tisoč dinarjev 
se nabere vsako leto Iz dele
ža najemnin. S tem je stano
vanjska skupnost v Brežicah 
mnogo ustvar i la . 900 tisoča
kov je pr ispevala občina za 
nakup pralnega stro ja. Ostalo 
so us tvar i l i sami . L a n i so do
segli 12 mi l i jonov dinarjev 
prometa. Da , res je, domisel 
nost i n podjetnost lahko na
domestita denar! 

• NAŠA DOLŽNOST J E . 

Delavci in uslužbenci v 
Brežicah imajo za prehrano 
na razpolago tri gostinske o* 
brate. Njihove zmogljivosti 
so premajhne, hrana pa nI 
dovol j poceni. Pomagati j e 
treba, toda kako? Stanovanj
ska supnost se je lotila tudi 
tega- »Smatramo za svojo dol
žnost rešiti tudi to vpraša« 
nje,« so n a m r e k l i . 2 e v mar. 
cu letos bo, če bo šlo vse po 
sreči, stekel v l o k a l u ŠUrn 
preure jeni obrat družbena 
prehrane. Zmogl j ivost bo 250) 
do 300 obrokov. Mlečna re
stavraci ja se bo z osebjem 
i n vsem, k a r i m a , p rese l i l a 
tja. V posebnem p ros t o ru bo 
majhna točilnica s h l a d i l n i m 
pu l t om, k je r v a m bodo po
stregli s kavo, z r a zn im i pri* 
grizlr i , de l ikatesami i n podob
n i m . Občina bo p r i m a k n i l a 
nekaj sredstev, na je l i bodo 
posoj i lo, nekaj bodo pr ispe
va l i tud i ko l ek t i v i . Iz malega 
raste v e l i k a H r a n a pa bo o-
kusna i n cenena, takšna, da 
bo delavcu zadoščala i n d a j o 
bo zmogel tud i njegov žep. 
Ko l ek t i v mlečne restavraci je , 
k i je spel ja l svoj obrat , bo 
prav gotovo zmogel tud i to 
nalogo. 

N i s m o našteli vsega, k a r je 
doslej oprav i la stanovanjska 
skupnost v Brežicah, vendar 
je tud i to, k a r smo povedal i , 
ve l iko. N i so i ska l i zaslužkov. 
S l ed i l i so pot rebam i n zače
n ja l i povsod tam, k je r je bilo 
najteže. 1 

-c-š 
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Z usklajenimi programi zagotoviti 
razvoj k m e t i j s t v a in gozdarstva 

Interesna področja, usklajeni programi, podružbljanje zemljišč in kooperacija kot dopolnilo 
družbene proizvodnje so štiri osnovne naloge 

Konferenca komunistov kmetijcev in gozdarjev občine 
Novo mesto, k i je bila v soboto, 86. januarja, sodi med naj
uspešnejše, kar j ih je bilo v Novem mestu. Njena vrednost je 
v tem, da so komunisti z odkrito in zelo stvarno razpravo 
o subjektivnih slabostih (v veliki meri je to zasluga uvodne
ga referata) ugotovili, da sta hitrejši razvoj družbene proiz
vodnje v kmetijstvu in gozdarstvu nujnost ter hkrati naloga 
vse skupnosti. Kot prvi so poklicani uresničevati to nalogo ko-

- munisti. 
Enotno stališče pri sprejemanju programov naj zagotovi 

usklajenost le-teh ter enotno akcijo. Skupna, družbena korist 
ima pri delu kmetijskih organizacij prednost pred ozkimi 

- lokalnimi interesi — to Je trajno geslo, k i je izzvenelo v raz
pravi. Sodobnejša, večja in cenejša proizvodnja v vseh pano-
gah - torej tudi v kmetijstvu in v gozdarstvu - je vedno 
In povsod prva naloga. Poizkusom v kmetijstvu, k i so nas 

• doslej veljali milijone, je odklenkalo. 
V razpravi na konferenci so prišla do izraza nekatera 

nesoglasja med komunisti K G P K in K.Z Novo mesto, k i se raz
hajajo v posameznih ocenah nalog in bodočega razvoja. Prav 
bi bilo, ko M komunls J obeh kolektivov v naporih za uresni
čevanje skupnih nalog tesneje sodelovali In se pogosteje-sesta
jali. Kolikor več bo skupnih razprav, toliko laže se bodo spo
razumeli. Kopica stališč o podružbljanju zemljišč in gozdov, 
k i je prišla nr dan v razpravi, opozarja, da bo treba iz dose
danjih izkušenj izbrati najboljše načine in j ih uvajati v vseh 
organizacijah. 

Sklepi konference (zarad, pomanjkanja prostora lahko 
bralcem, žal, posredujemo le drobec najpomembnejšega gra
diva) pomenijo konkretizacijo napotil IV. plenuma CK Z K J 
v kmetijstvu in gozdarstvu novomeške občine. Kot takšni so 
obvezni za vse komuniste v obeh panogah, prav to pa je naj-
resnsojše zagotovilo, da bodo obsežne naloge uresničene. 

Sekretar občinskega kom i 
teja Z K S . tov. F ranc K o t n i k 
je v uvodnem referatu or isa l 
dosedanji razvoj kmet i js tva . 
Opozorit je na izpremembe v 
socia lnem sestavu prebival
stva, k i so nastale zaradi 
industr ia l izaci je . H i t r i gospo
d a r s k i razvoj zahteva hitrejšo 
rast kmet i jske pa tud i goz
darske proizvodnje. Družbeni 
sektor kmet i js tva je, upošte
vaje kmet i jske površine, so
razmerno majhen. Pr ispevek 
kmet i js tva pa je v skupnem 
bruto pro izvodu i n narodnem 
dohodku, k o ugotovimo, da 
se pretežni del prebivalcev še 
vedno ukvar ja s kmetova
n jem, nesorazmeren. 

P r o t i s l o v j a v d o s e d a 
n j e m r a z v o j u 

K o referat našteva vzroke 
za počasen razvoj kmet i js tva, 
ugotavl ja: družbeni brutopro-
dukt. kmet i j sk ih organizaci j 
je v pretežni m e r i ustvarjen 
z nekmet i j sk imi dejavnostmi. 
P r i K G P K Novo mesto dose
gajo oko l i 75 odst. skupnega 
b ru to pro izvoda z gozdar
stvom, v kmet i j sk ih zadrugah 
pa precejšen de l z b lagovnim 
p rome tom (odkupi ) . T o po
meni , da je usmerjenost v 
proizvodnjo še vedno pre
majhna. Dosedanje investi
ci je so bi le, če upoštevamo 
ve l ik pomen kmet i js tva, pre

majhne. V le tu 1960 smo in 
vest ira l i vsega 190 mi l i j o 
nov, v letu 1961 b l i zu 236 
mi l i jonov, v le tu 1962 skoraj 
207 mil i jonov, letos pa bomo 
po programih invest i ra l i 442 
mil i jonov. H k r a t i s tem smo 
premalo uporab l ja l i kot in 
strument z a podružbljanje 
kmeti jske proizvodnje dav
čno po l i t iko i n odlok o agro-
m i n i m u m u . Pogodbeno sodelo
vanje v zadrugah je bi lo bol j 
samemu sebi namen ko t pa 
sredstvo za dopolnitev druž
bene proizvodnje. Večji del 
vzrokov za takšno stanje le
ži v neusklajenosti progra
mov i n dela kme t i j sk ih or
ganizacij . To so najpomemb
nejše ugotovitve referata. 

I n t e r e s n a p o d r o č j a , g o 
s p o d a r s k a k a r t a r a z v o j a 

i n n a č r t n a u p o r a b a 
i n š t r u m e n t o v 

M e d p r v i m i se je pr i g l as i l 
k besedi predsednik O b L O 
tov. Sergej Thorževski. N a 
kra tko povzeto je opozor i l 
predvsem na to, da je b i lo do
sedanje programiranje v kme
t i jstvu premalo usklajeno. 
Kmet i j ske organizacije se mo
rajo sporazumet i , v kaj bodo 
usmeri le svojo kmet i j sko pro
izvodnjo. Na to bo mogoče do
ločiti interesna področja po
sameznih organizacij , s po
močjo obojega p a b i strokov

n jak i izdela l i gospodarsko 
kar to razvoja kmet i js tva v 
občini. Sele nato bodo i n 
strument i , k i so n a razpolago 
(davčna po l i t ika , odlok o 
agromin imumu) , lahko v ro
kah O b L O siUžili kot sred
stvo i n pomoč kme t i j sk im 
organizac i jam p r i podružblja
n ju zemljišč. 

Dosedanja davčna pol i t i 
k a je neredko dosegala na
sprotne učinke, saj smo z 
njo bolj pr i zade l i gospodar
stva v hr ibov i t ih , odmaknje
n i h področjih, k j e r je prav 
zato na ponudbo največ zem
ljišč. K o bo znano, na kate
r e m okolišu bodo K G P K i n 
zadruge razv i ja l i svojo proiz
vodnjo, bomo davčno po l i t iko 
in odlok o ag romin imumu 
uporab l ja l i tam. K o n t r o l a bo 
lažja, k e r bo področje maj
hno, to pa bo zagotovilo 
učinkovitost. 

P o d r u ž b l j a n j e z e m l j i š č 
z a g o t a v l j a e k o n o m i č n o s t 

p r o i z v o d n j e 
Tov. Lojze Pajnič iz okraj

ne gospodarske zbornice 
L jub l jana je razpravl ja l o 
podružbljanju zemljišč ko t 
nujnost i , k i zagotavlja ekono
mičnost proizvodnje na druž
benih kmet i j sk ih obrat ih. K o 
l i ko r se spuščamo v investi
cije, ne da b i prej zago
tov i l i podružbljanje zem
ljišč, k i bodo potrebna za 
življenje i n obstoj obrata, je 
invest ic i ja nerentabi lna i n 
družbeno neupravičena. N a 
obeh v letošnjem letu naj
večjih invest ic i jskih objektov 
v občini: pitališču bekonov v 
Zalogu i n v živinorejskem 
obratu v Draškovcu, z o r i 
vprašanje zemljišč, k i naj 
zagotovijo proizvodnjo na 
obeh obrat ih . Dosedanje po
vršine so za to premalo , zato 
je podružbljanje zemljišč v 
okoliškem področju neizo
gibno. H k r a t i s tem pa ne 
smemo pozabi t i na koopera
ci jo, k i mora v Zalogu za
gotoviti pujske za vzrejo, pa 
tudi zadostne količine k r m i l , 
v Draškovcu pa mlada gove
da i n k rmo . Oboje opozarja, 
da je vsebinska vrednost ko
operacije v dopolnjevanju 
družbene proizvodnje. Z a 

takšno kooperaci jo s ta od
govorna zadruga i n K G P K , 
zato j o naj oba razvi jata. 

S k u p n e n a p o r e p o d r e d i t i 
t r e m o s r e d n j i m o b r a t o m 

Razprava je ugotovi la, d a 
so naložbe v farmo bekonov 
v Zalogu, v živinorejski obrat 
v Draškovcu in v mlečno 
farmo v Jurki vasi skupna 
naloga, k i m o r a letos osredo
točiti vse napore. Težnje 
vseh kmet i j sk ih organizacij 
naj bodo usmerjene v ustva
r i tev pogojev z a razvoj t eh 
treh obratov. Konferenca je 
priporočita razdeUtev interes
n i h področij v občini. K G P K 
Novo mesto se bo razv i ja l 
na desnem bregu K r k e od 
Novega mesta do Šentjerneja 
in na levem bregu od Novega 
mesta pro t i Straži, K Z Do
lenjske Topl ice n a desnem 
bregu do Jurke vasi , K Z No
vo mesto pa v oko l i c i Nove
ga mesta in na levem bregu 
K r k e p ro t i Skoc janu. Po
družbljanje zemljišč v oko
l i c i Zaloga i n Draškovca je 
v zvezi s tem najpomembnej
ša naloga. 

Nobena kmet i j ska organi
zaci ja se ne sme umika t i 
podružbljanju zemljišč. Vsa
k a ponujena parcela je upo
rabna, bodis i za proizvodnjo, 
pogozdovanje a l i za zamenja
vo. Udeleženci so spregovo
r i l i tud i o vprašanju kmet i j 
s k i h kadrov i n poudar i l i zla
s t i to, d a bo spsc ia l i z i rana 
proizvodnja zahtevala vedno 
več kva l i f i c i ran ih delavcev, 
le-teh pa n imamo. Večja s k r b 
za boljše življenske pogoje 
-meti jskih i n gozdarsk ih de
lavcev n i zadnja naloga. 

N e p o t r e b n o š k r i p a n j e 
v g o z d a r s t v u 

V razprav i o gozdarstvu se 
je zvrst i lo precej d iskutan-
tov. L o t i l i so se dvojega: os
krbe .esne industr i je s suro
v inami i n podružbljanja gozd
ne proizvodnje. Nepotrebne 
težave v oskrb i domače lesne 
industr i je s hlodovino pov
zročajo gospodarsko škodo, 
gozdarska proizvodnja pa n i 
omeni la nobenega utemelje
nega vzroka. Zaključek kon-

Nova šola v Šentjerneju — rad i verjamemo šentjernejča-
n o m i n vsem okoličanom, da komaj čakajo pomlad i : z 
odjugo bo podjetje P I O N I R nadaljevalo dela na tej pre-

potrebni stavbi 

ference, obvezen za vse ko
muniste, je tak: lesna indu
s t r i ja i m a svoje planske na
loge. Ce j i ne zagotovimo 
hlodovine, ogrožamo uresni
čevanje družbenega plana, 
vsak komentar pa je odveč. 

Besedni dvoboj, k i se je 
razv i l oko l i podružbljanja 
gozdne proizvodnje, je poka
zal , da se gozdarj i vse preveč 
vrt i jo p r i vprašanjih: kdo , 
kje i n kako, namesto da bi 
smatrali podružbljanje kot 
skupno nalogo z edinim ci

ljem — zagotoviti večje lesno 
bogastvo. Na nepotrebno in 
neutemeljeno ločevanje po
družbljanja blagovne proiz
vodnje in celotne gozdne pro
izvodnje je opozorila inž. Da
nica Belopavlovičeva, ki je 
poudarila, da so tisoči hekta
rov gozdov nedonosnih. Prav 
to pa zahteva od gozdarjev, 
da gozdov ne ločujejo po sek
torjih lastništva in da vred
notijo podružbljanje kot 
nedeljivo nalogo. 

Miloš Jakopec 

Temeljit z d r a v n i š k i pregled 
je cenen! 

Zdravstveni d o m v M e t l i k i 
i m a povprečno najmanj pre
gledov zavarovancev, zato pa 
so t i pregledi temelj i t i . Tako 
preprečujejo špekulacije za
varovancev, hk ra t i p a je s 
takšnim, temel j i t im načinom 
zdravl jenja ko lekt iv zdrav
stvenega doma v M e t l i k i la
n i tud i znižal porabo druž
benih sredstev, namenjenih 
za zdravstvo. 

S k l a d i doma so se okrep i l i , 
zato bodo letos pričeli z 
gradnjo stanovanj, štiristano-

P o j a s n i l o Obrtnega 
s e r v i s a v S e m i č u 

Obr tn i servis v Semiču po
pravl ja svojo zadnjo objavo 
v Dolenjskem l i s tu z dne 10. 
januar ja tako, da n ima pro
st ih »še nekaj škarij« ( imajo 
samo ene, k i so j i h stale nad 
3 mi l i jone dinarjev) , pač p a 
i m a prost ih še nekaj k a p a 
c i t e t p r i teh stro jn ih škar-
jah. Zato se priporoča cenje
n i m odjemalcem za naročila 
in nud i svoje js luge! 

vanjsk i b lok z dvema garso
njerama bodo gradi l i v so
delovanju z metliško lekarno. 
Obo j i imajo zbran ih 10 mi l i 
jonov dinarjev lastnih sred
stev, gradnja pa bo valjala 

M E T L I Š K I 
T E D N I K 
največ 18 mi l i jonov. Z a 
preostanek bodo najel i po
soj i lo. 

Popoldanske ordinaci je za 
zaposlene zavarovance so u-
vedl i že pred t r emi le t i , ven
dar se j i h zavarovanci pre
malo poslužujejo. Patronaž-
na služba je dobro organizi
rana, saj so 2 sestri i n 2 ba
b ic i opravi le lan i oko l i 1800 
do 2000 obiskov na domu. 

K a j s e v s a k t e t ' e n z g o d i 
p r i n a s , v a m p o v e 

D O L E N J S K I L I S T ! 

T a »greze boser « se m i j e z a g r i z e l v u h o t a k o , d a 
n i s e m m o g e l zadržati s m e h a . 

» L e s m e j a j se,« se j e z a t o g o t i l J a k o p i n , »dobro p a 
j e le , če človek nemško govor i ! « 

K e r j e b i l o m l e k o poza j e t o , j e družina v s t a l a i n 
odšla. 

» K j e p a j e Meta? « vprašam g o s p o d i n j o . 
»P r i ognjišču j e jedla,« o d g o v o r i m a t i , » in s o d i m , 

d a j o j e m a l o s r a m p r e d tabo.« 
»Sitna j e danes,« p r i s t a v i Boštjan, » in k a d a r j o 

p r i m e t a k d a n , n i i z h a j a t i ž njo. « 
G o s p o d i n j a g a j e z a v r n i l a : 
» N e b o d i p r e h u d ž n j o ! N i p o s e b n e g a z d r a v j a i n 

h i t r e j e ze j e tudi.« 
» K a r i m a o d tebe,« j e d o d a l g o s p o d a r z a d o v o l j n o . 
Hišna v r a t a s o se l a h n o o d p r l a ; g o s p o d a r i n gospo

d i n j a p a s t a u t i h n i l a . N e k a j časa j e o b s t a l a , n a t o se j e 
približala peči, d a j e s t o p i l a v s a n j e n a p o s t a v a n a 
sve t l o . T a k o j s e m v i d e l , d a j e še p o l o t r o k a , p o l de
v i ce , t o r e j najlepša s t v a r i t e v , s k a t e r o j e osrečil B o g 
z e m l j o i n moške n a n j i ! V i s o k a j e b i l a k o t k l a s n a 
n j i v i . O b r a z a še n i s e m m o g e l o p a z i t i , k e r j e i m e l a 
r u t o t a k o z a v e zano , d a ga j e z n j o s k r i v a l a . 

» S em p o j d i , Me ta ! « s e m j o p o z v a l n e k o l i k o 
o s o r n o . 

»Saj g r em! « j e o d g o v o r i l a t i h o . N a t o j e p r i s t o p i l a 
k m i z i , s e d l a n a s t o l i n o d v e z a l a r u t o p o d o b r a z o m , 
d a j i j e p a d l a n a r a m e . 

N a o b r a z j i j e p a d a l a p o l n a s v e t l o b a . K a k o na j 
v a m , l j u b e p r i j a t e l j i c e , popišem t a o b r a z ? T o j e r a v n o : 
ne d a se p o p i s a t i ! P o g l e d a l s e m j o , a l i t a k o j j e od 
m a k n i l a oči t e r j i h d v i g n i l a p r o t i s t r o p u . Prešinila m e 
j e m i s e l : t a o b r a z , nebeški R a f a e l , se j e m o r a l n e k d a j 
že z i b a t i p r e d t v o j i m d u h o m ! I n res , v B o l o g n i j e b i l o , 
k o s e m k o p r n e l p r e d R a f a e l o v o p o d o b o sve te C e c i l i j e ! 
Naša M e t a j e i m e l a o b r a z te svete C e c i l i j e , ča robn i 
v t i s p a so še povečal i s v e t l i , n a rdeče spominjajoči 
l a s j e , k i s o v d e b e l i h k i t a h težil i s ve to C e c i l i j o z Je l o -
v ega b r d a . 

V m e n i j e vse z a k i p e l o , česar p a n i s e m s m e l po 
k a z a t i o t r o k u . M o j a o s o r n o s t j o j e b i l a p r v i h i p p r e 

plašila, p a se j e h i t r o ojačila. M e n i nič t e b i nič j e 
s p r e g o v o r i l a : 

»Brado p a proč d e n i ! S a m o živina i m a l a s e p o 
c e l i g lav i ! « 

M o j a b r a d a , n a k a t e r o s e m t o l i k o p o n o s e n , n i b i l a 
všeč t e m u o s a t u ! T o so b i l e e d i n e besede , k a t e r e j e 
M e t a t i s t i večer v m o j i družbi s p r e g o v o r i l a . 

S p r a v i l i s o m e s p a t v g o r e n j o hišo. L o j e n a sveča 
se je prižgala, d a n a m j e s v e t i l a p o t e m n i h s t o p n i c a h , 
i n v z e l i s m o t u d i »hlapca« s s ebo j , d a s e m m o g e l ugas
n i t i luč, k a r p r i l o j e n i sveči n i b i l a m a l e n k o s t . V go
r e n j i hiši j e vse dišalo p o žitu. O n d i s o s t a l e p r e g r a d e , 
k i n i s o b i l e p r i Presečnikovih n i k d a r p r a z n e . B i l a j e 
t u d i »malana« . N a v s a k i s t e n i se j e v i d e l a z l a t a m o n 
s t r a n c a z b e l o h o s t i j o , a o b d a j a l o j o j e g r o zd j e v i s t i 
v e l i k o s t i , k a k o r so ga n e k d a j p r i n e s l i i z dežele K a n a 
a n a . T u j e s t a l a t u d i p o s t e l j a , široka, d a b i se b i l a n a 
nje j b r e z težave vežbala c e l a s t o t n i j a . Sivo-rdeče-belo 
Je b i l a prevlečena v u m e t n i h štirikotih, n a s p r e d n j i 
končnici, r a v n o n a d v z g l a v j e m , p a j e z r l o r e s n o i n 
s k r b n o v e l i k o božje o k o , d a s i l a h k o s p a l b r e z s t r a h u 
p o d n j e g o v i m mogočn im v a r s t v o m . 

Legel sem v p o s t e l j o n a p l e v n i c o , k i j e b i l a z a mo 
je kosti precej trda. S h l a p c e m pa sem stri luč, da je 
po vsej gorenji hiši neprijetno zadišalo. A l i vendar, 
kako je bilo prijetno ležati tu! 2e ta zrak — spal sem 
pr i odprtem oknu — m i je napolnil pljuča kakor 
voljno in rahlo laško olje. 

Z a t i s n i l s e m oči : o k r o g m e n e so se s u k a l e z l a t e 
m o n s t r a n c e z be l o h o s t i j o i n s p r e m l j a l i s o j i h orjaški 
g r o z d i , i n to v t a k o živih b a r v a h , k a k o r j i h j e v ede l 
z i d u v d i h n i t i le s a m o u k , k i ga je P o l j a n s k i d o l i n i ro
d i l n e z n a t n i D i v j a k o v m l i n o b b i s t r i Hotovel jšč ic i ! 
J a n e z i n Štefan, k d o v a j u d a n e s še p o z n a ? I m e n i s lav
n i h s i n o v z a d n j e g a se bleščita s k a m n i t e plošče v po
l j a n s k i c e r k v i . J a n e z i n Štefan šubic p a s t a l e g l a v 
z e m l j o , t i h o i n ponižno, k a k o r s t a svo j čas živela, sa
m o u k a s l i k a r j a i n k i p a r j a . B i l a s t a p l e m e n i t a s l o v e n s k a 
s a d o v a naše zapuščene m a t e r e z e m l j e ! V e l i k a b i b i l a 
u m e t n i k a , d a s t a se t a k o izšolala, k a k o r s t a izšolala 
v p o t u i n t r u d u svo j e s i n o v e ! 

N a t a d v a moža s e m m i s l i l p r v o noč n a J e l o v e m 
b r d u i n s p o m i n n a n j u je pomnoži l h a r m o n i j o , k i j e 
o b j e m a l a Presečnikovo sehšče. 

I V 
D r u g o j u t r o m e j e z b u d i l r a h e l k l i c : »Vstat i j e 

čas! « D a n se j e k o m a j d e l a l , k o s e m že tičal v o b l e k i . 
M o j e t e l o j e b i l o okrepčano, k e r s e m s p a l , d a c e s a r 
ne m o r e bo l j e . 

S p o d a j v hiši j e že s t a l a s k l e d a n a m i z i i n k m a l u 
je b i l a z b r a n a o k r o g n j e družba prejšnjega večera. D a 
so b i l i žganci ranega , j u t r a g o s p o d a r j i , o t e m v a m n i 
t r e b a posebe j p r a v i t i . M a t i j i h j e b i l a p o l i l a z »vold-
v i m m a s l o vn ikom« , m i p a s m o k o m a j čakali, d a seže-
m o p o žlicah. 

V o l o v i m a s l o v n i k — nemogoča b e s e d a ! P a se j e 
v e n d a r d o s t i k r a t s p o m i n j a m , k a d a r s i k v a r i m svo j že
l o d e c p o l j u b l j a n s k i h g o s t i l n a h . 2 a l , t u d i t a j e d — v 
p i n j e n o m l e k o z a k u h a n a m o k a — j e i z g i n i l a , i n p r a v 
m i l o se m i j e s t o r i l o , k o s e m zadnjič izpraševal po
l j a n s k a otročeta, p a n i t i eno n i vede lo g o v o r i t i o vo lo-
v e m m a s l o v n i k u . Drugače s m o j e d l i v prejšnjih časih, 
p a s m o t u d i drugače r a s l i i n d o r a s l i k a k o r z e l e n i da 
našnji drobiž. 

P r e d h l e v o m s v a s i z Bošt janom, o b a g o l o r o k a , 
o p a s a l a o s e l n i k e t e r s i s n e l a k o s e z z i d a . L i z a j e p r i 
n e s l a iz h l e v a p o s o d o penas t ega , r a v n o k a r n a m o l z e -
nega m l e k a . P o r o g l j i v o se j e z a s m e j a l a : » H e k ! « 



Pohvala kanižarski „SV0B0DI" 
N a obenem zboru D P D . 

»Svoboda« v Kanižarici je 
Lojze Hude le poročal o de
javnost i društva i n proble
m i h , k i j i h »Svoboda« pre
maguje. Z las t i so precej pro
blemov povzročale finančne 
težave, k e r je društvo največ 
sredstev nameni lo za opre
m o kegljišča i n nabavo osta
lega inventarja. Z načrtnim 
de lom i n požrtvovalnostjo 
članstva pa so te težave kma
l u prebred l i . 

M e d sekc i jami , k i so p r i 
»Svobodi«, so najbol j zado
vo l j i l i kegljači i n stre lc i . 
Kegljaška sekci ja je imela 
vrsto tekmovanj z domačimi 
ir. hrvaškimi ek ipami i n se 
je uvrs t i l a v republiško ligo. 
S t re l c i so se ponovno izka
za l i na tradic ionalnem tro-

boju med Kar l ovcem, Varaž-
d.-ncm in Kanižarico, razen 
tega pa so poživili delo z 
osnovanjem pionirskega strel
skega krožka. Zelo lepo je 
poslovala knjižnica, k i j o je 
vodi l Klevišar. K l u b s k o življe
nje razen rednega gledanja 
TV-oddaj n i b i l o prav i lno 
organizirano. K l u b je nam
reč edini večji prostor za 
shode l jud i v Kanižarici, za
to b i ga v bodoče kazalo ko
ristneje uporabl jat i . 

N a d rug i s t ran i je občni 
zbor ugotovi l , da je močno 
nazadovala kulturno-prosvet-
na dejavnost, k i je b i l a nek
daj osnovno gibalo kanižar-
ske »Svobode«. Ve l i ko mož
nost i je, da b i j o popestr i l i . 
Z last i b i lahke organiz i ra l i 
razne krožke, razgovorne ve-

čsre, predavanja, kval itetne 
predstave i n podobno. 

M e d sk lep i občnega zbora je 
rečeno, da je ponovno oži
vela p i on i r ska sekci ja, k i je 
b i la do nedavnega vod i lna v 
črnomaljski občini. Pričaku
jejo, da bo delala tud i v p r i 
hodnje tako požrtvovalno, 
kot doslej , ko je z last i goj i la 
belokranjske l judske plese. 

Kanižarska »Svoboda« i m a 
nedvomno še več težav, k i 
j i h bo mora l reševati nov i 
upravni odbor, kateremu 
predseduje inž. Rozman. Vo
l ja Kanižarčanov je, da b i 
društvo nudi lo čim več lepe
ga za ku l tu rno izobrazbo in 
razvedri lo. -ko 

Pestro in kvalitetno dejavnost -
pravijo v Šentjerneju 

N a občnem zboru K U D 
»Brata Pirkovič« v Šentjerneju 
so 20. januar ja ugotavl jal i , da 
i m a društvo vel iko pristašev, 
k i j i m je p r i s r cu njegov na
predek i n razvoj, da pa, žal, 
obstajajo prob lemi , k i kul tur-
no-umetniško dejavnost moč
no utesnjujejo. R e k l i so, da 
povzroča največ težav neure
jena dvorana, kjer ne more
jo imet i predstav, kakršne že
li jo. Sprožili so tud i vpraša
nje, kaj bo s šentjernejskim 
kinematografom. Značilno za 
vse podeželske kinematografe 
je, da niso rentabi ln i , ker ima
jo premalo ob iska i n preveli
ke režijske stroške. Rešitev 
vidijo v tem, da b i ustrezni 
organi oprost i l i dajatev male 
kinematografe. V Šentjerneju 
imajo poleg tega še eno te-
Savo: star k inoprojektor . Upa
jo., da bodo s skupn im i mo
ćnu" le zbra l i to l iko sredstev, 
da bodo k u p i l i novega, k i bo 
lahko predvajal tud i f i lme za 
široko platno. 

\ Občni zbor je pohval i l ne
davno ustanovl jeni šentjernej-

sfci oktet ter p r ipomni l , da 
Pomenijo njegovi nastopi po
živitev kulturno-prosvetne 

dejavnosti. V razpravi so še 
omeni l i , da bo d ramska sek
c i ja k m a l u postavi la na oder 
igro, k i jo je i zbra la po te-
meljitejšem pretresu. Pr ipo
m n i l i so, naj b i tako i zb i ra l i 
t ud i v pr ihodnje, da ne b i 
na oder zašlo vsako delo, k i 
slučajno pr ide v režiserjeve 
roke. 

T e l e v i z o r v Gabrjoh 

S skupn im i močmi je os
novna šola v Gabr ju kup i l a 
televizor. Ob n jem je vedno 
živahno, saj je televizor v 
vaseh pod Gor janc i redkost. 

V N o v e m m e s t u : 
» R E Z I J A N S K I 

V E Č E R « 

SLAVISTIČNO D R U 
ŠTVO — podružnica Novo 
mesto v l judno vab i n a 
»REZIJANSKI VEČER«, 
k i ga pr i r e ja s pomočjo 
Glasbeno narodopisnega 
inštituta iz L jubl jane. P r i . 
reditev bo v torek, 5. fe
bruar ja , ob po l o sm ih zve
čer v dvoran i Zavoda za 
izobraževanje odras l ih i n 
produkt ivnost dela. Pre
davanje dr . V . Voduška i n 
dr . M . Matičetova bo 
spreml ja l kratek barvn i 
f i l m o Rez i j i i n n jen ih 
l judeh. Vstop prost. 

Joža Gorjup: V G O S T I L N I (1929) — Iz Gorjupove galerije v Kostanjevici na Krki 

UMRLA JE PLEMENITA ŽENA 

Priprave za proslave 
v Prešernovem tednu 

P o s l o v i l n i v e č e r 
Š o l s k e g a u p r a v i t e l j a 

v O r e h o v i c i 
Pred dnevi se je od Ore-

hovčanov pos lov i l tamkajšnji 
So,ski upravite l j Ma r i j an 
Misson. Vaščani i n starši 
šolskih otrok so m u pr ipra
v i l i lepo dar i lo , mar l j i v i pe-
vovodja pa Je še zadnj ikrat 
stopi l pred pevski zbor, k i 
rou j e d i r i g i r a l i n z n j i m 
zapel nekaj pesmi . V s i , k i so 
6a poznal i , bodo zelo pogre
šali tovariša Missona . Zave
dajoč se tega, so se m u vs i 
Prisrčno zahval i l i i n m u žele
l i srečno pot n a novo službe-
ho mesto v Višnji gor i . 

V počastitev slovenskega 
kul turnega prazn ika ob oblet
n i c i Prešernove s m r t i bo v 
Novem mestu SLAVISTIČNO 
DRUŠTVO pr i red i lo predava-
nje o naši pokra j in i Režiji, k i 
je že skoraj 100 let pod Ita
l i j o . — A K T I V L M S G I M N A 
Z I J E bo da l i zbor reci taci j 
Cankar jev ih del . — N a oblet
nico Prešernove s m r t i pa bo 
v D O L E N J S K E M M U Z E J U 
odprta razstava or ig inalnih 
r i sb M ihe Maleša, k i pona
zarjajo Prešernove pesnitve, 
i n razstava knjižnih izdaj 
Prešerna. 

Podrobnejši p rogram bo 
objavljen v pr ihodnj i številki 
Dolenjskega l is ta . 

» » K O Z A R O « bodo pred
v a j a l i v F r a n c i j i , B e l 
g i j i , Š v i c i in K a n a d i 

Pariško distr ibutersko pod
jetje »Jacques Leitiennc« je 
odkupi lo jugoslovanski f i lm 
»Kozara« i n ga bo predvajalo 
v Franc i j i , Be lg i j i , Kanad i i n 
severnoafriških deželah. Ko 
zaro bodo s inhron i z i ra l i na 

francoski jezik i n nekol iko 
skrajšali. Pariški dnevni i n 
f i lmsk i t isk je doslej objav i l 
o f i lmu več pohvalnih k r i t i k . 
Po mnenja pariške k r i t i ke 
sodi Bulajičev f i lm med naj
boljše stvaritve te vrste. 

NOVOMESČANI: ne zamu
dite tega znamenitega f i lma, 
k i ga vrt i jo te dn i v k i n u 
Doma J L A ! 

Pretekli teden je v Ljublja
ni umrla Japonka Marija Sku-
šek. Več kot štirideset let je 
Uvela v Ljubljani, kamor se 
je po čudnem naključju poro
čila s Slovencem Skuškom. 

Marija Skuškova je bila do
ma na Japonskem. S svojimi 
starši je nekaj let živela tudi 
na Kitajskem. Doma so bili 
premožni in veliki zbiralci 
umetnin ter starin. Ko se je 
za stalno preselila v Ljublja
no, je s seboj pripeljala celo 
premoženje v kitajskem in ja
ponskem umetnem pohištvu 
ter umetninah. Te je skrbno 
čuvala in jih v celoti poklo
nila naši državi ter s tem po
ložila temeljni kamen za ori
entalski muzej pri Slovencih. 

Na Kostanjevico je bila po
sebej navezana. Bila je po 
svojem možu v sorodu z dru
žino Gorjup, iz katere izhaja 

tudi kipar in slikar. Se pose
bej se ji je ob pogostnih obis
kih priljubila naša pokrajina. 
Zadnji dve leti je semkaj več
krat prišla tudi zavoljo japon
skih udeležencev na medna
rodnem simpoziju kiparjev. 
Bila je neutrudljiva prevajal
ka, hkrati pa tudi edina, ki se 
je lahko pogovarjala s temi 
umetniki. Zato bo pri nas ne
pogrešljiva. 

Zaradi plemenitosti in is
krene ljubezni do Slovenije in 
Jugoslavije nam bo ostala v 
svetlem spominu. Do kraja 

se je razdajala tudi s svojim 
delom Z ekipo Rdečega križa 
je prepotovala vso Slovenijo. 
Njeno življenje pa je bilo 
kljub izredni plemenitosti tu
di tragično. Izgubila je naj
prej moža, nato sina in sled
njič še hčer. Prav letošnje 
poletje smo jo vprašali, če 
misli obiskati svoje domače 
kraje. Grenko se je nasmehni
la in odgovorila: »Zena, ki se 
poroči s tujcem, se pri nas 
ne sme vrniti domov.« 

Naj ji bo lahka zemlja, ki 
jo je ljubila. 

Sedemnajst prevodov 
v tuje jezike 

NEKAJ ESPERANTSKIH NOVIC 

Novo S m a j i ć e v o darilo 
Te dni je hrvatski umetnik Petar Srna-

jić poslal kostanjeviški šoli novo darilo — 
Mati doji dete. To je lesena skulptu
ra, približno pol metra visoka, ima vse 
lastnosti Smajičevega mojstrstva v lesu. 
Ljubek, umirjen in srečen obraz matere 
razodeva materinsko srečo, ko drži v na
ročju svojega otroka in mu teši glad. 
Umetnino smo uvrstili med dela, ki jih 
ima kostanjeviška umetnostna zbirka — 
Gorjupova galerija. — V pismu pošilja 
umetnik pozdrave vsem prebivalcem v 
Kostanjevici in okoliških vaseh. Sporo
ča jim, da se veseli poletja, ko bo prišel 
na obisk. 

Izvedeli smo, da je umetniku Sociali
stična zveza mesta Celja naročila, naj j im 
izdela za stari grad v Celju podobo Ve
ronike Deseniške. Umetnik je povabilo 
sprejel in bo letošnje poletje ustvarjal 
v trdnjavi nekdanjih mogočnih celjskih 
grofov. 

V Novem mestu že drugo 
leto uspešno deluje esperant
ski krožek ko ena oblik iz-
venšolskih aktivnosti na kme
tijski srednji šoli na Grmu. 
Po uspeli razstavi so se krož-
karji z vso prizadevnostjo 
lotili izpopolnjevanja v os
novnem in nadaljevalnem te
čaju. Tudi na novomeškem 
učiteljišču vlada za učenje 
mednarodnega jezika pre
cejšnje zanimanje in bodo v 
kratkem začeli z osnovnim 
tečajem. 

* 
Svetovna zveza esperanti-

stov (UEA), ki ima svoj se
dež v Rotterdamu, namerava 
med drugimi znanimi deli 
izdati v esperantu tudi delo 
našega Nobelovega nagrajen
ca Andriča: Most na Drini. V 
tem jeziku med drugim lah
ko beremo že Levstikovega 
Martina Krpana, Cankarjeve
ga Hlapca Jerneja, Mažurani-
čevo Smrt Smail Age-Cenglča 
itd. Tako pomaga esperanto 
pri spoznavanju narodov in 
njihovih literatur. * 

Leta 1961 je šlo preko mi
krofonov petnajst radijskih 
postaj v eter 1485 programov 
v mednarodnem jeziku espe
ranto. Največ oddaj te vrste 
ima varšavski radio, ki že 

T e č a j z a nepismene 
N a pobudo mladinskega 

akt i va p r i S G P P ion i r v No
vem mestu se bo v p r v i po
lov ic i februarja pričel začet-
niški tečaj za nepismene de
lavce, k i so zaposleni v t em 
podjet ju. 

nekaj let redno oddaja vsak 
dan program v esperantu. 
Radio Zagreb oddaja enkrat 
tedensko. 

Znana italijanska založba 
SIEI v Milanu bo te dni iz
dala v esperantu celotno 
Dantejevo Božansko komedi
jo v luksuzni opremi in z ilu
stracijami Sandra Boticellija. 
Kot je znano, bo popoln pre
vod tega dela v slovenščini 
izšel izpod peresa dr. Grad
nika. 

Društvo s lovenskih knj i 
ževnikov je pred dnevi po
dalo obračun svojega dela v 
preteklem letu. Njegovi člani 
so objav i l i 4 pesniške zb irke , 
21 prozn ih del , 6 d ramsk ih 
besedil , zb i rko pesmi za 
mladino, 9 m lad insk ih proz
n ih del, eno televizijsko dra
mo, 6 rad i j sk ih iger, 2 sce
nari ja i n 8 zb i rk esejev, k r i 
t ik i n razprav. Sedemnajst 
del naših pisateljev je b i lo 
prevedenih v tuje jezike. 

člani društva s lovensk ih 
književnikov so ime l i lan i 
okrog 150 predavanj, p r ipra 
v i l i so 148 l i t e rarn ih večerov, 
posebno plodno je b i lo tud i 
delo komis i je za st ike s 
tuj ino. Nerešeno pa je še 
vedno stanovanjsko vpraša
nje nekater ih članov Društva 
s lovenskih književnikov, med 

n j im i so tud i tak i , k i čakajo 
na stanovanje že vsa leta po 
osvoboditvi . 

Nova predsednica društva 
je Mira Mihelič, podpredsed
n ik Tone Seliškar, ta jnik 
Dušan Moravec i n gospodar 
Venceslav Winkler. 

Lepo dar i lo za šolarja 
je mlad inska povest 
T . S E L I S K A R J A : 

• JADRA NA 

• ROBU SVETA 

7 9 0 d i n 
I Z D A L A 
D O L E N J S K A ZALOŽBA 

„Srečni dnevi64 na straškem odru 
Lahko rečem, da v Straži razen 

kina nI kulturnih prireditev, zato 
si ljudje želijo razvedrila. Radi 
gledajo Igre, zlasti če Igrajo do
mačini, če kdo vpraša, zakaj vidi 

domačine igrati le enkrat ali naj
več dvakrat v letu, mu lahko kar 
odgovorim: danes ne dobimo na 
oder nikogar od starejših članov, 
razen požrtvovalnega režiserja A-

Prizorček k prvega dejanja ob prihodu pilota 

lojza Antončiča, termeč le mladi
no, ki marsikdaj ni zmožna posa
meznih vlog zaigrati tako, kot bi 
jih starejši. Zato je razumljivo, da 
izbirajo take igre, ki jih zmorejo. 

16. decembra lani so imeli Stra-
žani priložnost videti komedijo 
francoskega pisatelja Pugeta »Srei-
ni dnevi«. V posameznih vlogah so 
se predstavili: Miehel Eouilhet — 
Jože Lukan, Oliver Laprade — 
Branko Senica, Bernard Gassin — 
Franci Zaman, Pemette Laprade 
— Majna Darovec, Marianne Gas
sin — Vida Plcelj in Francine 
Gassin — Marinka Kržan. 

To igro so Študirali v celo sla
bih razmerah. Mnogokrat niso mo
gli na oder, ker je bilo premrzlo, 
zato so morali vaditi v majhni so
bici, kar se je poznalo na pre
mieri. Ker je v teh januarskih 
dneh preveč mrzlo, so ponovitev 
preložili na poznejši čas. S kome
dijo nameravajo gostovati še v ne
katerih krajih. Nikomur ne bo žal, 
če si bo to veseloigro ogledal. 

Kmalu pa bodo delovni Stražam' 
začeli študirati novo igro, najbrže 
spet komedijo, ki bo prišla na 
oder še v tej sezoni. Razen tega so 
mladinci in mladinke na zadnjem 
sestanku sklenili, da bodo pripra
vili »Veseli večer«, s katerim pa 
imajo že na začetku velike težave. 
Z mnogo volje in s sodelovanjem 
starejših se Jim bo to morda le 
posrečilo. tr. 



Papen spet ponuja Hit ler ju položaj podkanclerja. 
Hit ler se ne gane. Nalašč zapusti Berl in, da pokaže 
Papenu hrbet. Papen m u nato 13. novembra piše 
uradno pismo i n ga vabi, naj odvržeta vse razlike i n 
in obnovita pogajanja za koncentracijo vseh strank, 
k i so prežete z nacionalnim duhom. Hitler nalašč odla
ša nekaj dni in 16. novembra odkrito odbije tako po
nudbo. 

Vlada je v kriz i . Papen je pripravljen razpisati 
nove volitve. S tem je mis l i l prisil iti naciste k pokor
ščini. Toda naenkrat se dvigne proti Papenu opozicija 
v lastni vladi. Vod i jo general Schleicher, ki ga je vzne
mirjal porast Papenove neodvisnosti in posebno čvrste 
zveze s starim predsednikom Hindenburgom. Schlei
cher se tudi boji državljanske vojne, v kateri b i se 
nacisti in komunisti znašli na isti strani barikad, kaj
ti v zadnjem štrajku transportnih delavcev v Ber l inu 
so se nacisti priključili komunistom in podprl i stav
kajoče. Papen je b i l sedaj ovira. Schleicher je težil k 
sporazumu z nacisti. V vladi so ga podprl i in silili 
Papena, naj odstopi. Papen je pristal, kajti prepričan 
je bil , da se Hit ler ne bo pogodil z voditelji drugih 
strank in da se bo po tem poizkusu še močnejši vrni l 
na položaj. 

Papen je 17. novembra podal ostavko svoje vlade 
in svetoval Hindenburgu, da naj povabi na razgovor 
Hitlerja. Papenova predvidevanja So bila precej točna. 
Drugi dan je Hitler prispel v Berlin. Naslednjega dne, 
19. novembra, se je odpeljal do predsednikove palače. 
Sprejem je bil nekoliko bolj vljuden kot v avgustu. 
Povabili so ga, naj sede. Razgovor je trajal eno uro. 
Hindenburg m u je ponudil , da m u zagotovi večino v 
Reichstagu. Hit ler pa ni želel postati parlamentarni 
kancler, k i bi ga ovirala koalicija. Hotel je postati 
predsednikov kancler s prav tako obsežnimi poobla
stili, kot j ih je Hindenburg dal Papenu. To pa je 
predsednik odklonil. 

Nacistični voditelji so se pogajali s strankami 
centra. S šefi raznih strank se je pogajal tudi Hinden
burg, a brez uspeha. Papen se je zmotil samo v tem, 
da n i računal na Schleicherja, k i se je začel preko 
Georga Strasserja sam pogajati z nacisti. T o so spo
ročili v Miinchen Hitlerju, k i je sklical konferenco naci
stičnih* vodij v VVi'iniaru. Strasser, k i je bil za zvezo s 
Schleicher jem, je pogorel. Hit ler je potegnil z Goringom 
in Goebbelsom, k i sta bila proti Tud i Schleicherjev 
odposlanec, neki oficir, k i je prispel nalašč zato v 
VVeimar, ga n i mogel prepričati. Hit ler se je vzdržal in 
odgovoril, da je pripravljen pogajati se samo, če bo 
sam narekoval pogoje. 

Zmeda je naraščala. Schleicher in Papen sta 1. de
cembra zvečer skupno obiskala Hindenburga. Papenov 
načrt je bi l jasen (vsaj zanj): ker niso mogli sestaviti 
nove vlade, predlaga, da sam ponovno prevzame dolž
nost kanclerja. Predlaga tudi, da se sklicanje Reich-
staga za nedoločen čas odloži. Medtem bi pripravi l 
reformo ustave z novim voli lnim zakonom. Dotlej b i 
proglasil izjemno stanje, vladal b i s pomočjo dekre
tov in uporabil silo, s katero bi opozicijo razbil. 

Schleicher je oporekal; takšen postopek bi b i l ne
zakonit; vsebuje nevarnost državljanske vojne, ker je 
ogromna večina ljudstva pokazala na zadnjih volitvah, 
da je proti Papenu. Nato je dodal, da b i on sam oseb
no mogel ustvariti večino v Reichstagu. V nadaljeva
nju razgovora je zmagal von Papen, k i je dobil nalo
go, da oblikuje novo vlado. 

Toda Schleicher je izrekel zadnjo besedo. Izjavil je, 
da mora kot predstavnik armade sporočiti, da arma
da von Papenu ne zaupa več i n da n i pripravljena 
sprejeti odgovornost za državljansko vojno z o žirom 
na opozicijo nacistov in komunistov, kar je zakri
vila Papenova politika. 

Armada je ponovno pokazala, da je vrhovni sod
nik v nemški politiki. -

Naslednjega dne, 2. decembra, je Hindenburg dejal 
Papenu: »Star sem in ne morem prenesti nobene dr
žavljanske vojne v moji domovini. Ce je general von 
Schleicher tega mnenja, tedaj vam moram — naj m i 
je še tako žal — odvzeti zadolžitev, k i sem vam jo 
dal sinoči.« 

Se isti dan je postal Schleicher kancler — zadnji 
kancler pred Hitlerjevim nastopom. 

Zapletena povest političnih intrig se približuje 
koncu. Pred Schleicherjem sta komaj dva meseca 
kanclerstva. Njegova želja po zvezi z nacisti n i bila 
slučajna. N i veroval, da je »trdna« vlada že sama po 
sebi zdravilo proti krizi . Tud i ni podcenjaval ek
stremnih in odločnih političnih gibanj, kot sta bila te
daj nacistično in komunistično. Že nekaj let je bila 
njegova stalna želja, da bi vpregel nacistično gibanje 
v službo države. 

Njegova najtesnejša zveza z nacisti je bil Strasser, 
k i je gledal v nacizmu resnično politično gibanje hi 
ne samo orodje za dosego ozkih osebnih ciljev, kot na 
pr imer Hitler. Ze prvega dne svojega kanclerstva je 
poslal po Georga Strasserja in m u ponovno ponudil 
sporazum z nacistično stranko. K e r s Hitlerjem ni 
uspel je ponudil osebno Strasserju, naj vstopi v 
njegovo vlado kot podkancler, k i b i bi l zadolžen za 
brezposelne in za sodelovanje z delavskimi zvezami. 

Nacistični voditelji so se zbrali 5. decembra v 
Kaiserdorfu. Na konferenci je Strasserja podprl 
Fr ick. Spet sta se ostro upr la Goring in Goebbels, k i 
sta potegnila na svojo stran Hitlerja. T a je naslednje 
dneve na dolgo in široko obdeloval Strasserja. Obdol
žil ga je izdaje, češ da se pogaja za njegovim hrbtom. 

Preveč denar\u roparje 

»SPOMIN N A Z A M R Z I O R E K O K R K O V M E S E C U J A N U A R J U I N F E B R U A R J U 1930 
V N O V E M MESTU« — tako s i je zap isa l tovariš Stane Vovk na fotografijo, k i jo je posnel 

znan i poko jn i novomeški fotograf Gvido Dolenc 

P r ed d o b r i m i deset imi dne
vi je skup ina roparjev izro-
pala neko varšavsko banko 
in p r i t em »pospravila« ne
kaj nad 12 mi l i jonov i n po l 
zlotov ( oko l i 350 mi l i jonov 
dinarjev) . R o p je med prebi 
va lc i poljskega glavnega me
sta izzval kajpak mnogo raz
burjenja. T o p a se je kasneje 
— po l i c i j a je roparje k m a l u 
ujela — spremeni lo v pravo 
zabavo. Tedaj namreč, ko je 
javnost zvedela, da ropar j i z 
denar jem niso vedeli ka j po
četi. 

Zena enega od gangsterjev 
je bila ob pogledu na svež
nje popolnoma novih bankov
cev tako zmedena, da so ji 
končno popustih živci in je 
pričela pakete bankovcev po 
500 zlotov metati v ogenj! 
Drug i ropar je več u r krožil 
po varšavskih u l i cah , na ra-

Smo na zimo 1929-1930 že pozabili? 

-njje ves čas nosil vrečo 
f\ milijoni zlotov. Sele 

noEem času se je ustavil 
j^C-"'- denar je skril med 
- 0Jame na skednju nad 
oe0ina pol razpadlim hle-

jfDoljše« skrivališče je 
J ^ e k i drug član ropar-
"£nd e . Razmišljal je i n 
^ j j a l , končno pa je de-
•^fjsklad sk r i l v k u r n i k . 

\ft bande, ki je bil še 
hladnokrven, je skril 

•^Jpl v star radijski apa-
* .».PSOV namestnik je ho-
Vjrm bankovcem po vsej 
2Jjt'i videz starih; bankov-

}» sobi položil na tla 
fa vež ur teptal to 

•"^go«. Njegov napor je 
»P aan. Policija je nam-
"Hjarsko bando kaj hitro 
^Več j i del ukradenega 
UJdi je policija še našla 
£ fmia. banki. 

pf/alci Varšave p a so 
. J , teh mrzlih zimskih 
| ^ a j nekoliko zabave. 

pkovna kraja 
ajP gangsterjev je vdr-

draguljarno v švi-
* * a mestu Lausannu hi 
"j^Jji* njene vitrine. U -
•"•Jf predmete pa so vlo-

„jjkoj zamenjali z ena-
" l i t o lažnim nakitom, 

kraje polnih 10 ur 
t?* krili, šele zvečer je 
S 0 b 0 D ičajnem pre-
'•T^ dragocenosti opazil, 
g l cYkodovan za okrog 50 
j j ^v dinarjev. 

lanska ljubezen 
J francoska mati je 

•Tir™? Postelji svojega 
oD rezivela več kakor 
5 S ' \ , V d e c e n * r u 1955 
25«yda] 19-letni Paul Be-
j * J»j s prijatelji „a a . 

l ^mob i l . Eden cd pri-

300 let n i b i lo take z ime v Ang l i j i ! M r a z do A f r ike ! 
Grčija pod snegom! V Benetkah 13 stopinj pod ničlo! N a 
jugu Ital i je 25 c m snega! Žrtve mraza ! Pomanjkanje gor iva 
v Z D A ! N a tisoče šol v A m e r i k i zapr t ih zarad i snežnih 
žametov! V Vršcu: 33 stopinj mraza ! Tako i n podobno nas 
pozdravljajo te d n i časniki z ve l i k im i nas lov i . Ves svet je 
zajel h ladn i va l i n druge razmere so se k a r nekam 
umakni le v ozadje. T u d i na Dolen jskem nismo zaostajali: 
16. januar ja ob sedmih zjutraj so v Novem mestu namer i l i 
— 22,7 stopinj Celz i ja, i s t i dan ob 19. u r i pa je bi lo celo 
— 23,6 s top in j Ce lz i ja . 

Toda — mar se nismo spričo vsega naštetega malce 
razvadi l i ob zadnj ih m i l i h z imah? N i b i l o p r i nas n ikdar 
hujših, ostrejših z im? N a to nas je opozori lo p ismo 
tovariša Staneta Vovka iz Novega mesta, k i n a m je pred 
dnevi sporočil: 

»Zadnje čase se ve l iko piše 
o sedanji hud i z i m i . Nihče 
pa se menda ne spomni z ime, 
k i je b i l a v naših k ra j ih v le
tu 1928 i n 1929, k i pa je b i l a 
malo hujša ko t je letošnja. 
Zato j o b o m ma lo op i sa l : 

v decembru 1929 je začel 
padat i sneg. Do srede januar

j a 1930 ga je b i l o že meter 
visoko. M r a z a še n i tako hu
dega, morda k a k i h 20 stopinj 
p o d ničlo; potem p a je začela 
p ihat i bur ja . Nebo je b i l o ja
sno, tako d a je podnevi lepo 
si jalo sonce, mraz p a čedalje 
hujši. 28. januar ja 1930 je 
padlo živo srebro n a 28 sto

pinj pod ničlo. K r k a od mo
sta do mosta je začela zmr-
zovati. V Sentpetru, današ
njem Otočcu, so ljudje že za
čeli voz i t i čez njo drva , v 
hostah p a je drevje pokalo 
od mraza . Vodovod i i n stra
nišča so zamrzn i l i . 1. febru
arja 1930 je b i l a v novome
škem Soko l skem domu (zdaj 
D o m J L A ) ve l ika pustna za
bava, katere sem se udeležil 
tudi jaz. P lesa l sem do dveh 
zjutraj , ko sem žal zarad i 
dela v pekarn i v K a n d i j i mo
ra l zabavo zapust i t i . K o sem 
šel čez most, je b i lo kakor 
da K r k a gor i , tako se je ka
di lo i z vode. V i d e l sem, da je 
začela voda zmrzovat i . Se l 
sem nazaj n a rotovž pogledat 
na toplomer: živo srebro je 
padlo n a —30 stopinj . N a 
mostu s em pr i j e l za ograjo, 
pa s em komaj odtrgal roko . 

K o se Je zjutraj nap rav i l 
dan, je b i l a K r k a zamrznje
na. L e d je b i l debel 2 prsta . 
M r a z n i popust i l , l ed je po
stajal vse debelejši. 3. febru
ar ja je prečkal K r k o o d per i -
šča do moje pekarne L u m -
pretov s i n z Brega , po tem je 
šel čez K r k o še drug i i n tret
j i . Četrti sem šel iz Kand i j e 
v mesto jaz; takrat s em b i l 
težak k a k i h 80 kg, pa je šlo 
po sreči, čeprav je malo po
kalo pod nogami . Takra t se 
je p r i z iba l k vod i ra jnk i Mat-
ko Jože, gostilničar; b i l je 
težak 120 kg . K a r pogumno 
jo je m a h n i l čez l ed — v s i 
smo s s t rahom čakali, ka j 
bo, pa se je vse srečno iz
tek lo . Po tem je šlo n a l ed 
staro i n mlado. Nas top i l i so 
drsa l c i p a ljudje z vozički, 
s a n m i i n s ko les i . E d e n se 
je voz i l s ko lesom (vidite ga 
na s l ik i ) od mostu do bolnice 
i n nazaj. 

Seveda brez nesreče le n i 

šlo. H k r a t i sta se u d r l a v vo
do k a r dva človeka: že po
ko jn i Mežnaršič A lo jz i n Z u 
pane iz Novega mesta. E d e n 
je šel v bolnico, drugemu n i 
bi lo nič. 

Se ve l iko b i lahko opisa l , 
toda b i l o b i preveč.« 

Tako tovariš Stane V o v k z 
Zagrebške ceste 1. N a to hu
do z imo smo pozabi l i , ko 
smo te d n i tarna l i , da »take
ga mraza še n i b i l o . . . « Res 
smo ime l i 21. januar ja k a r 55 
Centimetrov snega i n st iskalo 
nas je tamle oko l i 23 stopinj 
pod ničlo, K r k a p a letos še 
n i zamrzn i la . . . 

Upajmo, da tud i ne bo. 
K l e t i so prazne, K U R I V O je 
brez premoga, dedek M r a z 
pa bo nos i l kur javo šele po
let i o z i r oma v j e s e n i . . . 

jateljev je b i l na mestu mr
tev, P a u l Belay (pa je p r i 
nesreči dob i l z l o m lobanje 
i n je padel v nezavest. Ne
gibno je ležal v poste l j i , u-
metno so ga hran i l i i n stal
no so ga mora l i nadz i ra t i . 
Njegova ma t i se vseh sedem 
let, odkar se je nesreča p r i 

mer i l a , skoraj n i p remakn i l a 
od sinove postelje. 

PARIZ: najhitrejši 
v l a k i 

Po podatk ih , k i j i h je obja
v i la f rancoska revi ja »Con-
joneture«, i m a Franc i j a re
ko r d v najhitrejših v lak ih na 
svetu; povprečna brz ina je 
105 k m na uro . O d evropsk ih 
držav j i sledijo Zahodna Nem
čija z 90 k m , V e l i k a Br i t an i 
j a s 85 k m , Belg i ja i n Nizo
zemska z 82 k m i n Ital i ja z 
78 k m na uro. V l a k i Zahodne 
Evrope , k i so v letu 1951 vozi
l i s povprečno brz ino 51 k m 
na uro,, so zadnja leta dosegli 
že 80 k m , medtem k o vozijo 
v lak i v Severni A m e r i k i še 
nadalje s povrečno brz ino 
70 k m , v Vzhodn i E v r o p i p a 
še vedno ne presegajo 57 k m 
na uro . 

ALI POZNATE 
D O M A Č E KRAJE? 

Danes objavl jamo najnovejši posnetek iz . . . no, 
to p a je že uganka! Do 12. februarja nam odgovo
rite na naslednja vprašanja: 

1. K A J P R E D S T A V L J A G O R N J A F O T O G R A F I J A ? 
2. K A T E R I K I P A R J E I Z D E L A L T A K I P ? 
3. N A S T E J V S A J 3 G O S P O D A R S K E O R G A N I Z A 

C I J E V T E M K R A J U . 
Za pravi lne rešitve je pr iprav l j en ih več knjižnih 

da r i l . — N a zadnjo uganko (Hote l Metropo l v No
vem mestu — t u je b i l a v začetku N O B ilegalna 
t i skarna — postojanke: Trd inov v rh , Miklavž, M i r n a 
gora, L i sca , K u m i td . itd.) je prišlo prav malo 
rešitev! Kaže, da novomeški p ion i r j i ne poznajo naj
boljše domaČega mesta a l i pa so p r e z r l i uganko. 
2reb je b i l tokrat naklonjen pe t im reševalcem; 
knjižna dar i la dobe tile izžrebanci: 

An ica Sekoranja, Novo mesto, Muze jska 1; Slav
ko Hrovat , T ravn i do l 3, p. Uršna sela; Je lka K ran je, 
Novo mesto, Koštialova u l . 23; N a d a Vrščaj, Ne-
stopl ja vas 2, p. Semič; B o j k a Sobar, Ragovska 2, 
Novo mesto. 

Odtrgana noga-prišita! 

Res, tudi v naših krajih so bile Takole* i ° * , c t °šnja, le d« pozabimo hudo in 
težko prej kot pa lepo in prij«|£f>bjanaa h o d u i čez Krko pozimi 1928 in 1929 

v Kostanjevici. Fotograf"* W m i n na zimo pred 36 l e t i . . . 

U r o za uro pregledujejo 
zdravn ik i bostonske bolnišni
ce »Peter Bent Brigham« sta
nje bivšega mornar ja Wi l l i -
ama H u n t a , k i so m u pred 
dnevi z d r zn im kirurškim po
segom p r i s i l i levo nogo, k i 
m u jo je kolo kamiona sko
raj popolnoma odtrgalo. Ope
raci ja , kakršni v med i c insk i 
zgodovini doslej še n i b i lo 
podobne, je trajala nad šest 
ur i n jo je opravl jalo osem 
kirurgov hkra t i . 

Znan je p r imer 13-letne-
ga dečka, k i so m u maja 1962 
zdravn ik i v »General Hosp i -
tal« v državi Massachusetts 
pr i s i l i v ramenu levo roko. 
Operaci ja je popo lnoma uspe
la . Toda H u n tov p r imer je 
vsekakor še hujši, saj pred
stavl ja operaci ja noge večje 
težave že z o z i r om na večje 
dimenzije. , 

K o so H u n t a pr ipe l ja l i v 
bolnišnico — povozi l ga je 

kamion v predmest ju Bosto
n a — j e ime l skoraj popolno
m a odtrgano levo nogo, le 
kolčni živec, k i je n a srečo 
ostal nepoškodovan, i n nekaj 
kože je povezovalo odtrgani 
ud s telesom. 

Te dn i je H u n t iz javi l , da 
že »čuti« svojo nogo. To b i 
lahko b i l le subjektiven, var
l j iv občutek, zelo pogost p r i 
inva l id ih , k i »čutijo« svoje 
amputirane roke a l i noge še 
dolgo po operaci j i . Toda 
H u n t je hkra t i začel celo pre
m i k a t i prste na nogi, poleg 
tega pa i m a prišita noga po
vsem normalen videz, je to
pla , k r i p a se povsem nor
malno pretaka po žilah. 

Bos tonsk i k i ru r g i so upra
vičeno ponosni na svoj uspeh. 
To je b i l a dolgotrajna In zelo 
težavna operacija, vendar pa 
še vedno obstaja nevarnost 
kompl ikac i j , k i po tak ih k i ru r 
ških posegih zelo pogosto na
stopijo. 

J A C K L O N D O N : 

p 

A r 

P R I R E D I L : 
StdUhfoši7h&h£ 
R I Š E : 

121. »Noter! « je osorno zarenčal Sanderson, ko sta potrkala na 
vrata njegove koče. Čepel je p r i kamnitem ognjišču in drobi l 
kavo. »Ka j b i rada?« je hripavo vprašal. »Prišla sva zaradi kup
čije,« je rekel Kriš, »pravijo, da imaš naprodaj stavbišče za me
sto. Ko l iko zahtevaš?« »10.000 dolarjev!« se jc zadri Sanderson. 

122. »Midva sva r e s n » J P ^ ^ * J Kriš, »stavbišče n i vredno 
deset tisočakov, tudi ^ J ^ ™ " - Vendar ti bom jutr i pla
čal v Severozahodni " f j '̂ >, ti * đ e * »ar , odidi iz tega kraja. 
V banki t i b o m izp 1*^ P* m i boš 15.000 naskrivaj 
vrnil«« 

123. Naslednje jutro je bil narejen zakonit prepis Sandersonove 
posesti. V banki so se nabrali radovedneži. In ko se je raznesel 
glas, da je Kriš kupi l za 25 tisočakov posest, k i dejansko n i vre
dna fleka, je ves Dawson hotel vedeti, čemu. 

i!|[i»!!l!ill!llllill!H!llffllMIIIMI» 

Prometnega davka prosio — Posamezna številka din 50 brez glihanja 

PUSTNE 3- NOVICE 
Leto 111. — Glasilo pustnih vcžcl)ikov Vtdem-Kriko — 26. I!. 1963 

KRŠKO BREZ V prj5g|0 j.g jg ĝ gjgg fe^gg ̂ „„„j j 

Razgovor z glavnim urednikom 

krških ..PUSTNIH NOVIC" 
čeravno je do izida glasila pustnih veseljakov v Vidmu-

Krškem — »Pustnih novic« le še pičel mesec, se uredniški 
odbor že dalj časa redno sestaja. Zelo radi bi se pogovorili 
z glavnim urednikom »Pustnih novic«, pa se je naš poskus 
vselej izjalovil. Ime glavnega urednika hranijo v največji 
tajnosti. Nekdo nam je narnignil, da se bo uredniški odbor 
sestal 18- januarja ob 20. ur i v gostišču »Murko«. Zato 
smo dobre pol ure pred napovedanim časom bi l i na preži. 
Kazalec na ur i se je že pomaknil na 21. uro, pustnih vese
ljakov pa n i bilo od nikoder. Prepričani smo bili, da nas 
je obveščevalec rx>tegnil za n o s . Že smo se nameravali od
praviti i z gostilne, ko je n e k d o prišel v lokal in polglasno 
šepnil natakarici: »Nekaj bele vinske tekočine bi rabili, da 
damo blagoslov Pustnim novicam.« In tako se je pričelo. 
UHUA13I2 z os r in reuzas o p d s n of ureu o u p BSo fupa iSBu o ? 
urednikom, čigar imena pa seveda ne smemo izdati. Nje
gove p r v e besede so namreč b i l e : »Pazite, moje ime in ime
na vseh članov uredniškega odbora morajo ostati v naj
večji tajnosti, s icer . . . ! « in urednik nas je z ostrim pogle
dom nezaupno premeril od nog do glave. Šele ko smo sve
čano obljubili, da bomo napisali samo tisto, kar nam bo 
povedal, i n nič več, j e b i l lQd prebit. Razgovor je potekal 
takole: 

Tovariš glavni in odgovorni urednik, bi nam ho
teli zaupati, kdaj ' bodo letos izšle »Pustne novice«? 

»Prv ič sem samo glavni urednik, odgovorni uredniki, 
k i j i h je 6, so za eno stopnjo nižji, vsi skupaj pa sestavlja
mo uredniški odbor. Drugič: če ne veste, kdaj je pust, po
g le j te v Pavlihovo pratiko!« 

Takšnega »službenega odgovora« seveda nismo priča
kovali- Toda globoko smo pogoltnili slino in nadaljevali 
z vprašanji. 

Bodite, cenjeni glavni urednik, tako prijazni in 
nam povejte še, kaj bodo prinesle letos Pustne no
vice? 

»Gradiva imam dovolj. Odbor je ugotovil, da si bralci 
želijo nekoliko drugačne vsebine kakor prejšnja leta. Ugo
dil i bomo .njihovim željam in sestavili take »Pustne novi
ce«, da bodo vžgale. Letos bo izšel naš list v nakladi 4000 
i z v odov . Tiskala ga bo ena največjih tiskarn v Spodnjem 
Posavju, to je Valvasorjeva tiskarna v Krškem. Predvsem 
pa si bomo prizadevali, da ne bomo objavili nobenih uvo
ženih šal, vse bodo domače proizvodnje. Nameravamo pa 
jih vendarle nekaj »odkupiti« v Brežicah in Sevnici.« 

Ali boste res s fičkom N M 19-45 obiskali še ne
katere kraje v občini i n Spodnjem Posavju zaradi 
najnovejših dogodkov v zadnjem letu? Nadalje nas 
zanima, kakšne so cene oglasom v »Pustnih novicah« 
in koliko bodo letos stale Pustne novice. 

»Da, te dni bomo obiskali nekatere kraje, zakaj, ste 
že sami v vprašanju povedali. Cene oglasov so po »reklcu«. 
Tudi letos bo posamezna številka Pustnih novic stala 50 di
narjev brez .glihanja'.« 

In kakšna je vaša želja? 
»Da bi imeli 26. februarja, ko bodo izšle Pustne novice, 

vsi veseljaki in norci denar, ker vem, da bo takrat naše 
glasilo hitro razprodano! Morda bo glasila celo zmanjkalo, 
zato priporočam, da si za tega dne prihranijo vsaj.. 50 di
narjev- Vsem pa želim veliko razvedrila ob branju. 

Tako se je končal razgovor z glavnim urednikom. S K r 
cani in vsemi prebivalci Spodnjega Posavja vred pa res 
nestrpno pričakujemo letošnjo Izdajo krških P U S T N I H 
NOVIC . 

Zadrega p a t a k a ! 
Američanka Ganice Chalmers je enostavno poklicala 

policijo v hišo, ker ni več vedela, katera od njenih dvojčic 
je Kathy in katera Kelly. Stari sta pet mesecev in podobni 
kot jajce jajcu. Policija je obupani materi takoj postregla 
z nasvetom: vzela je odtise stopal in j ih primerjala z od
tisi, k i so j i h takoj po rojstvu naredili v porodnišnici. Mat i 
se je oddahnila; zdaj natanko ve, katera je Kathy in katera 
K e l l y . 

— Vidiš, Filomenica, vsaj lah
ko kjerkoli parkirava . . . 

— Mislite, da se bom kar 
prvemu vrgla v naročje?! 



A L I J E G O Z D R E S S A M O Z A D R V A ? 
Občinski odbor S Z D L v Brežicah je v l e tu 1962, k o je 

razprav l ja l o gozdarstvu, priporočil približno takole: 
»Podružbljanje gozdarske proizvodnje narekuje, da prič

nemo sk lepat i kooperaci jske pogodbe t u d i z zasebnimi 
l as tn ik i gozdov. Enoletne pogodbe, k i določajo samo tržni 
odnos p r i poseku lesa, ne dosegajo namena. Vse preveč 
je razprav o tem, kakšna naj bo organizaci jska ob l i ka 
gozdarske službe, vse premalo p a razmišljamo o tem, kako 
gospodar i t i v gozdovih. Slednje pa je to l iko bo l j pomemb
no zato, k e r so gozdovi v občini močno izsekani i n opu
stošeni . . . « 

O k o l i 9500 hektarov a l i 35 
odst. vseh površin v občini 
je poras l ih z gozdovi. V za
sebnem lastništvu je 6685 
hektarov gozdov a l i 70,8 odst. 
Povprečna lesna zaloga je za
l o majhna: vsega 3 kubična 
metre iglavcev i n 82 listavcev 
a l i skupaj 85 kubičnih me
trov lesa n a hektar . Prav i l o 
m a p a b i m o r a l imet i hektar 
gozda povprečno po 250 k u 
bičnih metrov lesa. L e t n i p r i 
rastek je 2,45 k u b . metra a l i 
koma j 40 odst. normalnega, 
skora j po lov ica gozdov p a 
dosega komaj 25 do 30 odst . 
mogočega letnega p r i r a s tka . 

V občini je največ gospo
darstev, k i imajo manj ko t 1 
hektar gozda. K e r je l e tn i 
pr i ras tek zeio majhen, l ahko 
posamezno kmečko gospodar
stvo poseka na leto le 2,87 
k u b . me t ra lesa, brez škode 

P r e m a l o z a k u r j a v o i n 
n a j n u j n e j š e p o t r e b e 

K m e t n a brežiškem področ
j u ne v id i v gozdu gospodar
ske vrednost i . Zan j predstav
l ja »hosta« predvsem zaklad
n ico lesa za k u r j a v o . . . Gos
podar , k i j e s težavo us t va r i l 
kmečko posestvo z nekaj hek
ta r i n j iv i n travnikov , je nato 
želel samo to, d a b i dob i l 
še k r p o gozda. Zato so goz
dov i razdeljeni v to l iko maj
h n i h parce l i n zato so tako 
opustošeni. 

Nov , razumnejši p a tud i 
odločnejši način gospodarje
nja z gozdovi se je p o svoje 
pokaza l l an i tud i v brežiški 
občini. Kmečka gospodarstva 
so vložila prošnje za posek 
oko l i 18 tisoč kub ikov lesa 
l istavcev i n 800 kub ikov lesa 

iglavcev. V začetku je b i l o 
i zdan ih dovoljenj za posek 
4500 kubičnih metrov lesa, 
naknadno p a še za 1100 k u 
bičnih metrov. Naknadna do
voljenja so b h a izdana zato, 
ke r so b i l i ostrejši u k r e p i 
uvedeni n a h i t ro , kmetova lc i , 
k i so pričakovali, d a bodo 
sekal i ko t doslej , pa so osta l i 
n a z imo brez d r v z a kur javo . 
Zato je l j udsk i odbor po
l i t i ko sečnje tokrat neko l iko 
o m i l i l . K l j u b t emu t u d i na
knadno odobrene količine se 
zdaleč ne zadoščajo potre
bam. Vse kaže, da bo t reba 
še naprej vztrajat i p r i ostrej
šem omejevanju sečen j . Pre
cejšen de l kmetovalcev je že 
doslej d r va za kur javo k u 
poval , p redp is i o novem na
činu gospodarjenja v gozdo
vih p a bodo k t emu s i l i l i t u d i 
ostale kmetovalce. T u mis l i 
mo n a »srečneže«, k i imajo 
k rpo gozda. Kakšen je t a 
gozd p a dovol j zgovorno po
vedo številke, k i smo j i h 
omeni l i . 

R a z e n 
o m e j e v a n j a s e č e n j 

l u d i k o o p e r a c i j a 
Vozov i drv , v manjši m e r i 

pa tud i vozovi tehničnega le
sa, k i so leto za le tom zapu

ščali gozdove, so povzročili 
takšno stanje. V precejšnji 
m e r i ga bomo izboljšali z 
omejevanjem sečnje. Vendar 
to n i vse. T u d i drugače bo 
kazalo po i zkus i t i . S koope
rac i jo ! Vendar ne s takšno, 
kakršne smo b i l i vajeni do
sle j : gozdarski obrat zadruge 
je podp isa l pogodbo z lastni
k o m za leto d n i . »V tvo jem 
gozdu bomo posekal i t o l i ko 
kubičnih metrov lesa, k i ga 
prodaš n a pan ju . P r i poseku 
boš sodeloval«, približno tako 
so se dogovor i l i . M e n d a je 
bi lo v občini podp isan ih 22 
podobn ih pogodb z a posek 
lesa. P rav posek p a je sp rav i l 
brežiške zasebne gozdove n a 
rob propada. Pre j omenjena 
»kooperacija« v gozdarstvu 
je šla ceio tako daleč, da se 

je kmetovo sodelovanje zgolj 
v dveh p r i m e r i h omej i lo n a 
to, da je de la l n a lesnem 
skladišču zadruge. Gospodar 
je podp isa l pogodbo pred
vsem zato, ke r je dob i l denar 

za les, zadruga p a najbrž zato, 
ke r se j i je izpiačalo. V r h u 
vsega p a je les sekala z de
lavc i , na je t imi od d r u g o d . . . 
O gospodarjenju t u n i s luha . 
N u d i ga lahko le dolgoročna 
pogodba. Takšna, k i bo 
zagotavljala n a p r ime r sode
lovanje v razdobju 20 let. 
Pogodba, v kater i bo vsebo
van dogovor o tem, ko l i ko , 
kda j , k je i n k a k o bosta oba 
udeieženca vlagala v gozd i n 
kako z n j i m gospodari la, da 

bo pr i ras lo za posek. 
Moreb i tn i ugovor: »Lahko 

je pr id iga t i , k je p a so sred
stva!« drži samo navidezno. 
V občinskem gozdnem sk l adu 
se je l a n i nabralo le 7 m i l i 
jonov i n p o l . T o j e zelo ma
lo. Z a skromne začetke p a b i 
m o r d a le zadoščalo. Gozdov i 
v občini morajo da t i vsako 
ieto 5 tisoč kubičnih metrov 
lesa za industr i jo . Družbenim 
gozdovom te naloge ne mo
remo napr t i t i v ce lot i . Več 
razmišljanj o gospodarjenju 
v gozdovih, o tem, kako pre
prečiti steljarjenje i n d ru 
go škodo, pa bo, čeprav po 
časi, boljše! 

M . J . 

Prosvetni dom za brežiško okolico 

J o bo naš novi d o m . . . 4 4 

»Kako lepo b i se odvi jalo p r i nas družbeno življenje, 
ko b i i m e l i p r imeren prostor ! N a dvorano n i t i ne mis l i 
mo . K o b i b i l a vsaj sobica, takole 8 X 5 metrov!« 

Takšnih vzdihov je dandanes ve l iko. Pobožne želje — 
bi j i m lahko r ek l i . M o r d a zato, ke r pozabl jamo, da n a m 
tega, k a r potrebujemo, ne bo pr inese l dedek M r a z . . . 
Zb i r a t i je treba, razmišljati, i ska t i , delat i i n se t rud i t i , 
pa je t u d i takšni želji ustreženo. — Ne verjamete? Poj
dite v občino Brežice i n se oglasite v G lobokem, Dobovi , 
Mostecu, Gabr ju , Krški vas i , Pečicah, Cerk l jah , Čatežu, 
Kape l ah , n a B ize l j skem i n še kje ! Krajevne organizacije 
S Z D L s pomočjo i n sodelovanjem osta l ih družbenih orga
nizac i j i n de lovnih kolekt ivov v naštetih k ra j i h preurejajo 
prostor za svoj k l u b . Lepo, plemenito i n kor is tno tekmo
vanje je to. 

»TO B O NAŠ N O V I DOM!« v a m povedo l judje smejočih 
se obrazov, k o j i h povprašate, kje s i urejajo kotiček. 

O b č i n s k i o d b o r 
S o c i a l i s t i č n e z v e z e b o 

p r i s p e v a l 7 0 0 t i s o č 
Predsednik tov. I van Zivič 

je povedal : 
»Lani smo namen i l i 700 t i 

soč dinarjev za ureditev 
družbenih prostorov v kra 
j evn ih organizaci jah. 305 t i 
soč je b i lo razdel jenih, pre
ostanek p a bomo da l i letos 
tja, k jer bodo sami zb ra l i 
največ sredstev i n s svojo 
pobudo nared i l i največ. 

N e gre to l iko za prostor , 
namenjen sestankom i n se
jam, ko t za prostor, k jer b i 
se preb iva lc i lahko zb i ra l i , 
z last i poz imi . T a m b i b i l a 
l ahko razna predavanja, ra 
d i j sk i a l i T V spre jemnik, 
časopisi, razgovori o vsem, 
k a r prebivalce zanima, knjiž
n ica , morda tud i sedež druž
benih organizaci j i n podob
no. Ponekod, k jer so i m e l i 
možnosti, so takšen družbe
n i ,prostor u red i l i a l i pa ga 
urejajo v stavbi , kjer sta po
šta i n sedež krajevnega u ra 
da, tako d a je prebiva lcem 
vse p r i roki.« 

N a G l o b o k e m s o m e d 
n a j b o l j š i m i 

Naspro t i šole je stavba 
prosvetnega doma. V njej je 
pošta i n sedež krajevnega u -
rada . Dvorana je lena. 2e na 
p r v i pogled opaziš, da jo 
s k r b n o vzdržujejo. T u d i k i 
nopro jektor imajo i n redno 
predvajajo f i lme. 

Predsednik krajevne orga
nizaci je Socialistične zveze 
tov. F ranc Cizel j je s icer 
r edk ih besedi (skoroda vleči 
j i h je b i lo treba iz njega). 

»Pravijo, d a p r i vas ureja
te lep družbeni prostor,« 
smo pričeli razgovor. 

»No ja , menda bo res ne
kaj takega,« je odvrn i l i n nas 

s ključi v r okah odvedel na 
hodnik . S top i l i smo v pro 
stor, ve l ik kakšnih 50 kva
dra tn ih metrov. V n j em je 
b i lo približno 10 miz , prevle
čenih z u l t rapasom v živih 
barvah, s to l i , n a novo pre-
pleskane stene, lepe zavese, 
stropne luči, nova peč. Vse 
snažno, urejeno, kot v škat
l i c i . 

»Kako ste zbra l i sredstva 
za to?« 

»Vsak Je da l nekaj . R u d 
nik G loboko , krajevni odbor, 
m lad ina , prosvetno društvo. 
Počasi se je nabralo . L a n i 
n a jesen smo začeli. Stavbo 
smo n a novo p r e k r i l i . Do -
zdaj smo porab i l i oko l i 500 
jurjev. Po ma l em se je na
b i ra lo , k e r smo revni.« 

»Kdo uprav l ja stavbo i n jo 
tako skrbno vzdržuje?« 

»Krajevni odbor. K o bo 
vse urejeno tako kot m o r a 
b i t i , j o bomo predal i uprav
nemu odboru , v katerem so 
predstavn ik i vseh organizaci j . 
V s i jo bomo uporabl ja l i i n 
vsi sk rbe l i zanjo. K ra j e vn i 

odbor je vanjo ve l iko vložil. 
Sodeloval i i n pomagal i smo 
vsi , zato j o bomo zna l i ce
n i t i . V k l u b bomo da l i tud i 
televizor. V r a t a je t reba še 
prepleskat i i n ured i t i nekaj 
malenkost i . Z a Prešernovo 
proslavo b i rad i i m e l i otvo
ritev.« „ 

T u d i d r u g o d n e 
z a o s t a j a j o ! 

V Dobov i urejajo podoben 
prostor v zadružnem d o m u . 
V n j em bo h k r a t i sedež vseh 
družbenih organizaci j . O m i 
s l i l i so s i posebno omaro, v 
ka t e r i j e t o l i ko predalov ko t 
organizaci j . V s a k predal je 
opreml jen z nap isom organi
zacije, kater i je namenjen. 
N a B i ze l j skem še razmišlja
jo, kje b i u r ed i l i k l u b s k i 
prostor , ponekod že zbirajo 
sredstva za opremo, drugod 
spet to že imajo i n zbirajo 
za televizor. 

V Brežicah so n a skupnem 
posvetu razprav l ja l i o tem, 
kako razde l i t i prostore nove
ga prosvetnega doma. V n jem 
bodo opremi l i poseben k lub
s k i prostor za Socialistično 
zvezo i n ostale družbene or
ganizacije. 

Vse kaže, d a pros tor i n iso 
več tak prob lem, ko t Je b i l 
nekoč. Najhitreje i n najlaže 
gre tam, kjer upoštevajo p r i 
poročilo občinskega odbora 
Socialistične zveze ter so se 
z združenimi močmi l o t i l i te 
naloge. Mnogo boljše je ta
ko, kot pa d a vlečejo vsak
sebi gasi lc i , mlad ina , pro
svetno društvo i n Par t i zan ! 

—Cš. 

Kra j evna organizaci ja Soci- žic gradit i stavbo, v kater i 
alistične zveze v Zako tu p r i bodo prosvetna dvorana, p i -
Brežicah namerava za potre- sarne za družbene organiza-
be prebivalstva i z okol ice Bre - cije i n prostor za shajanje 

Kaj pa sredstva za preureditev 
čateških toplic 

Preureditev Čateških Topl ic vedno bolj dozoreva 
in je hkrati vedno bolj potrebna. Nove poizkusne 
vrtine, k i so j ih opravili lani in 1961, so dale izredne 
rezultate: termalne vode z visoko temperaturo (58 
stopinj C) je dovolj. Programi za preureditev so že 
pripravljeni. Celoletna preskrba s svežo zelenjavo je 
zdravilišču zagotovljena, saj je le nekaj metrov proč 
sodoben rastlinjak. Inozemci, zlasti Švedi, Holandci 
in Avstrijci, se za zdravilišče zelo zanimajo, vendar 
postavljajo posebne pogoje za udobnost. Vsaka soba 
b i morala imeti svoje sanitarije. 

Po prvotnih računih b i bilo za preureditev po
trebnih 560 milijonov dinarjev. Potrebna sredstva so 
p r i Gospodarski banki zagotovljena v obliki nate
čaja, težave pa so v sredstvih za soudeležbo. Zdravi
lišče bi moralo prispevati 13 milijonov din, občina 
Brežice 123 milijonov din in dosedanji okrajni investi
ci jski sklad 123 milijonov, preden bi se udeležili 
natečaja. 

Preurejene Cateške Toplice b i bile osnova za raz
voj turizma v brežiški občini, k i ima sicer za turizem 
izredne naravne pogoje. Vse kaže, da bo treba zelo 
skrbno zbirati sredstva za soudeležbo pr i tej po
membni investiciji i n da se bo treba p r i investiranju 
drugod odreči marsičemu in z združenimi močmi 
težiti v izgradnjo tega pomembnega turističnega 
objekta. 

Novi občinski odbor S o c i a l i 
stične zveze v Brežicah 

Z d r u ž u j m o s premislekom! 
Odborn ik l judskega odbora 

Brežice tovariš Alo jz Serlec 
je na zadnj i sej i l judskega 
odbora, ko so razprav l ja l i o 

združevanju razn ih služb i n 
dejavnosti v brežiški občini 
z zavodi i n organizaci jami v 
cel jskem okra ju , poudar i l , da 
morajo b i t i odbo rn ik i i n l jud

sk i odbor p r i t em preudarn i . 
Brez dvoma kaže nekatere 
službe pr ipo j i t i k tovrs tn im 
organizac i jsk im ob l i kam na 
področju celjskega okra ja , 
vendar ne gre prezret i dej
stva, da so nekatere organ
sko vezane na področje nek

danjega novomeškega okra ja . 
K e r predstavl ja do l ina K r k e 
celovito turistično področje 
od i z v i r a do Čateških Top l i c , 
je poudar i l , b i kazalo, da 
brežiški tur i zem ostane po
vezan z Dolenjsko turistično 
zvezo. Razumna b i b i l a tud i 
odločitev za sodelovanje z 
Dolenjsko vodno skupnost jo 
iz enakih vzrokov, kot je me
n i l tovariš Alojz Serlec. S 
svojo razpravo je dokazal , da 
preudarno razsoja i n se kot 
d o b e r ' gospodar ne ustavl ja 
ob občinskih a l i okra jn ih 
mejah. 

N a občinski konferenci 
S Z D L v Brežicah so b i l i pred
zadnjo soboto izvo l jeni z a 
člane novega občinskega od
b o r a S Z D L nas lednj i : 

M i l e Bučan, Ivan Baškovič, 
inž. Janez Cerovšek, Ivan C i 
zel j , K a r e l Čatar, Olga Drob
im", Adam Držanič, Ivan Go
lob , An t on H a r a p i n , Anton 
J u r k a s , Cve tka Kovačič, 
Prane K o s , F ranc Kebe , S i l 
va Lu te r , Bogo Oberč, Ivan 
Ogorevc, Janez P i rnat , L jud 
m i l a Pe tan , Stane Rebern ik , 
dr . Svetozar Rajner, V lado 
Staroveški, F ranc Turšič, V i n . 
k o Zagmajster, A lo jz Zoka l j 
in I van Zivič. 

člani novega nadzornega 
odbora so E r v i n Blaževič, 

Iz b r e ž i š k e p o r o d n i š n i c e 
Pretekli teden so v brez liki po

rodnišnici rodile: Marija Skoflanc 
iz Vel Malene — Vinka, Alojzija 
Simončič tz Lončarjevega dola — 
Jožeta, Štefanija Jazbec iz flor. 
Skopic — Jožeta, Frančiška Kos 
lz Loč — Marijo, Antonija Gaspe-
rln lz Mostcca — Jožeta, Marija 
Resnlk iz Vidma-Krskega — Duša
na, Gabrijela Cirnski iz Urnika — 
Jožeta, Ana Ban lz Sp. Starega 
grada — Lidijo, Morija Kragl iz 
Gornjega Brezovega — Franca, 
Frančiška Deržič iz BukoSka — 
Stanko, Mihaela Novak lz Sp. Po-
hance — Martino, Josipa Drugovič 
iz Dobove — Liljano, Ivanka Zure 
lz Sentlenarta — Stanislavo, Dra
gica Spllar iz Dolenje vasi — 
Mojco. 

B R E Ž I Š K E 
V E S T I 

Ivan Kostevc, Stane K e r i n , 
Ivo Maričič i n M a r i j a Str-
meck i . 

prebivalcev. O k o l i 450 tisoč 
dinarjev sredstev so že zbra l i . 
Les za ostrešje je ob l jub i l 
darovat i nek i kmetovalec pod 
pogojem, da dobi sečno do
voljenje i n da bo oproščen 
plačila gozdnih taks, potreb
na obrtniška dela bodo opra
v i l i okoliški ob r tn ik i brez
plačno, opeko za zidavo ima
jo že pr iprav l jeno, v s i prebi 
valc i pa bodo priskočili na 
pomoč s prostovo l jn im de
lom. - T u d i nameravana grad
nja v Zako tu je lep dokaz o 
tem, ko l i k o se da doseči s 
sodelovanjem i n z zb i ranjem 
sredstev iz l oka ln ih virov. 
Občinski odbor Socialistične 
zveze v Brežicah bo pr iza
devne člane iz Zakota i n oko
lice po svoj ih močeh podpr l . 

S k l e p ObLO B r e ž i c e 
N a zadnj i sej i O b L O Bre

žice so odborn ik i med d r u 
g i m razprav l ja l i tud i o p r i 
po j i tv i brežiškega področja 
h komuna ln i bank i v Ce l ju . 

O d b o r n i k i so po t rd i l i t ud i 
sklep, da se zavarovanci it 
občine Brežice vključijo v 
skupnost zavarovancev za 
Spodnje Posavje. 

B R E Ž I Š K A K R O N I K A 
N E S R E Č 

Pretekli teden so se ponesrečili 
in iskali pomoči v brežiški bolniš
nici: Ana Baznik, hči posestnika 
iz Mrtvlc, Je padla s kozolca in 
si poškodovala levo nogo; Alojz 
Kerin, posestnik lz Straže pri Ba
ki, si Je pri podiranju drv v goz
du zlomil levo nogo; Štefan Ma
re h, osebni upokojenec lz Bresta
nice, je padel po stopnicah in si 
poškodoval glavo. 

Izbirajmo prave ljudi v vodstva 
organizacij in društev! 

Smo v razdobju, ko se zvrst i največ občnih zborov i n 
ko v domala vseh organizaci jah i n društvih vo l imo nova 
vodstva. Neredko čez leto razprav l jamo o tem, da orga
nizaci ja n i opravičila svojega obstoja, i n hkra t i ugotav
l jamo, da je dobršen del kr ivde za to na vodstvu. K a j 
s tor i t i , da bo letos bolje? Odgovor je preprost : i zb i ra jmo 
bolje, kot smo i zb i ra l i doslej! 

Brez dvoma drži, da je delo v mnogočem odvisno od 
vodstva. Vsako društvo i n vsaka organizaci ja, oboje je 
potrebno, saj je oboje ustanovljeno z neko nalogo i n 
c i l j em. T a c i l j pa bomo dosegli laže, hitreje i n boljše, če 
bo vodstvo dobro . Zakaj imamo tako nesrečno roko , 
kadar tuhtamo, koga b i i zb ra l i , d a bo vod i l našo organi
zacijo a l i društvo? 

Vse prerad i s i izberemo koga i zmed »ta glavnih« v 
k o m u n i a l i v podjet j ih, ke r računamo, da nam bo najlaže 
zagotovil prepotrebna sredstva. T u i n t am morda tud i 
uspemo, največkrat pa ne. Pozab i l i smo, da so tovariši 
iz vodstva v k o m u n i i n on i i z gospodarstva že dovol j 
obloženi s svo j im delom in da dela v naši organizaci j i 
k l jub najboljši vo l j i ne bodo zmogl i . 

Koga torej vol i t i? V vsak i organizaci j i i n v vsakem 
društvu je prav gotovo nekaj članov, k i jo »drže pokonci« 
in ne omagujejo, čeprav v s i t rd imo , da sta organizacija 
al i društvo neaktivna. Izvol imo j i h ! Veselje do dela bo 
odtehtalo sredstva i n vse ostalo, ka r smo s i obetal i od 
t i s t ih , k i smo j i h vo l i l i doslej . I zvo l imo delovne tovariše. 
Povsod j i h je dovol j ! Veselje do dela imajo, to je eden 
i zmed pogojev. Drug i je: ne preobremenjujmo j i h . Zado l 
žitev v eni organizaci j i je dovol j za vsakogar, k i b i svojo 
dolžnost rad oprav l ja l pošteno i n vestno. Ne s i l imo 
nikogar, k i dolžnost odklanja . Upoštevajmo to i n p r i 
hodnje leto bomo tud i m i na občnem zboru lahko ugoto
v i l i , da je naša organizaci ja v svoj ih napor ih usnela. 
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Člani novega občinskega odbora 
SZDL V i d e m - K r š k o 

• N a konferenc i S Z D L v V i d 
mu—Krškem so b i l i 15. janu
ar ja 1963 izvol jeni naslednj i 
tovariši i n tovarišice za člane 
novega občinskega odbora 
S Z D L : 

Ivan Ab ram (Prekopa) , inž. 
Zdenko Gašperič (V idem-
Krško), Jože Korinšek (Se
novo), Andre j Kovačič (Bre
stanica) , F ranc Kovačič (V.-
K. ) , A l b ina Lešnjak (Raka ) , 
Slavko L i p a r (V.-K.), V i l i 
Manček (V.-K.), Anton M i r t 
(V.-K) , Stane Nunčič (V.-K.) , 
C i r i l P lut ( V e l i k i Podlog) , Re-
z ika P i r e (Leskovec) , d r . Jo

že P i re (V.-K.), Lojze R ih ta r 
(Senovo), S lavko Smerde l 
(V.-K.), Lojze S t i h ( V . - K ) , 
V i n k o Sušterič (V.-K.) , 
Alojz Severkar (Senovo), Zvo
na Tomažič (V.-K.), S lavko 
Zakšek (Brestanica) , K o n r a d 
Zupančič (Kostanjevica) ; inž. 
Mar j an Zupan (Leskovec) i n 
dr . Matjaž Zupančič (V idem-
Krško). 

člani novega nadzornega 
odbora so Branko Vog lar (Le
skovec), F ranc Skoberne (Se
novo) i n M i m i c a M i r t ( V i 
dem-Krško). 

U p r a v n i k u Delavske un i 
verze v Vidmu-Krškem Slav
k u Smerde lu smo zastavi l i 
dvanajst vprašanj. 

O programu delavske 
univerze v z imskem ob
dobju smo v našem l i s tu 
že poročali. Zan ima nas, 
kako uresničujete ta pro
gram? 

— Letošnji p rog ram izobra
ževanja uresničujemo v celot i . 
Uspelo nam je organiz irat i ve
černo politično šolo z dvema 
oddelkoma, 8 šol z a starše, 
5 šol za življenje, mlad insko 
politično šolo, 3 pr iprav l ja lne 
tečaje za opravljanje izpitov 
na ekonomsk i srednj i šoli (97 
slušateljev), 2 tečaja za izpo
polnitev osnovnošolske izob
razbe, strojepisni tečaj prve 
in druge stopnje, osnovni te
čaj angleškega j ez ika i n razna 
predavanja. 

Navdušen sprejem Celjanov 
člani Slovenskega l judske

ga gledališča i z Cel ja so pre
teklo soboto gostovali z du
hovito komedi jo francoskega 
akademika Marce l a Acharda 
"Odkritosrčna lažnivka«. 

Kmed i j o je lepo prevedel 
upravn ik S L G prof. B r u n o 
H a r t m a n i n spada v lažji de l 
repertoarja sodobnega gleda
lišča, je p a eno najboljših 
del tega francoskega kome
diografa. Režijo je prevzel 
stalni režiser celjskega gle
dališča Juro K is l inger . D a l 
j i je pr imeren tempo i n tako 
dosegel, da sta b i l a oder i n 
Poslušalstvo v sta lni napeto
sti . 

»Odkritosrčna lažnivka« je 
tipična bu lvarka , p isana brez 
^unena reševati k a k a glob-
|ja družbena vprašanja. Tako 
J * imel režiser dost i težavne-

stališče, ko se je ubada l 
s Postavitvijo tega dela. B u l -

. barske komedi je predstavl ja
lo za režiserja dost ikrat hojo 
P° v rv i , p r i kater i m o r a 

skrbno paz i t i , d a ne zaide v 
eno a l i drugo skrajnost: v 
melodramatščnost a l i spolz-
kost, najverjetneje pa celo v 
mešanico obojega. K is l inger-
j u je uspelo i t i neko srednjo 
pot brez i z raz i t ih spodrsl ja
jev. Naslovno vlogo je obl i
kova la Jana šmidova, kater i 
je to p r v i nastop. B i l a je po-

POROČEVALEC 
K O M U N E 
VIOEM-KRŠkO 

srečeno i zbrana i n je pokaza
l a lepo mero znanja i n talen
ta. P re i skova ln i , sodn ik je b i l 
Janez Bermež; njegova vlo
ga je b i l a dostojanstvena i n 
včasih k a r ganljiva. Tud i ta 
igra lec je novinec v S L G Ce-
lje.2e samo s svojo pojavo je 
vzbudi l p r i občinstvu tolpel 

šola za starše v vseh večjih 
krajih v i d e m s k o - k r š k e občine 
Delavska univerza v V i d 

mu-Krškem namerava orga
n i z i ra t i šolo za starše v vseh 
večjih k ra j i h v občini. So la 
za starše, k i je b i l a na V i d 
m u v pretek l i izobraževalni 
sezoni, je zbudi la ve l iko za
nimanja. Zato se je delavska 
univerza odločila s pomočjo 
D P M organiz i rat i tako šolo 
na V i d m u (v p r v i po lov ic i 
Januarja), v Leskovcu (pri-
cetek 19. decembra) , v Vel i 
kem Podlogu (v p r v i polovi
c i januarja) , na R a k i (v janu
arju) i n na Senovem (v p r v i 
Polovic i februarja). So la se 
too pričela samo, če bo p r i 
javljenih najmanj 30 odra
s l ih oseb. 

P rogram vključuje več pre
davanj, med drug im tud i : 
Kako je treba razv i jat i mla

dega človeka; O pok l i cn i 
vzgoji i n usmerjanju, O s p o l 
n i vzgoji, O soc ia ln i i n prav 
n i zaščiti družine, O dušev
nem razvoju o t roka od roj 
stva do pubertete, O sodobni 
regulaci j i rojstev, Zdrava no
sečnost i n porod, O d spoče
t ja do rojstva. Zan imiva bo
do tud i predavanja o šoli, 
družini i n otrocih, o težko 
vzgoj l j iv ih otrocih, o zdra
vem i n bo lnem o t roku, otro
škem zobozdravstvu i td . 
N a koncu šole bo organizi
ran razgovor z vsemi preda
vatel j i z naslovom: V i spra
šujete, m i odgovarjamo. 

Slušatelji bodo plačali sa
mo 500 dinarjev za vsa pre
davanja, ostale stroške pa 
bo k r i l a delavska univerza. 

sprejem. Bermež je gradi l 
svojo vlogo s skrajno mirno
stjo. Odličen je b i l tud i Mar 
jan Bre zn ik v v logi sodnega 
pisar ja. P r i tem igra lcu je 
opazi t i izreden smise l za ko
m i k a . 

T e m t rem igralcem se p r i 
družuje še F r a n c i Gabrov-
šek, absolvent Akademije za 
igralsko umetnost, k i je prav 
tako letos prvič angažiran. 
V osta l ih vlogah so nastopi l i 
Sand i Krošl, S lavko Strnad, 
Mar janca Krošlova, Nada Bo-
žičeva i n Mar j an Dol inar . Po
udar i t i moramo z last i nastop 
Nade Božičeve, k i je svojo 
vlogo obl ikovala očarljivo ter 
izredno dobro pr ikaza la pa
riško ar istokrat injo. T u d i 
bank i r Sandi ja Krošla n i za
ostajal. Mar janca Krošlova 
je b i l a l jubka i n je tud i to 
pot osvoj i la občinstvo. 

Nastop članov. S L G i z Ce
lja je osvoj i l občinstvo, k i je 
napolni lo dvorano do zadnje
ga kotička i n burno a.plavdi-
ra lo izvajalcem, člani S L G 
iz Cel ja že sedmo leto redno 

gostujejo v Kostanjev ic i i n 
so s i s svo j imi nastopi obl i 
kova l i čisto svoje občinstvo. 
Upamo, da vas bodo k m a l u 
razvesel i l i s ponovnim obi
skom! 

N a katerem področju 
ste dosegl i največ uspe
hov i n kje najmanj ter 
zakaj? 

— Največji uspeh smo vse
kakor dosegli p r i ideološko-
političnem, strokovnem i n 
splošnem izobraževanju. Mno
go zanimanja med starši i n 
mladino so vzbudi le z last i šo
le za starše i n šole za živ
ljenje. Največ težav imamo 
p r i organiz iranju seminarjev 
za usposabljanje organov de
lavskega i n družbenega samo
upravl janja ter osta l ih članov 
delovnih kolekt ivov. V prete
k l i h l e t ih smo za te organizi
ra l i razne seminarje. Izkušnja 
pa je pokazala, da so uspehi 
seminarjev odv isni od tega, 
kako so programi pripravl je
n i . P rog rami morajo obrav
navati konkretne probleme v 
posameznih gospodarskih or
ganizacijah. S is tem organizi
ranja seminarjev pa zahteva 
temeljite pr iprave. Prepričan 
sem, da bomo podobne semi
narje organiz i ra l i v nekater ih 
gospodarskih organizaci jah že 
v drug i po lov ic i februarja. 

Znano je, da vsebinsko 
bogati izobraževalni pro
gram z last i zadnja leta 
dosledno izvajate v vseh 
k ra j ih v občini. K a k o v am 
je to uspelo? 

— Res je, da smo vel ik de l 
občanov v tej a l i on i ob l i k i 
vključili v sistem izobraževa
nja. T o nam je uspelo le s 

K a j nameravate pr ipra
v i t i še v tej izobraževalni 
sezoni? 

— Organiz i ra l i bomo tečaje 
higienskega rn in imuma za vse 
tiste, k i pr idejo p r i svojem 
delu v st ik z živili, pa še n i 
majo ustreznega izp i ta ; tečaje 
slovenskega jez ika za osebje 
v tovarnah, podjet j ih i n usta
novah, k i i m a p r i vsakdanjem 
delu opravka z dopisovanjem 
in m u je potrebno trdno zna
nje knjižnega jez ika. Nadalje 
bomo organiz i ra l i seminarje 
za organe delavskega i n druž
benega upravl janja i n vodstva 
političnih organizaci j ; semi
narje za mlade člane Z K ; p r i 
pravl ja lni tečaj za opravljanje 
izpitov na nižji stopnj i admi
nistrativne šole; c ik lus preda
vanj s področja obrambne 
vzgoje i n nekaj predavanj i z 
različnih področij. 

K a k o se počutite na de
l ovnem mestu? 

— Pr i znam, da se ne poču
t im najbolje, to pa zaradi te
ga, ker so potrebe po izobra
ževanju vsestranske i n zah
tevne, da j i h ob dosedanji 
m in ima ln i kadrovsk i zasedbi 
ne zmoremo. Prav zato n i 
m a m n ikda r občutka, da sem 
neko delo končal. 

česa s i osebno najbolj 
želite? 

— M i s l i m , da to n i samo 
moja želja, temveč želja ve
čine, k i dela na področju iz
obraževanja: da b i sleherni 
občan občutil potrebo po iz
obraževanju. Želim tudi , da 
bi v Vidmu-Krškem čimprej 
začeli gradi t i stavbo, v kater i 

bi ime la tud i delavska u n i 
verza svoje učilnice i n uprav
ne prostore. 

Katere časopise najraje 
prebirate? 

— Najraje p r eb i ram »Delo«, 
zatem »Dolenjski list«. Doma
či tednik je z last i zanimiv za
rad i tega, ker objavl ja ve l iko 
člankov iz našega ožjega pod
ročja. 

Kako izrabite prosti 
čas? 

— V času izobraževalne se
zone od septembra pa t ja do 
j u l i j a i m a m malo prostega 
Časa. K o l i k o r pa ga i m a m , ga 
preživim ob i g r i s svo j ima 
otrokoma. 

Kaj je za vas v Vidmu-
Krškem najbolj značil
nega? 

• — M e n i m , da je najbol j 
značilen most čez Savo. Bo
j i m pa se, da ne bo v krat
k e m prešel pod upravo Za
voda za spomeniško varstvo. 

česa v mestu pogre
šate? 

— V mestu pogrešam pred
vsem k lubske prostore, knjiž
nico, prostor za prirejanje 
razstav i n pa okrasno grmi 
čevje i n rože. 

Imate kakšen poseben 
predlog? 

— Prav b i bi lo , da b i čim
prej zaščitili Valvazorjevo h i 
šo i n poprav i l i močno zane
marjeno cerkev, k i je za rad i 
čistega baročnega st i la eden 
izmed najpomembnejših k u l 
tu rn ih spomenikov na Slo
venskem. 

K . IX 

Gabrijel Humek razstavlja 
v Kostanjevici 

Slavko Smerdel 

tesnim sodelovanjem uprav
nega odbora i n kolekt iva de
lavske univerze, vodstev druž-
beno-političnih organizacij ter 
ostal ih, k i so soodgovorni za 
izobraževalno delo. 

Na Lamutovem razstavišču v 
Kostanjevici je bila 20. januar
ja slovesno odprta triintridese
ta likovna razstava. To pot se 
je predstavil v Stični živeči s l i 
kar Gabrijel Humek. Razstavil 
ie šestdeset oljnih podob. Od 
tega je polovico pokrajin, d ru 
go polovico pa - predstavljajo 
interieri in tihožitja. Humek 
prikazuje pretežno našo dolenj
sko pokrajino med Višnjo goro 
Ln Kostanjevico, posegel pa je 
tudi v Belo krajino do Kolpe. 
Svojo pripoved o dolenjski de
želi je začel z upodobitvijo gra
du v Višnji gori, k i j i je pri 
družil Hmedjnik, Hudo luknjo, 
Klevevž, kostanjeviški grad in 
druge. 

Iz Kostanjevice na Krki 
V nedeljo, 13. januarja, je 

b i l v Kostanjev ic i občni 
zbor D P M . Društvo je naj
prej podalo obračun svojega 
dela, nato pa razvi lo bogat 
p rog ram za prihodnje. Iz
črpno poročilo dosedanje 
predsednice tov. Stane Gaj-
Šek je razgrni lo pred člani 
vrsto akc i j , k i j i h je dru
štvo opravi lo v letu dn i po 
zadnjem občnem zboru. M e d 
temi akc i jami i m a posebno 

mesto nenehna skrb za 
zdrav i n prav i len razvoj mla
d ih občanov, sk rb za pred
šolsko vzgojno ustanovo, nad 
katero i m a patronat D P M , 
skrb za prehrano med šol
s k i m letom, za razvedri lo 
otrok i n še posebej za 
usmerjanje šolarjev v razne 
pokl ice ob koncu šolskega le
ta. Društvo je nadalje mno
go prispevalo tud i k temu, da 
so se šolarji vključili i n 

Vodovod v k o s t a n j e v i š k i šoli je d o k o n č a n 

Letos: medobčinska kulturno-
prosvetna revija v Brežicah 

Za novo leto je kostanjevi
m a šola dob i la v celot i do
grajen vodovod. Medtem ko 
Je skoraj dve let i ime la šol-
s^a stavba vodo le v sever
nem t rak tu , je zdaj voda v 
^ e j stavbi. Šolska kuh in ja 
J r n a mrz lo i n toplo vodo ter 
•te s tem dokončno urejena. 
Zavod ima kopalnice za mla
dino, sodobno urejena angle-

Bela na hidroenergetskem si
tomu na Trcbišnjicl so bila že 
JJfl delno pred rokom opravljena. 
£'uvni objekt teRu sistema H E Du
hovnik bo začel obratovati čez 
y°bro leto, na loto pa bo dajal 
l& milijarde kilovatnih ur elek-
l r 'čnc energije. 

** Na nedavnem posvetovanju 
Predstavnikov kmetijskih posestev, 
{•""'istvenih in drugih ustanov v 
{"'vem sodu so ugotovili, da bi 
Jjy*o letos pridelali okrog 6,5 ml-
|'J<»i:i ton koruze, od tega bi drut-
[Jjn» posestva pridelala dve tre

ska stranišča i n umiva ln ike . 
Vse vodovodne naprave so 
zgrajene s pomočjo medna
rodne organizacije U N I C E F , 
občinskega l judskega odbora 
V i d e m - Krško, okrajnega 
l judskega odbora Novo me
sto, okrajnega odbora Rdeče
ga križa Novo mesto, poma
gal pa je tud i občinski od
bor Rdečega križa V idem-
Krško. Tako je pereče vpra
šanje preskrbe z vodo v ko
stanjeviški šoli končno le 
rešeno. P r i pomn i t i moramo, 
da so h gradnj i vodovoda 
znaten delež pr ispeval i tudi 
starši, k i so bodis i v denar
ju, bodis i s prostovo l jn im 
de lom vsak po svoj ih močeh 
pomagal i , da je zavod tudi 
po tej plati lepo opremljen. 
Razon prebivalcev Kostanje
vice so se pri tem posebno 
izkazal* prebivalci Prekope. 

O d 6. do 20. apr i la bo v 
Brežicah medobčinska ku l -
turno-prosvetna revi ja, n a 
kater i bodo sodelovala ku l 
turno prosvetna društva i n 
»Svobode« iz občin Sevnica, 
Videm-Krško, Brežice, Kar l o 
vac, Samobor, Zaprcšič, K l a 
njec i n Zagreb. N a rev i j i se 
bodo pomer i l i igralske skupi 
ne, pevski zbor i , recitatorj i , 
glasbeno • zabavni ansambl i , 
otroški l i kovn i ustvarjalci i n 
še nekaj drug ih zvrst i ku l tur -
no-proKvetnega dela. K a k o r 
v id imo, bo revija prešla me
je naše republ ike, saj bo na 
njej sodelovalo precej pred
stavnikov kulturno-prosvctne-
gu življenja iz L R H , med nj i 
m i tud i nekaj s lovenskih 
prosvetnih društev, k i tam 

VSAK ČETRTEK: 
DOLENJSKI LIST! 

delujejo. Več bomo o tej po
membn i ku l turno 'prosve tn i 
manifestaci j i še p i sa l i . 

uspešno tekmoval i v jugoslo
vanskih p i on i r sk ih igrah. 
Prispevalo je tudi k organi
zaci j i p i on i r sk ih ekskurz i j po 
Dolenjskem, štajerskem i n 
Koroškem, na kater ih so 
otroci spoznaval i našo ožjo 
domovino. 

Vse to i n še kaj je tud i v 
novem programu kostanjevi-
škega društva prijateljev mla
dine, k i je zbralo oko l i sebe 
že 180 članov. N a zadnjem 
občnem zboru so člani po
novno i zvo l i l i za predsednico 
tov. Stano Gajštk. k i je v 
l a n s k i m letu kl jub temu, da 
Je skoz i vse leto med najbolj 
zaposlenimi člani tega zbora, 
šla kot ed ina v ve l ik ih počit
nicah za vzgojiteljico v ko
lonijo. 

1 

Gradbišče novega, prepotrebnega zdravstvenega doma v 
Krškem je prekril sneg. . . Dogovorjeno je bilo, da bo 
stavba pred zimo pod streho in uprava doma je upravi
čeno pričakovala, da bo novi dom res pokrit pred prvim 

snegom — zgodilo pa se je drugače 

Najbolj uspeli pejsa^i so tisti; 
s katerimi se je umetnik po
polnoma predal čustvu. Kulir 
sam grajskih razvalin se nam
reč največkrat podredi, ker mu 
narekujejo i n vsiljujejo svojo 
podobo. Zvest svojim realistič
nim nagnjenjem jih ne more v 
sebi pregnestd i n po svoje iz 
povedati. Zato intimna pokraji
na v njem zaživi. Naši valovi
t i hribčki, razarane n.'lve a 
kozolci, orumenell jesenski go
zdovi mu pod čopičem zapoje 
in v tem se razodeva moč H u -
mekovega slikanja. Druga, uid 
manj pomembna veja, so nje
govi interieri, in to predvsem 
tam. kjer upodablja tkanine. 
T u se njegov koloiizem razvij« 
prav do razkosnosti. Ce smo za 
Humekovo umetnost rekli, da 
je intimna, smo mislili na nje
govo intimnost predvsem v sv«-
zl z Interieri. 

Humek je realist m kot t sk 
zvest tradicionalnemu slikar*, 
stvu. Iz njegovih del odsevaj« 
nekateri vplivi italijanskega ko -
lorizma, akademskega razpore
janja predmetov i n deloma tu 
di način slikanja Humekoveg« 
profesorja Antona Gojmira K a 
sa. Razstava prav zaradi teg« 
in še nekaterih drugih dejstev 
ne predstavlja neke ubrane 
enotnosti. Tega pa tudi Humek 
sam ni hotel doseči. Predstavil 
se je z neke vrste retrospekti
vo. Pr i tem je uspel. 

Otvoritve se je udeležilo sko
raj dvesto obiskovalcev. Raa-
stava bo odprta do 8. februar
ja, in to vsako nedeljo dopol
dne, za obiskovalce iz ctrugUi 
krajev pa ob vsakem oasu. 

TEČAJ RDEČEGA KRIZA 

V sredo, 9. januarja, se je 
na kostanjeviški šoli začel 
redni tečaj z a zdravstveno 
prosvetljevanje, k i ga organi
z i r a R K . V tečaju so rasna 
predavanja, k i so kor i s tna z a 
mladince i n mlad inke . Tečaj
n i k i bodo ime l i v tečaji: 70 
ur pouka, k i ga bodo pr ip ra 
v i l i res i zbran i predavatel j i . 
Zanimanje za ta tečaj, k i so 
m u tečajniki sami da l i naslov 
»šola za življenje«, je ze lo 
vel iko, saj se je pr i jav i lo k a r 
40 m lad ih l jud i , tako da b o 
praktično kuhanje mo ra l o 
potekati v treh izmenah. Te
čaj je ob vsestranski podpo
r i Okrajnega odbora R K ter 
občinskega odbora R K p r i 
p rav i l odbor R K v Kostanje
v i c i . S. H. 

D E L A V C I : u p o r a b l j a j t e 
s r e d s t v a z a o s e b n o 

z a i č l t o l 



Novo vodstvo 
SZDL v S e v n i c i 
C i a n i novega občinskega 

odbora Socialistične zveze v 
Sevn ic i , izvol jeni n a zadnj i 
r edn i konferenc i : 

V i k t o r Aner , Dušan Bre l i h , 
Janko B l as , Ma jda B roda r , 
S tanko Camloh , V i n k o Geč, 
Drago Grebene, d r . Fran jo 
H u m e r , F r anc Iljaž, An i ca 
Keber , Anton Klenovšek, Jo
že Knez , Alo jz Kost revc , Ivan 
Možic, Jože Pav l in , M a r i c a 
Presekar , Stane Rešeta, M i r k o 
Štojs, V e r a Skr l e c , Rado 
Tavčar, Lojze Udovč, Stanko 
V o v k i n M a k s Zeml jak. 

Člani nadzornega odbora 
so: Mar je ta F i cko , E i k a 
G r i l c i n Ignac Strmele . 

Izvršni odbor ObO S Z D L 
sestavljajo V i k t o r Aue r (se
kre tar ObO SZDL ) , Dušan 
B r e l i h (predsednik ObO 
S Z D L ) i n člani Janko B l a s , 
An ton Klenovšek, M i r k o 
štojs, Stanko Vovk i n M a k s 
Zeml jak . 

Dobra pomoč krajevnim odborom 
Občinski odbor S Z D L v 

Sevn ic i je 17. januar ja orga
n i z i ra l enodnevni seminar za 
predsednike i n sekretarje no
voizvol jenih kra jevn ih odbo
rov S Z D L . N a seminar ju so 
obravnaval i vlogo i n naloge 
S Z D L , gospodarsko proble
mat iko v občini, s i s tem vode
nja sestankov i n adminis t ra-

S E V N I Š K I 
V E S T N I K 

t ivno poslovanje v organiza
c i j i . 

38 udeležencev posvetova
n ja je v razprav i ugotovilo, 
d a je seminar kor is ten. Izra
z i l i so tud i željo, d a b i ob
činski odbor S Z D L v bodoče 
organiz i ra l še več tak ih semi
narjev, i n so predlagal i , naj 
b i seminar j i t ra ja l i vsaj dva 
d n i . 

P rav zato je b i lo občinsko 
vodstvo S Z D L upravičeno-za
čudeno, da se tega seminar ja 
iz kra jevn ih organizaci j 
S Z D L K r m e l j , Bučka, Gabr i 
jele i n Breg n i nihče udele
žil. K l j u b h u d i z i m i p a so n a 
seminar prišli tud i predstav
n i k i i z oddal jenih organizaci j , 
kot n a p r ime r z Vel ikega Cir-
n ika , K a l a , Primoža i n Raz
bora ! Občinski odbor S Z D L 
i m a pred seboj k u p nalog i n 
obvez, k i m u j i h je dala let
na občinska konferenca. T o 
pa so hk ra t i tud i naloge K O 
S Z D L , prav zato morajo vse 
organizacije k repko zagrabit i 
za delo že v začetku leta. 

Naslednjega dne, to je 18. 
januar ja , je b i l organiz i ran 
tud i seminar za blagajnike 
organizaci j . Udeleženci semi
nar ja so se seznani l i s po
slovanjem blagajne In z vse
m i finančnimi postopki . O d 
30 kra jevnih organizaci j S Z D L 
se je seminar ja udeležilo 20 
blagajnikov. 

Tudi letos 30 krajevnih organizacij 
Znano je , d a je na območ

j u sevniške občine 30 krajev
n i h organizaci j S Z D L . Orga-
nizac i jsko-kadrovska komis i 
j a p r i občinskem odboru 
S Z D L je prejšnji mesec raz
prav l ja la o zmanjšanju šte
v i l a K O S Z D L od 30 na 11. 
Pred laga ia je, naj b i se v t a 
namen preimenovale sledeče 
organizaci je v podružnice: 
Poklek, k i i m a 42 članov. 
Križ (69), K a l (53), Budna 
vas (73), Murnice (78), Dro
žanje (40), Lončarjev dol 
(86), Orehovo (114), Gabrije
le (87), Podgorje (106) i n 
Podvrh (66). Vse naštete 
manjše organizacije so v 
bližini večjih organizaci j . Po
družnice b i se dejansko samo 
razbremeni le administrat ivne
ga poslovanja, vodstva kra 
j evn ih organizaci j pa b i j i m 
nud i l a vsestransko pomoč. Le 

tako b i delo S Z D L v sevniški 
občini zavzeio še večji raz
mah . T u d i občinska konfe
renca S Z D L 28. decembra je 
razpravl ja la o reorganizaci j i 
K O S Z D L i n zavzela stališče, 
da je predlog za zmanjšanje 
števila kra jevn ih organizaci j 
i n ustanovitev podružnic 
umesten. 

P r o t i pričakovanju pa so 
predsednik i i n sekretar j i or
ganizacij na nedavnem posve
tu predlog zavrn i l i . Svoje sta
liše so zagovarjali s tem, da 
b i trenutno vsaka reorgani
zac i ja K O S Z D L slabo vpl i 
va la na članstvo i n da se 
člani s tem ne b i s t r in ja l i . 
Samo predsednik K O S Z D L 
iz Križa je i z raz i l željo, da 
b i se ta organizaci ja p r i k l j u 
čila h K O Boštanj. Na j bo 
tako a l i tako, res p a je, d a 
bodo mora la vodstva K O 

S Z D L v letošnjem le tu do
kazat i , da je b i l nj ihov pred
log utemeljen. To so n a po
svetu t u d i ob l jub i l i . 

Izvoljeni so novi predsedniki 
KO SZDL 

Vse krajevne organizacije 
S Z D L v sevniški občini so iz
vo l i le nova vodstva, k i so se 
že sestala ter se konst i tu i ra
la. Z a predsednike kra jevn ih 
organizaci j so b i l i i zvo l jeni : 

B l a n c a — Herman Radej, 
Boštanj — Jože Zeleznik, 
Bučka — Tone Vene, B u d n a 
vas — Ignac Keber, B r e g — 
Drago Volarič, Drožanje — 
Franc Žvegiič, Gabr i j e l e — 
Peter Gačnik, Križ — Anton 
Camloh, K r m e l j — Jože Kon-
čina, Ka l — Ludvik Zupan, 
Kompolje—šmarcna — Franc 
Rcdcn.šek, L o k a — Dominik 

Culetto, Lončarjev do l — 
Franc Kozmus, M u r n i c e — 
Or l i Vidmar, Ma lkovec — 
Zan Murn, Orehovo — Franc 
Radišek, Podgorje — Valen
tin Oblak, Pok l ek — Karel 
Peten, Primož — Alojz An-
drojna, Podv rh - Olga Prevol-
sek. Radna — Rudi Malešič, 
Razbor — Franci Baci, Sevni
ca — Rajko Zupane, Stude
nec — Jože Levstik, Šentjanž 
— Alojz F'lajs, Telce — Jože 
Hočevar, Tržišče — Vinko 
Okoren, V e l i k i C i r n i k — Ra
fael Golob, V i tovec — Vlado 
Steblaj, i n Zabukovje — Leo
pold Kočevar. 

Knjižna razstava v Loki 
L a n i apr i l a je b i la v L o k i 

v tednu t i ska odpr ta razsta
v a protestantskih knj ig , ke r 
je t u deloval p r v i s lovenski 
pisatel j Primož Trubar . Po-
n jem i m a prosvetno društvo 
tud i ime. 

V bivšem gradu R u d i p o d 
L i sco , k i je b i l med vojno 
porušen, je pred vojno ime
l a Umetniška propaganda 
knjižno založbo. Založnik je 
b i l d r . Uh l i f , Ceh, k i zdaj ži
v i v L jub l jan i . Duhovn i vod
j a založbe pa je b i l bibl iote
k a r i n znani jezikoslovec dr . 
Jože Glonar . 

T u so izdajal i i n založili 
mnogo leposlovnih i n stro-

P r e m o g o je v e n i u r i 
z m a n j k a l o 

P r e d k r a t k i m je Šentjernej 
dob i l vagon premoga za po
trebe prebivalstva. De l i l i so 
ga p r i tehtnic i , k jer je b i ta 
taka gneča, ko t b i de l i l i zlato. 
Za loga je pošla pre j kot v eni 
u r i . 

kovn ih knj ig , med n j i m i »Po
učni slovar« v dveh de l ih i n 
»Zeno zdravnico«. Okupator 
je m e d vojno mnogo teh 
kn j i g požgal, mnog j so j i h 
p a l judje i z bližnjih vasi 
s k r i l i i n j i h imajo še doma. 
Tako so se ohrani le. 

P D »Primož Trubar« v Lo
k i bo p r i r ed i l razstavo teh 
knj ig , k o l i k o r j i h bo mogoče 
dobi t i . Zato v l judno naproša 
lastnike knj ig , Id j i h je Izda
la Umetniška propaganda v 
L o k i , naj j i h odstopijo društ
vu , dok ler bo trajala razsta
va, nato pa j i h bodo dob i l i 
nazaj nepoškodovane. 

Knj ige sprejemata P D »Pri
mož Trubar« i n Kra j e vn i 
u rad v L o k i . Poštne stroške 
povrnemo! N a to razstavo 
bomo povabi l i bivšega založ
n i k a inž. U l h i f a , k i se bo go
tovo rade volje odzval naše
m u povabi lu. S to razstavo 
želimo mlajši generacij i p r i 
kazat i , kakšne knj ige je izda
ja la Umetniška propaganda, 
zan imiva pa bo tud i za vse 
ostale prebivalce. 

S. Sk . 

Omen i t i moramo , da sta 
b i l a seminar ja v osnovni šoli 
na R a d n i i n so n a n j i h pre
daval i vidnejši družbeni de
lavci z občine. Oba seminar ja 
sta b i l a dobro pr iprav l j ena i n 
zato tud i uspešna. 

D. K. 

5578 č l a n o v SZDL 
v s e v n i š k i o b č i n i 
V sevniški občini je 12.037 

volivcev, od tega 5.578 čla
nov S Z D L , k a r je občutno 
premalo . Do 25 let je s ta r ih 
736 članov, članic pa 1.406. Po 
številu je najmočnejša k r a 
jevna organizaci ja v Sevn ic i 
s 1210 člani, najmanjša pa 
Drožanje s 40 člani. Organi
zacije bodo mora le k repko 
poskrbet i za dvig števila čla
nov, za k a r imajo vse pogoje. 

š e n t j e r n e j s k a ž a g a 
j e z a l o ž e n a 

Odkar bivša zadružna žaga 
v Šentjerneju spet redno ob
ratuje, j e zelo založena s 
hlodovino. S e m vozijo l judje 
les s celotnega področja 
krajevnega urada Šentjernej. 
V z i m s k e m času vozijo les 
na saneh, k i so n a podeželju 
še zdaj zelo uporabno pre
vozno sredstvo. 

N A T E Č A J ZA VELIKA POPRAVILA 
STANOVANJSKIH HIŠ 

Po 29., 43. in 44. členu zakona 
0 financiranju gradnje stanovanj 
(Ur. list FLRJ št. 47—752-59) in 
pravil stanovanjskega sklada 
razpisuje upravni odbor stanovanj

skega sklada občine Sevnica 
po sklepu z dne 18. januarja 1963 

IV. NATEČAJ 
za posojila iz sredstev stanovanj
skega sklada za velika popravila 

stanovanjskih hiš. 
1. Stanovanjski sklad občine Sev

nica bo dajal po tem natečaju iz 
sredstev sklada posojila do skup
nega zneska 5 milijonov dinarjev. 

2. Natečaja za odobritev posojila 
se lahko udeleže pravne in fizične 
osebe za popravilo stanovanjskih 
hiš, ki stojijo na območju občine 
Sevnica. 

3. Posojila bodo stavljena na 
razpolago pod pogojem, da poso
jilojemalec zagotovi minimalno 
lastno udeležbo v višini petdeset 
(50) odstotkov od vrednosti pred
videnih predračunskih del. 

4. Minimalna obrestna mera je 
1 odstotek. 

5. Maksimalni rok vračanja po
sojila znaša praviloma 15 let, v iz
jemnih primerih tudi več, kar je 
odvisno od kreditne sposobnosti 
zgradbe, vendar največ 20 let. 

6. Posojila se bodo dajala za na
slednja dela: 

a) za nujne gradbene rekonstruk
cije, 

b) za nujne Instalacijske rekon
strukcije, 

c) za popravilo fasad, krovov, 
dimnikov, kleparskih, mizarskih in 
instalacijskih del. 

7. Stanovanjski sklad bo dovo
ljeval posojila le, če predračun
ska vrednost ne presega 1,5 mili
jona dinarjev. 

8. Prosilec je dolžan položiti ga

rancijski znesek v višini 2 promil 
od zneska zaprošenega posojila kot 
varščino na račun 606—14—647— 
01—7, depozitni račun stanovanj
skega sklada občine Sevnica. 

9. Stavba mora biti zavarovana 
za realno vrednost pri DOZ. 

10. Sredstva posojila se smejo 
izkoristiti v roku enega leta od 
dneva odobritve posojila in se ne 
smejo uporabljati v druge name
ne razen tiste, za katere so bila 
odobrena. 

1. Pri dodeljevanju posojil bodo 
imeli prednost tisti prosilci, ki: 

a) prispevajo večji delež lastnih 
sredstev, 

b) nudijo krajši rok odplačila 
posojila, 

c) nudijo višjo obrestno mero. 
12. Prosilci so dolžni s prošnjo 

za posojilo predložiti: 
a) potrdilo o višini dohodkov 

stavbe, 
b) potrdilo o dosedanjih zadol

žitvah zgradbe, 
c) tehnično poročilo s predizme-

rami in predračunom predvidenih 
del ter z opisom potrebnih del, 

č) potrdilo o plačanem garancij
skem znesku, 

d) sklep hišnega sveta o zadol
žitvi. 

13. Ponudbe po tem natečaju 
oddajo prosilci v zapečatenem ovit
ku z vidno oznako IV. NATEČAJ 
pri stanovanjskem skladu občine 
Sevnica. 

14. Prošnje za posojilo po tem 
natečaju morajo biti vložene pri 
skladu najkasneje do vštevši dne 
28. februarja 1963. 

15. O izidu natečaja bodo pro
silci obveščeni s pismeno odločbo. 

Sevnica, 18. januarja 1963. 
Upravni odbor stanovanjskega 
sklada občine Sevnica 

TREBNJE: vsako leto 20 milijonov za zemljo 
(Nadaljevanje s 1. strani ) 

bo tud i v razprav i o tem naj
več govora. Vendar je p r v i 
d iskutant Darko Krištof z 
M i r n e poudar i l , da je prav, 
če na kra tko pogledamo, ka
k o je z zdravstvom v občini. 
Po njegovih besedah je po
razna ugotovitev, da pr ide v 
afriški deželi Togo na enega 
zdravn ika le 4.500 l jud i , med
tem ko sta v občini (trebanj
sk i ) napredne socialistične 
države za 17.000 prebivalcev 
samo en zdravn ik i n en den
tist. Dejal je, da je za to k r i v 
»monopolni položaj zdrav
stvenega doma v Trebn jem 
i n »nerazumljivo« dejstvo, da 
na M i r n i a l i v Mokronogu 
»noče« ostat i noben zdravnik. 
Tovariš Krištof je svojo raz
pravo podkrep i l s podatkom, 
po kate rem je na M i r n i 531 
akt i vn ih zavarovancev, k i 
morajo k zdravn iku a l i v 
Trebnje a l i v Sevnico. 

Nace Dežman je najprej 
vprašal, ka j je naredi la mla
d ina z dotaci jo 1,3 mi l i j ona 
dinarjev, k i jo Je občinski 
komite L M S pre je l od občin
skega odbora S Z D L , n a k a r je 
v k ra tkem po jasn i l , kako s i 
zamišlja napredek v tur iz
m u . De ja l je, da b i b i lo po
trebno večjo pozornost posve
t i t i izletniškim točkam, k i j i h 
ljudje že zdaj rad i obiskujejo 
(na p r ime r Debenec) . B i l o b i 
pametno, če b i oko l ico M i r n e 
zaceli načrtno ure jat i , ka r b i 
n a m ob dobr i propagandi na
vrglo precej dohodkov. 

Franc Vovk, predsednik 
občinskega komi te ja L M S 
Trebnje, Je govor i l o ' v logi 
i n dejavnosti mladine, k i je 
večinoma prepuščena sama 
sebi. Zato se ne more s t r i 
n ja t i s tem, da kr i t i z i ra jo 
mlad ince i n nj ihovo delo t i 
s t i , k i mladine sploh ne po

znajo. V odgovoru tovarišu 
Dežmanu Je pojasni l , d a je 
ustanovitev akt iva L M S v to
varn i »Mirna« najboljši do
kaz, da so b i l a sredstva po
rabl jena kor is tno . Z n J i m se 
je s t r in ja l M a r i j a n Smolič i n 
dodal , da b i m lad ina ob večji 
podpor i ostal ih političnih or
ganizacij lahko dosegla bolj
še uspehe. 

K d o b o p a o d l o k i z v a j a l ? 
P r v i , k i je začel razprav

l jat i o vprašanjih kmet i js tva 
i n tur i zma, je b i l Anton ži-
bert. K o je or isa l načrt kme
ti jskega razvoja, je rekel , da 
moramo brezpogojno izvajat i 
odlok o agrotehničnem min i 
m u m u . Občinski organi so 
odlok samo napisa l i , izvajal 
pa ga n i nihče. K a r smo za
m u d i l i , bomo mora l i nado
knad i t i spomlad i . D a ne bo 
ugovorov, prerekanj i n d rug ih 
nevšečnosti, naj kmet i j ska 
zadruga pravočasno p reskrb i 
umetna gnoj i la i n semena. V 
kooperaci jo l j ud i ne smemo 
s i l i t i , ke r n i m a m o noben ih 
ko r i s t i od t is t ih , k i j i m po
godbena pro izvodnja ne »u-
streza«. Glede sadovnjakov je 
O b L O že sprejel sk lep, d a se 
t i na območju Čateža obno
vijo. N a koncu razprave je 
tovariš Z ibert p r i p o m n i l , da 
b i m o r a l i odslej pametno go
spodar i t i tud i v živinoreji; 
živinorejskih i n d rug ih objek
tov p a naj ne b i več grad i l i 
na najboljših parce lah. 

Tovariš Jože Novak iz Do-
brniča je med razpravo, kako 
b i dosegli večjo kmet i j sko 
proizvodnjo izven družbene
ga sektor ja , dejal , da pogod
beni i n ostali kmetova lc i če
sto zelo pogrešajo pomoč 
kmet i j sk ih strokovnjakov. 
K a d e r naj gre med l jud i , ke r 
bo le n a ta način boljše so-

Ustanovna s k u p š č i n a Počitniške 
zveze v Trebnjem 

N a pobudo občinskega ko
m i t e j a L M S so 13. j a n u a r j a 
v T r e b n j e m s k l i c a l i usta
novno skupiSčMio Počitniške 
zveze. P r i s o s t v o v a l i so j i 
gostje i z Nov ega mes ta i n 
člani izvršnega o d b o r a Po
čitniške zveze o k r a j a L j u b 
l j ena . 

O p o m e n u i n načinu delo
v a n j a te o rgan i zac i j e je go
vorni tov. N a c e B u k o v e c , k i 
je že 26 let član. P r e d s e d n i k 
i z Nov ega mes ta je i m e l 

p r o p a g a n d n o p r e d a v a n j e z 
barvni imii d i a p o z i t i v i o lepo
t ah naše domov ine . N a 
skupščini so s k l e n i l i , d a v 
o rgan i zac i j o vključijo k a r 
največ m l a d i h va j encev i n 
d a s pomočjo te o r gan i zac i 
j e i z k o r i s t i j o o d d i h . S p r e j e l i 
so obširen p r o g r a m deJa. 
N o v i o d b o r bo ves t a pro
g r a m LzpolniJ i n u s t a n o v i l 
družino po vseh t i s t i h m l a -
dimsktiih a ik t i v th . v k a t e r i h 
bo dovo l j z a n i m a n j a za 
delo . M . S. 

delovanje. Pozdrav i l je p r i 
prave za arondaci jo zemljišč 
in dodal , da b i b i lo treba 
p rog ram p r i r ed i t i za l jud i , d a 
b i vsak kmet vedel, na kater i 
površini še lahko seje i n kje 
ne sme. P r i p o m n i l je, da b i 
m o r a l i z enako vnemo pospe
ševati tud i tur i zem, češ »če 
ne bomo nič sejal i , tud i žeti 
ne bo kaj«. 

Predstavnik tovarne šival
n i h strojev »Mirna« Lojze L a -
mut je rekel , da imajo k ra 
jevne organizacije Socialistič
ne zveze vedno večjo vlogo, 
česar se je treba zavedati 
z last i zdaj, ko sprejemamo 
nove naloge. 

Tovariš Peter E r c e k z M i r -
ne je k r i t i z i r a l neprav i len od
nos do prebivalstva na Čate
žu, k je r se je mud i l a komi 
s i ja , da b i pregledala tam
kajšnje sadovnjake. M e n i l j e , 
da včasih zaletavost i n neraz
sodnost l ahko povzročita ne-
razpoloženje med _ prebival
s t v o m 

N a konferencah i n razn ih 
važnih sestankih zelo redko 
v id imo l judske poslance- To
variš Pekol j je zato zahteval, 
naj b i pos lanc i večkrat p r i 
hajali med l jud i , saj so zato 
izvol jeni . Njegovo razpravo 
so spre je l i s p loskanjem. 

» I z p u š č e n i k a n d i d a t « 
K e r je vo l i lna komis i j a že 

p r i p r a v i l a predloge z a nov 
občinski odbor S Z D L , je to
variš Voljč v Imenu delov
nega predsedstva predlagal , 
d a b i najprej g lasoval i z a 
kandidatno l isto, potem pa 
prešli n a vol itve. K o so z dvi
ganjem rok po t rd i l i kandida
te In že začeli vo l i t i , je to
variš Jože Sever ugotovi l , da 
med kand ida t i za nov i odbor 
nI nobenega »pravega« kme
tovalca. Konferenca pa je 
med t e m že vo l i la . P r i štetju 
glasov p a so b i l i malce za
čudeni: razen izvo l jenih je 
dob i l 12 glasov tud i »izpušče
n i delegat«, kmetovalec i z 
dobrnlške dol ine. M a r s i k o m u 
se Je zvedelo, da b i b i l ta 
tud i izvol jen, če b i ga b i l i že 
prej vp isa l i na kandidatno 
l i s t o . . . 

V t e m l e t u m a k s i m a l n o 
p o d r u ž b l j a n j e 

P o vo l i tvah se je razprava 
nadaljevala. Ko t gost je pro-

T R E B A N J S K E 
NOVICE 

s i l za besedo tovariš L u d v i k 
Golob i n med d rug im deja l : 
»Smatram, da s i je občinski 
odbor S Z D L postavi l za na
logo uresničiti gospodarski 
p lan komune, k i ga je po
trebno na podlagi predlogov 
i n razn ih ugotovitev detajlne-
je obravnavati . Imate 20 i n 
teresnih področij za razvoj 
kmet i js tva. Da b i uresničili 
načrte, bo potrebno vložiti 
vse napore i n zagotoviti sred
stva. Seveda bi morali lju
dem'povedati, kje so t a inte- u 
resna področja i n zakaj so. 
Podružbljenje naj v tem le
tu doseže m a k s i m u m . Take 
naloge čakajo tud i v gozdar
stvu. Koritniška do l ina naj 
bo p r imer , kako se da z ra
zumevanjem in dobro voljo 
doseči sodelovanje s kme
tom.« 

S t em se je konferenca 
praktično končala. Besedo je 
Imel še Slavko Kržan, sekre
tar občinskega komiteja Z K 
Trebnje, ki je zanikal govori
ce o razformiranju trebanj
ske občine in priključitvah 
njenih delov k sosednjim 
občinam. Dejal je, da so tem 
govoricam nasedali zlasti lju
dje iz Mi renske doline. 

0 Konferenca je še enkrat 
0 potrdila pozitivno vlogo 
0 Socialistične zveze, ki je 
0 predvsem politična orga-
0 nizacija. Z novo ustavo in 
0 občinskim statutom se bo 
0 njena vloga še povečala. 
0 Naložene so ji nove nalo-
0 ge, ki jih niso dolžni iz-
0 polnjevati samo njeni or-
0 gani, pač pa vsi člani. Ne-
0 deljska konferenca že po-
0 meni korak v tej smeri. 
0 Sodeč po pestri razpravi, 
0 na konferenci, je delovno 
0 območje Socialistične zve-
0 ze brez meja. 

Statut v r a z p r a v i 
Predsednik ObLO Trebnje 

tovariš Ciril Bukovec sklicu
je 28. skupno sejo obeh zbo
rov ljudskega odbora, ki bo 
5. februarja v sejni dvorani 
kmetijske zadruge. Na seji, 
ki se bo začela ob 9. uri, bo
do obravnavali občinski sta
tut in sprejeli več odlokov. 
Med drugim bodo razpravlja
li o odloku za novo organi
zacijo upravnih organov 
ObLO in o odloku ca ustano
vitev medobčinske komunal
ne skupnosti socialnega zava
rovanja. Obravnavi občinske
ga statuta bo prisostvoval tu
di občinski odbor Sociali
stične zveze v Trebnjem. 



Pri izdelavi statuta in proizvodnega 
načrta naj sodeluje ves kolektiv! 

N a razširjeni p lenarn i se j i 
občinskega s indikalnega sveta 
Črnomelj so v petek, 25. janu
arja, razpravl jat i predvsem o 
izdelavi statutov gospodarskih 
organizacij i n o pro i zvodn ih 
načrtih za leto 1963. 

Izdelava statuta podjetja, to 
je osnove notranje zakonodaje 
vsake gospodarske organizaci
je, se dosedaj še n ik jer n iso 
resno l o t i l i . Osnutk i zvezne i n 
republiške ustave ter izdelan 
osnutek občinskega statuta so 
izhodišče za sestavo statutov 
gospodarskih organizaci j , zato 
n i nobenega opravičljivega 
razloga za odlašanje te važne 
naloge. Sestavni del občinske
ga statuta b i mora l i b i t i prav 
statuti gospodarskih organiza
ci j ! N a p i enumu so naglasi l i , 
kaj z last i m o r a vsebovati sta
tut podjetja, da bo v celot i 
urejal notranje odnose v go
spodarski organizaci j i , pr isto j 
nosti i n dolžnosti celotnega 
kolektiva vsake enote i n vsa
kega člana, vse tisto, ka r do
sedaj n i b i l o čvrsto uzakonje
no, hk ra t i pa tud i sankcije za 
'kršitev notranje zakonitost i . 
Vsaka gospodarska organiza
cija i m a svoje posebnosti , k i 
j ih je t reba zajeti v statutu, 
zato vzorcev, k i b i j i h samo 
Prepisal i i n uporab i l i z a svoj 
statut, n i i n j i h ne bo. Občin
ski l judsk i odbor naj b i ime
noval komis i jo za pomoč go
spodarskim organizaci jam p r i 
^ e l a v i osnutka statuta, p r i 
njegovi dokončni izdelavi pa 
Jnora nujno sodeiovati ves ko
lektiv. 

To velja prav tako za izđe-
^ v o letnih pro izvodnih načr

tov. Nekaj pr imerov kaže, da 
letošnji pro izvodni načrti po
sameznih podjetij rastejo od 
spodaj, da p r i n j ihov i izdelavi 
res sodeluje ves kolekt iv . Ta
ko so o letošnjem proizvod
nem programu kmeti jske za
druge Črnomelj razprav l ja l i 
najprej na obračunskih eno
tah ter je b i l na teh tud i spre
jet. V s a k član ko iekt iva je se
znanjeni s pro i zvodn imi ob
veznostmi. Podobno so raz
prav l ja l i o le tnem načrtvu tu
d i v obratu Iskre v Semiču 
ter v Be l tu i n še kje. Tako 
vsestransko obdelani načrti so 
jamstvo, da bodo tud i izpol
njeni , saj zdaj vsakdo ve, 
kakšna je njegova dolžnost i n 

N O V I C E 
ČRNOMALJSKE 
K O M U N E 

kaj lahko pričakuje, če jo bo 
i zpo ln i l . 

Po predloženih letnih načr
t i h bodo v kmet i j sk i zadrugi 
k l jub izločitvi nekater ih tr
govskih dejavnosti (za oko l i 9 
odstotkov) povečali pro izvod
njo za 8 odstotkov. V B e l t u 
so mnenja, da predvideno po
večanje za 14 odstotkov ne bo 
lahko doseči, vendar s i bodo 
pr izadeval i , da bo. Povečanje 
proizvodnje v Prehramben i in 
dus t r i j i (Belsadu) za 86 od
stotkov je pogojeno z renta
bi lnost jo podjetja. L a n i na
bavljeno strojno opremo bo
do vključili v proizvodnjo le-

Zdravniki so pripravljeni 
pomagati 

, 1 7 • januarja letos smo ob-
javiif zapisek »Mar res n i 
Predavateljev?«, ob katerem 
1 ) 1 Si nepoučen bralec lahko 
ustvari l mnenje, d a šola za 
življenje v Črnomlju ne more 
začeti deiati , ke r organiza
tor n i dob i l potrebne pomo
či od zdravnikov v Črnomlju. 
Nesporazum je nastal zaradi 
informacije, k i jo je našemu 
časnikarju da l odgovorni pre-
stavnik O b K L M S v Črnom
l ju . Zdaj i s t i tovariš pojas
njuje, da nameravajo organi-
sirat i Solo za življenje tako 
J Črnomlju ko t po ak t i v ih 
^ M S na terenu, k jer pa bo 

predaval pedagog, ker so 
črnomaljski zd ravn ik i pre
obremenjeni z de lom. Zvedel i 
p a smo, da predstavnik i O b K 
L M S pred tem spioh niso 
vprašali zdravnikov, v ko l i 
ko r b i b i j t i pr iprav l j en i so
delovati v tak i šoli. Pravtako 
smo dob i l i pojasni lo, da so 
črnomaljski zd ravn ik i že do
slej sodeloval i p r i številnih 
predavanj ih, tečajih i n semi
nar j ih i n da bo tako tud i v 
bodoče. Vest p a 17. I. 1963 
resnično n i ime la namena n i 
kogar žaliti, k a r javno po
jasnjujemo! 

UREDNIŠTVO 

Gneča pred trgovino STP v Metliki, ob 9. uri dopoldne 
Ponedeljek, 21. januarja pomeni, da prodajajo znižano 

"bicno trikotažo iz tovarne »Beti«. To, da morajo po-
t r « šn i lu čakati pred trgovino in da jih samo v majhnih 
"lupinah spuščajo v prodajalno, pa je za današnji čas 

le malce narobe, kaj pravite? 

Ni p r e m o g a , n i v l j u d n o s t i . . . 
Premoga ni. Menda ga tudi nekaj časa še ne bo. 

Gospodinja J . I. je že pred tedni poskusila pri 
novomeškem KURIVU s telefonično prošnjo. Ta
krat je nekaj premoga še bilo na zalogi. Težje je 
bilo z dostavo. Spet telefonski pogovor — in pro
šnja: Kdaj bo premog? Onstran žice osoren glas: 
»Ja, kaj mislite, da bo naš voznik vsako babo okoli 
Iskal?« 

Naj pojasnimo: šlo je za »iskanje« sindikalnega 
doma, kjer včasih res stoji več kamionov in oseb
nih avtomobilov. Sele ko je mož gospodinje I. »vzel 
v8o stvar v roke« in sam potelefoniral, je premog 
Prišel v hišo . . . 

tos i n v tem je osnova tolike
ga povečanja. R u d n i k rjavega 
premoga v Kanižarici veže po
večanje proizvodnje za 63 od
stotkov na pravočasni zakl ju
ček prvega dela rekonstrukc i 
je. Enake pogoje ima podjetje 
Z O R A za porast proizvodnje 
za 45 odstotkov. Denar za re
konstrukc i jo i m a podjetje o-
dobren, zato menijo, da bodo 
povečanje dosegli. 

Predložene proizvodne pro
grame Kov ina r j a i n podjetja 
L I C je p l enum ocenil za ne
realne, k e r ne predvidevajo 
povečanja proizvodnje. Po
trebno je, da ko iekt iva ponov
no proučita svoje proizvodne 
možnosti i n poiščeta notranje 
rezerve, k i gotovo so še tu in 

tam. Iz razprave članov plenu
m a je razvidno, da je posebno 
v manjših podjetj ih še dokaj 
samovolje posameznikov, k i 
j o je potrebno brez odlašanja 
l i kv id i r a t i ! Pr izadet i ko lek t i v i 
p r i tem lahko računajo na po
moč sindikatov i n drug ih po
litičnih organizaci j . 

N a p lenarn i seji so spreje
l i tuđi priporočilo, naj s ind i 
kalne organizacije n a le tn ih 
občnih zbor ih temeljito pro
uče i n dajo svoje pr ipombe k 
letnemu obračunu podjetja i n 
k načrtu za letošnje leto. Sle
herni član ko lekt iva m o r a b i 
t i z vsem seznanjen, vsak naj 
sodeluje p r i izdelavi statuta 
i n reševanju vseh zadev pod
jetja. 

D r v a r n i c e bi k a z i l e podobo n a s e l j a ? 
»Za 8.000 dinarjev najemnine imamo v bloku 

tako drvarnico, da spravimo vanjo 5 metrov drv in 
500 kg premoga. Pred blokom drva ne smejo stati 
več kot 14 dni. Denar je, torej bo treba drvarnice 
postaviti. Rekli so, da bi garaže kazile podobo na
selja — zdaj ga bodo verjetno pa drvarnice! Pri
hodnjo zimo se bomo krog in krog založiti z drvmi, 
klet pa bo polna premoga!« nam je vsa razkačena 
pripovedovala gospodinja Tilka iz naselja Majde 
Šile v Novem mestu. Z električno pečico mora su
šiti kot dnevne sobe, v katerem se nabira ledeni 
s r h . . . Stavba je bila vseljiva lani poleti, potem ko 
so jo zidali dve leti! 

Izvozni stolp rudnika rjavega premoga v KANIŽARICI 
pri Črnomlju — Nedokončane investicije v tem rudnika 
so eden izmed vzrokov, da kanižarski rudarji ne morejo 
dati skupnosti še več premoga kot ga dajejo zdaj. Ljudje 
hodijo na delo pod zemljo še vedno po 1300 stopnicah, 
da pridejo do premoga! To je ogromen napor in terja 
od ljudi še več premagovanja. Kanižarski rudarji upravi
čeno pričakujejo pomoč skupnosti, saj bodo po dokonča
nih investicijah dajali skupnosti še veliko več premog* 

kot doslej! 

Premog, premog, nesrečni premog... 
V kavarnah, u rad ih , na ce
stah i n domov ih smo poza
b i l i na vse ostalo i n se pogo
var jamo te še o z i m i i n 
kur jav i . Vedno smo i m e l i ra
d i sneg i n pravo z imo, letos 
pa smo se je že precej nave
ličali i n n ik jer več ne zasle
d imo pogovorov i n člankov o 
vz rok ih za mi le z ime p r i nas. 
T a k a prava z ima, k i smo s i 
jo želeli že leta i n leta, n a m 
preseda i n konec. 

» K U R I V O « b r e z k u r i v a 
Poslovalnica »Kuriva« je 

brez premoga. T u n i le novo
meški prob lem, temveč se 
slišijo podobne vesti z a vso 
Sloveni jo. V letošnjem janu
ar ju so razde l i l i p r i »Kurivu« 
že nad 45 vagonov premoga, 
vendar je to še vel iko pre
malo . 

»Čakamo n a pošiljko pre
moga iz Bosne, od koder bo
mo dob i l i 200 ton premoga. 
Za enkrat ga n imamo i n s i 
pomagamo, kot vemo i n zna
mo . V s o zahvalo zasluži voj
ska , k i n a m je posodi la za 
najnujnejše potrebe nad 30 
ton, da smo lahko pomagal i 
predvsem bolnišnici,« m i je 
povedal poslovodja Jože P lu t . 
»Preskrba za široko potroš
njo je otežkočena predvsem 
zaradi tega, ker s i l judje niso 
zagotovi l i dovolj zaloge polet i 
i n jeseni. Tak ra t je premog 
tud i neko l iko cenejši, saj da
jemo 10 odstotkov popusta. 
V m a r c u i n ap r i l u p r i nas 
skoraj n imamo dela, zato naj 
s i potrošniki že v t em času 
nabavi jo zadostne količine. 
K u r i v o b i lahko za svoje čla
ne nabavl ja l i tud i posamezni 
s ind ika t i . D r va imamo, ven
dar za rad i snega težko p r i 
demo do n j ih i n so še sveža. 
Potrošniki morajo neko l iko 
potrpet i , k e r moramo najprej 
pomagat i industriji.« 

Prevozn ika Ivana Dular ja 
sem srečal p r i pos lovalnic i v 
Bršlinu: 

— A l i l judje kaj sprašujejo 
za premog? —-

— Seveda, vendar j i m ga 
ne m o r e m pr ipe l ja t i ! Spo
m l a d i h o d i m o d hiše do hiše 
i n ga ponujam, vendar ga le 
r edk i vzamejo. Zdaj je pa 
tako povpraševanje. — 

K o sem b i l p r i »Kurivu«, 
je telefon stalno zvoni l . Pre
mog do l , premog gor, zakaj 

ga n i , kdaj bo prišel — vpra
šanja so k a r deževala n a po
slovodjo. K e r me je to zani
malo , s em se vključil v l in i 
jo, povedal ime i n naslov na
šega časopisa in pričel po
govor: 

— T u Mar i j a 2e leznikar ! 
— K a k o je s kurjavo? 
— N i m a m o je i n že nekaj 

dn i sprašujem zanjo, k e r 
zmrzujemo! 

— I n zakaj je niste naba
v i l i jeseni? 

— Saj sem nabavi la 2 toni 
premoga, vendar smo se se
l i l i i n vse pokur i l i . T u d i k let 
smo i m e l i premajhno. 

Tako je s potrošniki. Vsak 
i m a svoje probleme i n l judje 
hodi jo v Bršlin z željami a l i 
pa telefonirajo i n vsak dan 
sprašujejo za p r ihod nove po
šiljke. Josip Kovač, upokoje
nec, n i računal, da bo ta z i 
m a tako huda , ker so jo na
povedovali že vsa l e ta in je 
vedno dobro izhaja l s svojo 
zalogo prek zime. M a r i j a Pov-
še se jez i nad moderno arh i 
tekturo stanovanjskih blokov, 
ker imajo premajhne drvar
nice. »Na to b i lahko m i s l i l i 
t i a rh i tekt i ! Saj , ko nihče od 
n j ih ne stanuje v blokih,« je 
še potožila. 

P r e m o g g r e n a r a v n o s t 
v p e č i 

Indust r i j a je v zagati. Za
loge so se zmanjšale na naj
nižjo možno mero. K a j bo, če 
premoga naenkrat zmanjka? 
A l i naj se ustavi proizvod
nja? Stroški za kurjavo se 
povsod povečujejo. Ob i ska l 
sem nekaj podjet i j , da b i zve
de l za nj ihovo stanje. 

Vse kaže, da je stanje v že
lezniški kurilnici še vedno 
najboljše, čeprav je to delo
m a razuml j ivo . »Količine, k i 
jo potrebujemo, ne moremo 
vsakodnevno dobi t i . N i s m o s i 
mogl i us tvar i t i dovolj ve l ik ih 
zalog, ker smo vezani n a rud
nik Kanižarica, k i n i dosled
no izvrševal pogodb i n obvez
nosti . Pomagamo s i s Kočev
jem i n r a zn im i mešanicami. 
N a pomoč so nam priskoči
le tud i ostale kur i ln i ce v Slo
veni j i , k i imajo večje zaloge. 
V zadnjem času se Je odnos 
Kanižarice do nas popravil. 
Do sedaj organizaci ja še n i 
zašepala, zalog pa imamo še 

za teden dni«, m i je povedal 
tovariš Alo jz Legiša. 

Novoteks, šef nabave tova
riš Bojan Brovet: 

»Zaradi pomanjkl j ive doba
ve ga pogosto vsak dan pose
bej voz imo i z Kanižarice. Za
log n imamo. M o r d a s i j i h bo
mo ustvar i l i z a pr ihodnje le
to, vendar je še vedno vpra
šanje, kdo bo regresiral ka lo 
in razsip, če bo stal premog 
daljši čas v skladišču.. « 

Tovarna zdravil Fannis, 
obrat Novo mesto: »Zaloge 
imamo še za 14 dn i . Premog 
smo s i sami pr ipe l ja l i s Se
novega. Pomagamo s i z 
d rvmi , čeprav je to precej 
dražje. Poslovalnica »Kuriva« 
nam je poslala tako slabo ka
loričen premog, da smo imeli 
vodnj i . . . « 

Obrat » Iskre«: »Od »Kuri
va« b i mora l i dobit i vsak me
sec 30 ton, vendar smo ga 
dob i l i precej manj . P rek cen
trale v Kranju smo si zago
tov i l i premog d i rektno s Se
novega i n se skušamo izv i t i 
iz škripcev . . « 

Industrija obutve, Novo 
mesto: »Zaloge imamo še za 
dva dn i . Z a delovni proces 
nujno potrebujemo kurjavo 
in ne vemo, kaj bo. Na sv i
denje!« 

A l i je kur java k r i va za ta
ko hiter odgovor direktor ja? 

P o m a g a j s i s a m ! 
»Halo! Tuka j Do len jsk i l is t ! 

K a k o je kaj p r i vas s kur ja
vo v tej z imi? A l i imate do
volj za log?. . . « 

% Tukaj hotel »Metropol«. 
Drv imamo dovol j , premoga 
za 10 dn i . »Kurivo« je obl ju
bi lo, da bo v tem času poskr
belo za nas. Upamo, da bo 
mraz malo o d n e h a l . . . — 

0 — Hotel Kandija. Zalo
ge imamo za t r i tedne. Pre
mog s i nabavl jamo s a m i iz 
Kanižarice. Z a enkrat n i te
žav. — 

0 — Osnovna šola. D r va 
smo si zagotovi l i p r i zaseb
n i k i h . M r a z m i rno prenaša
mo . . . — 

— K a j pa šola? A l i ne bo
ste zarad i mraza podaljšali 
počitnic za nekaj dni? Učenci 
b i b i l i gotovo veseli , ko je 
tako lep sneg. 

— Z a enkrat bo pouk nor
malno potekal . Za veselje ob 

podaljšanih počitnicah bodo 
verjetno prikrajšani. 

0 — Gimnaz i ja . D r v a smo 
s i s am i preskrbe l i m e d počit-
nicamd i n s te s t ran i n i pro
blemov. Res pa je, da se za
rad i mrz le stavbe v t akem 
mrazu učilnice ne morejo o-
greti , skoraj po lov ica d i jakov 
pa stanuje i zven Novega me
sta i n se vozijo a l i p a hodi jo 
peš v šolo v takem mrazu . 
B o m o v ide l i . — 

0 — Splošna bolnišnica. 
N imamo dovolj količin. Pre
mog, k i smo ga dobi l i , j e 
precej s lab i n leden. S l i smo 
po njega tud i s ami v Kaniža-
rico i n ga imamo še za nekaj 
dn i . Pomagamo s i z d r v m i . 
Upamo, da bo kur i vo še tako 
skrbelo za nas i n s i želimo, 
da b i b i lo topleje- — 

Večina ustanov i n podjeti j 
s i res pomaga kot ve i n zna. 
Vprašanje kurjave je v r okah 
okre tn ih gospodarjev, k i mo
rajo vložiti precej napora za 
zadostno preskrbo . Ob vseh 
nabavah po razn ih zvezah i n 
poteh pa Žagarji v Novem 
mestu vseeno tožijo, da n i 
majo dovolj dela . . . 

Janez Korošec 

Kje ste z d a j , 
t o v a r i š Zupane? 
»Boste vzeti kaj premo

ga ali drv? Lahko zapi
šem? Zdaj poleti je ce
nejši in kmalu vam ga 
pripeljejo; premog je suh, 
vzemite ga!« Tako ponuja 
tovariš Zupane z Drske 
vsako leto gospodinjam 
kurjavo. Zgodaj nas obi
šče, že maja ali junija — 
vse tja do pozne jeseni pa 
nato KURIVO razvaža na
ročila. Premnoga gospodi
nja pa ga je tudi lani kaj 
rada zavrnila: »Ali, kaj, 
bomo že pozneje, v jese
ni . . . « No, pa se je od
maknila jesen in v no
vembru so začela deževati 
naročila. Potem je bilo za 
marsikoga prepozno. 

Zdaj ne kličite tovariša 
Zupan ca, zdaj tudi on ne 
more ničesar ponuditi. 

Morda pa smo se ob 
tem kaj naučili za leto
šnje poletje? 



P o g o v o r i n a v s e l j u d s k i t r i b u n i 
N a nedavnih kra jevn ih 

konferencah Socialistične zve
ze v novomeški občini smo 
ponovno ugotavl jal i , kaj dela 
ta organizaci ja v sk lopu druž
bene skupnost i i n kaj pome
n i . Razvesel j iva je predvsem 
ugotovitev, da so člani svoja 
mnenja i n k r i t i k o v razprav i 
povezoval i s kcmkre tn imi p r i -
m e r i iz prakse oz i roma s pro
b l e m i , k i so povzročali naj
različnejše organizaci jske i n 
druge težave. 

Ce na hi t ro pre l is tamo za
p isn ike s teh konferenc, v id i 
mo , da so člani Socialistične 
zveze zelo živahno posegl i v 
razpravo, ki je b i l a z manj
šimi i z j emami pestra, živ
l j en jska i n pretežno prav i lno 
usmerjena. M o r d a je b i l a t u 
In t a m malce preveč loka l i -
stična i n prepodrobna, ven
d a r to na splošno ne zmanj
šuje pomena i n namena kon
ferenc. E n o je poglavitno: 
spregovor i l i so občani, člani 
S Z D L . 

0 V Žužemberku so med 
d r u g i m men ih , da je obstoj 
gradbenega podjetja Remont 
pogojen z združevanjem so
dobn ih obnovitvenih organi
zac i j . Glede n a krajevne po
trebe p a b i mora l i v Žužem
b e r k u ustanov i t i trgovino s-
Sadjem i n zelenjavo. 

0 V Smar je t i potrebujejo 
nov gost inski l oka l . N a ta 
način b i se povečala turistič
n a dejavnost, k i b i jo usmer
j a l a ustrezna sekc i ja p r i So
cialistični zvezi. T u d i v Šmar
jeških Toplicah b i poglavitno 
dejavnost S Z D L usmer ja l i 
p rek sekci j . K m e t i j s k a sek
c i j a je že sestavi la de lovni 
p r o g r a m i n bo organiz i ra la 
nekaj predavanj o jesenskih 
tn spomladansk ih posevkih. 

0 V Dolen jsk ih Top l i cah 
so ugotavl jal i , da bo mora lo 
zdraviliško naselje čimprej 
dob i t i urbanistični p rogram. 
Pohva l i l i so kmet i j sko zadru
go, k i je ime la p r i arondac i j i 
zemljišč 90-odstotni uspeh. 

0 Kra jevna konferenca v 
K a n i l i j i je ugotavljala, da je 
osnovna naloga stanovanjske 
skupnost i razvi jat i servise. V 
bližnji pr ihodnost i bodo na
mreč potreboval i še pra ln ico 
i n servis za gospodinjske po
močnice. 

0 Člani S Z D L v I r c i vasi 
i n na B r o d u so poudar i l i , da 
potrebujejo prostore za druž
bene organizacije i n trgovino. 
K r i t i z i r a l i so nekatere odbor
nike ObLO , češ da se nered
no udeležujejo sej i n slabo 
obveščajo volivce o dejfevno-
sti občine. 

0 V Bršlinu so poudarja
l i , da b i bi lo potrebno adap
t i ra t i zadružni dom. Razen 
tega b i v Bršlinu ime l i rad i 
avtobusno postajališče. Za
hteval i so, naj b i se v bodoče 
sestankov i n konferenc ude
ležili tud i člani delovnih ko
lektivov. 

0 Zameško spada m e d po
plavna področja v občini, n a 
konferenci pa so se pogovar
ja l i o tem, kako b i k l jub te
m u dosegli, da b i b i lo kme
tijstvo na tem področju do
nosno. V ta namen so skle
n i l i organiz irat i vrs to po
učnih predavanj za vse kme
tovalce poplavnega področja. 

0 V Birčni vasi so člani 
Socialistične zveze pohva ln i 

m lad insk i akt iv i n ugotovi l i , 
da so člani oprav i l i skupaj 
1.369 prostovo l jn ih de lovnih 
ur. 

0 N a Otočcu so povedal i , 
da na sestankih močno po
grešajo predstavnike ObLO , 
med tem k o so n a Dolžu v 
glavnem razprav l ja l i o lastni
ški prav i c i v gozdarstvu. 

NOVOMEŠKA 
K O M U N A 
0 E d i n a konferenca, k i je 

zahtevala, naj o svojem de lu 
poroča tud i šolski odbor, je 
b i l a na Prevo lah. 

0 V Gabr jah i n Črmoš-
nj icah pa so se predvsem po
govarjal i , kako b i povečali 
članstvo. Razen tega so v Čr-
mošnjicah vso kr i vdo za ne
delavnost Socialistične zveze 
va l i l i n a člane, čeprav je b i l 
dejansko k r i v odbor . Verjet
no ta odbor še n i razprav

l j a l o tem, da so sekcije ne
posredno torišče dejavnosti 
S Z D L ! 

Pereči prob lemi so zahte
va l i , da j i h vnesejo v zapis
n ike . Zap i sn ik i so razen tega 
po ln i najrazličnejših mnenj , 
pobud, nasvetov i n predlogov, 
kako b i se našla najboljša re
šitev tega a l i onega proble
ma. Potrebno bo naporno de
lo celotnega članstva S Z D L , 
ne samo nov ih odborov, da 
se sk lep i i n zamis l i čimprej 
uresničijo. Glede n a vedno 
večji pomen Socialistične 
zveze, k i postaja resnična 
l judska t r ibuna , ne bomo 
sme l i dovol i t i , da b i zarad i 
posameznih nedelavnih čla
nov a l i celotnega odbora 
sk lep i i n pobude rumene l i 
na pap i r ju i n da b i ob letu 
ponovno ugotavl ja l i , d a »za
radi tega i n tega« n i smo 
mogl i oprav i t i , »tega i n te
ga«. N a to so nemara m i 
s l i l i tud i t i s t i , k i so vo l i l i 
Biane v nove odbore k r a 
jevnih organizaci j . 

Potrebovali bi okrog 600 samskih stanovanj 
N a torkovem seminar ju za 

vodstva de lavsk ih akt ivov 
L M S v Novem mestu so se 
pogovar ja j o statut ih gospo
d a r s k i h organizaci j i n o tem, 
kako naj bo v n j ih zastopa
na mlad ina . Predlagal i so, 
naj b i statuti z las t i uzakon i l i 
prav ice i n dolžnosti m lad ih 
p r i izobraževanju n a delov
nem mestu i n načela za 
hitrejšo izgradnjo samsk ih 
stanovanj za delavce. 

Po anal iz i , k i jo je nared i la 
posebna komis i j a p r i občin
skem komi t e ju L M S Novo 
mesto, b i potreboval i še 
okrog 400 samsk ih sob za 
mladino, k i se na deio vozi 
20 i n več k i lometrov . V oko
l i c i mesta stanuje 197 mla
dincev, največ p r i zasebnik ih 
i n plačujejo vsak mesec pov
prečno 5.5O0 dinarjev za po
steljo. N a podlagi teh podat
kov b i skupno potreboval i 
še najmanj 600 samsk ih sta
novanj, da b i k r i l i vsaj tre
nutne potrebe zaposlenih. V 
preteklem le tu j e gradbeno 
podjetje P i on i r sicer zgradi lo 

Kovomete kronika 
• V prodajalni ASTRA na Glav

nem trgu so 25. Januarja zaceli 
prodajati zimsko in letno obutev 
s 30—70-odstotnim popustom. V 
teh dneh so prodali v enem dne
vu do 250 parov čevljev, saj so ne
kateri vzeli kar 5 parov naenkrat. 
Seveda, čevlji so lepi in dobri, 
razen tega pa veljajo nekateri le 
1000 din. Prodaja s popustom bo 
trajala do 25. februarja. Tiste vr
ate čevljev, ki Jih je zdaj zmanj
kalo, bodo v kratkem spet dobili. 
Fovedali so nam tudi, da bodo za 
pomlud dobili 250 novih modelov 
čevljev, zato staro zalogo razpro-
dajajo. 

• Pri »Obrtniku« na Glavnem 
trgu pa prodajo s 40-odstotnim 
popustom volnene jope. Tovarna 
»24. oktobar« iz Vrgorca v Dalma
ciji Je dala na trg lepe in debele 
jope, ki Jih prodaja s popustom 
samo zato, ker so svetlih barv. Da 
je blago v redu, kaže dejstvo, du 
so Jih v dveh dneh prodali čez 
petdeset. 

• Občinski komite LMS se Je 
danes preselil v nove prostore v 
Sindikalni dom (v pisarne bivšega 
Občinskega sindikalnega sveta). 

• Zadnje dni, ko s pločnikov 
čistijo sneg, je že marsikdo padel, 
zlasti na mostu. Sneg odstranijo, 
led pa ostane. Morali bi ga posi
pati s perJcom ali pa še tega od
straniti, kw ae ljudje pritožujejo. 

• Kdor hoče v Novem mestu 
telefonirati In ni v službi, niti 
nima doma telefona, mora na po
što. Ker Je takih ljudi precej, 
morajo čestokrat dalj časa čakati, 
preden pridejo na vrsto. Spričo 
dejstva, da se Novo mesto naglo 
larvija na obeh straneh Krke, bi 
bilo razmisliti o Javni telefonski 
govorilnici v mestu, morda tudi 
v Kandljl in Bršlinu. 

• Ponedeljkov živilski tre spet 
nI bil dobro zaloten. Naprodaj je 

bilo največ jajc po 50 din, kisle
ga zelja po 130 din in kisle repe 
po 100 din. fižola po 200 din in 
jabolk po 100—120 din. Kot obi
čajno je bilo dobiti tudi pletenine, 
otroško konfekcijo in umetne rože. 

• Gibanje prebivalstva: rodile 
so: Marija Vrščaj lz Paderšičeve 25 
— Mira, Marija Pavlenč iz Koštitt-
love 34 — Marijo, Amalija Pavlin 
lz Koštialove 29 — Renato. — 
Poročila sta se: Janez Berkopeo, 
bolničar iz Partizanske 25, ln Ma
rija Bartol, prodajalka iz Kastel-
čeve 5. — Uihrla sta: Anton Pen-
ca. upokojenec lz Ragovske 15, 73 
let, In Marija Galun, upokojenka 
iz Smihelske 7, 67 let. 

K i n o » K R K A « 
p r e d v a j a : 

1., 2., 3. in 4. februarja slo
venski film 

»TISTEGA LEPEGA DNE« 
Režija Franc Stlglic. Glavno 
vloge: Bert Sotler ln Duša 
Počkaj. Filmske novosti it. 3 

ln kratki film »Praznik«. 
» 

5., 6. ln 7. februarja predvaja 
italijanski film 

»MLADOLETNICE« 
Režija Alberto Lattuađa. Glav
ne vloge: Christian Marquand 
in Katherine Spaak. Kratek 
film: Zadnja šolska naloga. 

* 
Predstave ob delavnikih ob 

IS. ln 20. uri, v nedeljo ob 
16., 18. in 20. uri. Predpro-
daja vstopnic poldrugo uro 
pred prlčetkom prve predstave. 

ZA OBISK 
S E VAM ZAHVALJUJEMO! 

s a m s k i b l ok i n omogočilo, d a 
se je vanj vsel i lo okrog 100 
delavcev i z tega podjetja. T o 
naj b i b i i zgled d rug im več
j i m podjetjem, k i z a reševa
nje stanovanjske problema
t ike niso dovol j pr ispevala . 
Po predlogu Z I S je b i lo vsem 
O b L O že l an i naročeno, naj 
začno akci jo za združeno a l i 
posamično invest iranje v sta
novanjsko izgradnjo, vendar 
storjenega n i b i l o ( razen sam
skega doma v Bršlinu) nič. 
Včeraj Je občinski komi te 
L M S p r i O b L O Novo mesto 
vložil resoluci jo, k i govor i o 

Dobili bodo boljšo luč 
Letos nameravajo v G o r . 

Brezov ic i zgradi l i nov tran
sformator i n obnovit i celotno 
električno omrežje v t em 
predelu šentjernejskega ob
močja. Transformator bo v 
glavnem služil t r em vasem: 
Gor . Brezov ic i , Razdr temu in 
Maharovcu , k j e r bo poslej 
svet i la boljša luč. Preb iva lc i 
bodo p r i obnovi pomagal i s 
prostovo l jn im de lom ter p r i 
speval i les za drogove i n iz
kopa l i jame za nosi lce elek
tričnega voda. — Razen za
selka p r i Cerovem logu je 
e lektr i f ic i rano že vse območ
je šentjernejskega krajevnega 
urada. S t rokovn jak i so po 
ogledu zaselka ugotov i l i , da 
bi po možnosti rudi t u lahko 
kma .u ime l i e lektr iko . 

Na v r s t i so v a s i 
i z Suhe k r a j i n e 

N a pobudo krajevnega od
bora Socialistične zveze v 
H in jah se je pred dnevi se
stal odbor za elektr i f ikaci jo 
vasi Lopata , V r h i n Vise jc . 
Napel java e iektr ike bo velja
la okrog 17 mi l i jonov , od 
tega bodo občani pr ispeva l i 
okrog 9,5 mi l i j ona dinarjev. 
Dela nameravajo oprav i t i v 
treh etapah. V p r v i etapi bo
do postav i l i t r i jamborske 
transformatorje. 

S e n t j e r n e j č a n i v o z i j o 
v M a č k o v e c 

V oko i i c i Šentjerneja so 
letošnjo z imo prenehal i 
de lat i vs i potočni m l i n i , zato 
morajo l judje voz i t i ž i tovko-
stanjeviški m l i n i n celo v Mač
kovec. Spričo tega vedno 
bolj dozoreva mise l , da b i v 
Šentjerneju zgrad i l i valjčni 
m. in . 

RADI0CENTER 
v n o v i h p r o s t o r i h 

Zavod za rehabi l i taci jo i n 
zaposlovanje inval idov v No
vem mestu je 23. januar ja 
presel i l svoj obrat »Radio- • 
center« z Glavnega trga v 
lastne prostore v Trubar jev i 
u l i c i . 

hirejši stanovanjski izgrad
n j i . Upamo, da bodo pr isto j 
n i činitelji te kor is tne pred
loge upoštevad, Novomeška 
občina bo v doglednem ča
su v Novem mestu zgradi la 
centra ln i de lavski dom, v ka
terem b i b i l a poleg drugega 
tud i stanovanja za samce. 

D i v j i labodi redkokdaj zaidejo s severnih predelov tako 
daleč na jug kot so letos. Letošnja huda z ima je ov i la 
v ledeni oklep t u d i n j ihova siceršnja vodna lovišča (hra
nijo se z r i b a m i k i žabami), kamor hodi jo po z im i na 
»dopust«, zato so se m o r a l i pomakn i t i niže i n so zašli 
tud i k n a m . P r e d k r a t k i m je ena i zmed jat zašla na 
K r k o p r i Srebrničah, k je r je počivala. Najstarejši l o v c i 
p r i nas ne pomni jo , da b i d iv j i l abod i kda j zašli na K r k o . 
Lovec I van Pungar tn ik i z Novega mesta je i m e l srečo, d a 
je t r i up len i l . N a st ik i ga vidite z največjo trofejo, d i v j im 
labodom, k i je b i l od nog do konca k l j una dolg 163 c m , 
razpeta k r i l a so m u mer i l a v premeru 2 metra i n po l , 

tehtal p a je nekaj več ko t 10 k i logramov. 

Š e n t j e r n e j s e p r e b u j a 
Slavnostn ih nagovorov, načelnih pogovorov i n sestankov 

zaradi sestankov bod i slednjič konec! Potreben je korak 
od besed do dejanj, i n o tem, ka j moramo i n kaj smo 
sposobni nared i t i , se pogovor imo. Šentjernej naj ne bo 
znan samo po kon j sk ih d i rkah , pete l inih, lončarjih i n dru
gih kra jevnih posebnostih, tud i glas o našem delu, o kra 
jevni i zgradnj i - i n našem' pr ispevku soc ia l i zmu naj seže 
v sleherno hišo na Dolenjskem. K j e je naše mesto 'med 
osta l imi borc i za napredek zdaj i n kje bo čez tedne, 
mesece, leta? Poglejmo drug drugemu v oči l n povejmo: 
bomo da l i , ka r je v naših močeh, v kor is t skupnost i 
i n nam? 

Nedavna konferenca Socia
listične zveze, po katere ugo
tovitvah smo nap isa l i zgornj i 
uvod, je odgovori la, da ob
stajajo vse možnosti za izpol
nitev tak ih obetov. Zaveda
joč se, da postaja Šentjernej 
pomembno gospodarsko sre
dišče spodnjega dolenjskega 
predela i n novomeške občine, 
so v razprav i n a konferenci 
odkr i to povedali , kaj j i h teži. 
Zakaj so trgovine zastarele, za
kaj n i zelenjave, zakaj je tre
b a zelenjavo dobavl jat i i z 
Ljubl jane? Stanje ne more za
dovo l j i t i potrošnikov, še po
sebno ne, ker je med n j i m i 
čedalje več proletarcev, pro
izvajalcev v šentjernejskih 
gospodarskih organizaci jah. 
N a drug i s t rani smo premalo 
skrbe l i za življenjsko raven 
zaposlenih i n ostal ih sploh, 
so ugotavl jal i . Zakaj nas n i 
potemtakem že prej zanima
lo , so nadalje ugotavl jal i , ka
ko delajo naši ko lekt iv i , kaj 
proizvajajo, kako dosegajo 
p lan i td. , kako je poskrbl je
no z a otroke zaposlenih i n 
podobno? Po pestrosti l n ži
vahnost i razprave, v katero 
je udeležence konference So
cialistične zveze vpeljalo iz
črpno poročilo o raznovrst
n i h dejavnostih l n problema
t i k i na šentjernejskem pod
ročju, sodijo, da je b i l a ta 
konferenca resnična t r ibuna 
občanov i n članov Socialistič
ne zveze. 

Napačno b i b i lo , če b i rek l i , 
da živahnih razprav n i b i lo 
že na prejšnjih ustreznih 
shodih, saj so na zadnj i 
konferenci ugotavl jal i , da je 
že prej prišlo do pomemb
nega sodelovanja med proiz
v odn im i organizaci jami ter 
kra j evn imi družbenimi i n po
litičnimi činitelji. P rav n a 
podlagi tega sodelovanja i n 

vsestranskega razumevanja za 
krajevne probleme i n te
žave, z last i v finančnem po
gledu, je obrat »Upori« tovar
ne elementov za e lektroniko 
poskrbe l , da je v otroškem 
vr tcu , k i i m a v s k r b i nad 40 
otrok zaposlenih staršev, vzgo
j i te l j ica, k i jo ko lekt iv »Upo
rov« sam plačuje. Pa tud i s i 
cer je ta kolekt iv vel iko pr i 
speval . 

Konferenca je pohval i la po
budo za ureditev prostorov 
družbenih l n političnih orga
nizaci j s knjižnico v stavbi 
krajevnega urada v Šentjer
neju. V ta namen je krajevna 
organizaci ja S Z D L zbra la 
230.000 d in , nekaj pa so pr i 
spevali tudi de lovni ko lekt i v i . 
S tako akc i jo nameravajo ure
d i t i tud i vprašanje prosvet
nega doma, k i ga je nujno 
treba poprav i t i . O b L O Novo 
mesto je v ta namen že pr i 
speval 700.000 dinarjev, da 
bodo lahko poprav i l i streho. 

D a b i dejavnost S Z D L pol
no zaživela, nameravajo v pr i 

hodnje pr i tegni t i v delo čim 
več izobražencev. N a splošno 
pa so mnenja, da morajo b i t i 
vse družbene i n politične or
ganizacije pobudnik za razgi
bano življenje. Razen tega je 
nj ihova naloga, da oživijo ne
katere najbol j potrebne obrt
ne dejavnosti, brez kater ih 
b i b i lo življenje na podeželju 
znatno zavrto. Zahtevati mo
rajo tud i napredek v zdrav
stveni službi, z las t i da se 
ured i čakalnica za zdravstve
no postajo, k i je v zasebni 
hiši. 

Člane S Z D L šentjernejske
ga področja čakajo po vsej 
tej pestr i razpravi precejšnje 
naloge. Sk l en i l i so, da j i h bo
do tud i oprav i l i ter naposled 
p r ek in i l i s prakso, da se pre
težna večina sklepov ne ure
sniči. Vodstvo p r i opravl janju 
teh nalog so zaupal i novemu 
odboru , v katerem je t r i četrt 
članov, k i so prvič v odboru . 

T e ž a v e z a r a d i z i m e 
Prebiva lce n a šenUJernej-

skem področju je letošnja z i 
m a hudo pr izadeja la. V sked
n j ih pr imanjkuje stelje, n a 
kozo lc ih k rme , tako da ne 
vedo, k a m b i da l i živino. — 
Promet je k l jub zametom še 
k a r reden, le d a je začasno 
zaprta cesta p ro t i Drag i i n 
Škocjanu. »Vsaj pošto dobi
vamo, da lahko Izvemo, kako 
živijo l judje drugod,« prav i jo 
občani. 

A l i ž e v e s t e , 
da dobite v prodaja lni 
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po znatno znižanih cenah vse vrste moških, 
ženskih i n otroških z imsk ih oblačil? 
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Pr id i te , oglejte s i zalogo l n izkor ist i te ugodno 
priložnost! 
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T e č a j i z a p a d a l c e 
in j a d r a l n e pilote 

V začetku februarja se bo
do začeii teoretični tečaji za 
Padalce i n jadralne pi lote za
četnike, k i j i h bo p r i r ed i l 
Dolenjski l e ta lsk i center v 
Novem mestu. V s i mlad inc i 
in mladinke, k i se želijo po
svetiti t emu lepemu športu, 
se lahko pr i jav i jo v p i sa rn i 
Aerokluba v dopoldanskem 
času. Razp is o p r i četku teča
ja bo pravočasno objavljen 
na oglasni desk i . 

Dolenjska dobi 
3 nova letala 
Letalska šola p r i Dolenj

skem letalskem centru se bo 
letos obogati la k a r za t r i le
tala. V isokosposobno jadra l -
n ° letalo, dvosedežni »Libis 
— 17« bo namenjen šolanju 
^ urjenju j adra ln ih pi lotov, 
a^rati pa bodo člani centra 
{ahko z n j i m dosegali boljše 
šPortne rezultate. Motorno le
talo »Kurir«, k i ga bodo upo
rabljali za aerovleko, bo po
klonila centru Zveza le ta lsk ih 
0 r ganizaci j Slovenije. I n še 
gretje letalo: K B — 1 6 »Mata-
jur« — trisedtežno motorno 
'etalo, k i je namenjeno za 
Potrebe letalske šole i n za 
pr izem (aerotaksi ) . To letalo 
Je uporabno tud i za komer
cialne lete v notranjost i dr-

Pretežni de l sredstev 
*a odkup »Matajurja« je za-
BOtovijen (potrebnih je le še 
°£ 0 l i 500 tisočakov), manjka 
J ? še 1 mi l i j on dinarjev za 
^okosposobno jadra lno le-
T 1 0 »Libis«. Na j poudar imo, 
j ? *sa t r i letala, k i j i h bo 
j^ 'en jsk i le ta lsk i center do-
j ^ c t o s , pomeni jo ve l iko z a 
»te?^ tur i zma, saj bo zlast i 
a^ajur« lahko služil kot 
h.^taksi ^ prevoze tuj ih 

Novo obdobje Ljudske tehnike 
9 9 

Sredi januarja se je s c - ^ l o 
v prostoru? Oeiavske univerze 
- H o i a t'ijade" v Zagrebu nad 
200 aeiegutov L I iz V H arzave 
na četnem kongresu. V dveh 
dneh so poslušali vec re.era*ov 
o delu organizacij L l v Jugo
slaviji, oodooje od l i l . kon
gresa, ki je bil pred s c m - u m 
leti, je buo za rast L T zelo 
pomembno, hkrati pa tudi pe
stro. Med um;;.m se je član
stvo povečalo od 200 tisoč na 
500 tisoč članov iz vrst mladine 
m odraslih, v tem času je bilo 
usposobljenih na raznih teča
j ih nad milijon državljanov, 
predvsem mladine (21:1.000 mla
dincev z avtomobilske ceste), 
k i so naredili vrsto tečajev. V 
t e ; času jc tudi viden porast 
dela pionirjev v klubih mladih 
tehnikov in drugih krožkih. Se
veda je bilo tudi za učitelje 
tehnične vzgoje po šolah izve
denih več tečajev, k i se j ih je 
udeležilo okoli 15.000 ljudi. 
Uvedba tehničnega pouka v 
osemletke ln gimnazije pa je 
največji uspeh vse te dejavno
sti. 

Iz organizacij L T se tehnična 
dejavnost prenaša v šole, na 
organe oblasti ln pedagoške 
službe, k i morajo v bodoče še 
bolj pomagati v nadaljnji rasti 
tehnične kulture. 

V preteklih letih je bilo tes
no sodelovanje s SZDL , L M , 
J L A , taborniki, gasilci, društvi 
inženirjev in tehnikov, razen 
tega pa so se razvile v okviru 
L T samostojne veje raznih de
javnosti: A M D , aeroklubi, kme
tijsko strojništvo, sodelovanje 
z L T z izvenarmadno vzgojo, 
študentska organizacija L T , 
brodarstvo, elektrostrojna zve
za, Foto-kino zveza, Jugoslo
vansko astronavtu no elektro-
navtično in raketno društvo, 
Društvo Nikola Tesla, Zveza 
gradbincev Jugoslavije, Zveza 
izumiteljev, Radioamaterska 
zveza in najnoveša veja Zveza 
za športni vodni in podvodni 
lov na morju. T o je velika in 
mogočna armada aktivistov 
Ljudske tehnike. 

Predsednik CO L T J Franc Le -
skošek-Luka je zastavil že na 
začetku kongresa neka) aktual
nih vprašanj ter nakazal bo-
doč4gfH)ote L T v vsej državi. 
O tem so živahno razpravlja 1! 
prisotni delegati v dvodnevni 
razpravi. Poudarili so, naj bi 
vsa dejavnost tehnične kulture-
našla svoje mesto v komuni v 
kroen ostalih družbeno orga-

»Gobec 
fii 
^ p e g l e . . . « 

Dan za dnem oanajajo z domov v šo.e. Na tisoče, 
na deset tisoče malih in velikih šolarjev, ki so naš 
up in naše veselje. Številni zgledni, prizadevni in 
srčno dobri učitelji in učiteljice delajo z njimi, se 
2 njimi ved vesele njihove rasti in napredka. Veli 
fco jim zaupamo — saj nadomeščajo nas, starše, 
"safc dan po 5 ali 6 ur — in zares smo jim hvaležni. 

v&zi med domom in šolo so trdno spletene; otroci 
si v šolah tešijo žejo po 
izobraževanju in znanju in 
vsi smo kakor ena sama 
velika družina. Na tem ži
vo pisanem, ogromnem 
prtu je malo črnih pack. 
A kadar kane kaj grenke
ga in grdega na to veselo, 

'izigrano mladost, smo tolikanj bolj presenečeni. 
Morda tudi ogorčeni, vedno pa žalostni. 
* Slio jc pred kratkim v šmihelski osnovni šoli. 
Jčitelj glasbe je poklical pred tablo učenko in jo 
Pozval, naj opiše značilnost sošolca, ki ji ga je po-
f * 2 ^ s prstom. Deklica je bila v zadregi; morda ji 
, e bilo neugodno opisovati učenca (otrok je morda 
fHta, da želi učitelj 'slišati kaj negativnega o fantu, 
1 te sicer včasih res Siv), morda pa učiteljevega 
^Prašanja tudi ni razumela. Kaj ima opraviti opiso-
"""je lastnosti z glasbeno vzgojo, tule zdaj ne bomo 

u9ibati! Dejstvo je, da je deklica molčala. Učitelj je 
'"oio počaka,, nato pa sam »opisal« učenca, ki ga 
j Prej pokazal, s stavkom: »Gobec in špegle!« Zali-
tej> otroka ;e kakor nož v srce zadela razred. Za hi-
£fc »o umolknili; tes so razposajeni, včasih tudi 
°°}estni, zmerjanja pa vendarle niso vajeni! Fantek, 
o fcaterem se j: njegov učitelj tako grdo in žaljivo 
* 0 2 i l , pa sc je znašel in takole odgovoril: »Oh, tova-

kako vi lepo govorite...« Ves razred je prasnil 
* *meh. Učitelj glasbe je kot pedagog in kot človek 
Ponorel, 
j Povprašal sem še drugod, kakšne so učne metode 

»vzgojitelja« in sem se zgrozil: v razredu zmer-
? "čenče in nato iz psovk »ustvarja« šale. Pri glas-
J * * * ? " pouku »prijateljsko suva« fante v trebuh, po 
^°Ž7iosti pa Se ntžje. Ustvaril je vzdušjet da tudi 
/•^"c i njega »suvajo« v odmorih, ko se z njimi na 

način šali. Srečal sem ga, kako je z mladimi 
~W v gostilni jedel iv pil. Vem. da po cestah ogo-

ffia mlade fante (vajence in dijake). Zvedel sem, 
JJrfe mlajšemu moškemu v kavarni dajal za vino. 

Pa ga ponoči na cesti objemal, poljuboval in 
fc sebi v sobo .. 

AH lahko človeku s takimi lastnostmi starši še 
^Parno »glasbeno vzgojo« otrok? Menim, da nima 
. 'afarrtj metodami prav nobenih moralnih kvalitet 

vzvišeni poklic pedagoga. 

D. L. 

nizacij. zalo je veljal napis 
»Tehniko ljudstvu!« k i je v,sel 
v kongresni dvorani, hki a.i tu
di kot program dela. Kongres 
je sprejel tudi programsko or
ganizacijsko deklarac.jo, k i na
kazuje nov razvoj te dejavnosti 
in ji daje mesto v občinskih 
statutih, kajti L T in njen raz
voj ne bo več samo na skrbi 
te organizacije, temveč vse 
družbe. Nova organizacija L T 
predvideva svet za tehnično 
kulturo v zvezi, republ k i , 
okraju in občini. V teh svetih 
bodo morale sodelovati organi
zacije L T . 

Kongres je bil res dobro pri 
pravljen. V dveh dneh pa so 
organizirali tudi več prireditev, 
obiskov m ogledov. Delegati so 
prisostvovali otvoritvi prvega 
tehničnega muzeja v Zagrebu, 
k i je hkrati prvi v državi. P r i 
jetno so bili presenečeni, ko 
so v drugi stavbi odšli v pravi 

rudniški rov in naleteli na ve
lenjske rudarje, k i so tolmačili 
kope, orodja in delo v rudni 
k ih , od starega nac.na do naj
sodobnejših procesov. T a m u 
zej bo odprt tudi za ostalo jav
nost. Obiskali smo tudi gleda
lišče, kjer je bila proslava ob 
20-le.nici • mrti Nikola Tesle. 

Na kongresu je bil izvoljen 
nov svet L T Jugoslavije. Zara
di posebnih zasiug za rast L T 
pa je kongres izbral tov. Le-
skoška za prvega častnega 
predsednika L T Jugoslavije in 
mu podaril posebno plaketo i n 
album. Tov. Leskošek se je na
to zahvalil in dejal, da bo tudi 
v bodoče pomagal pri razvoju 
L T . Ob tej priložiosU so dele
gati toplo pozdravili tudi šte
vilne visoke goste, predstavni
ke oblasti, k i so kongresu pr i 
sostvovali, zlasti pa dr. Baka-
rica, predsednika sabora Hr 
vatske, -mtr-

KJE SO ŠOLE ZA ŽIVLJENJE? 
V sodelovanju z Zavodom 

za izobraževanje kadrov i n 
proučevanje produkt ivnost i 
dela je občinski komite L M S 
v Novem mestu organiz i ra l v 
več k ra j ih šole za življenje. 
T a k i šoli že delata v Senjer-
neju i n Smarjet i , v začetku 
februarja bodo šolo za živ

ljenje organiz ira l i še v S G P 
Pion i r , v novomeških sred
n j ih šolah (g imnazi ja i n uči
teljišče), medtem ko bodo v 
vajenski šoli v Novem mes tu 
posiUšali samo nekatera pre
davanja, šolo za življenje 
želijo organiz i rat i tud i n a 
Ma l em S la tn iku . 

S m u č a r s k o tekmovanje grmskih 
pionirjev 

Preteklo soboto so bile na 
Grmu pionirske tekme v smu
čarskih skokih. Udeležilo se jih 
je kar 20 pionirjev, k i so vsi 
pokazali precej hrabrosti i n 
znanja na 10-metrski skakal
nici. Zlasti bi morali pohvaliti 
talentirane pionirje Rudija A h -
lina, Marinka Platišo, Levičar-
1a Jožeta in devetletnega Izto
ka Uršiča. Ker je tekmovanje 
v celoti uspelo so se dogovo
rili, da bodo prihodnji teden or
ganizirali podobno tekmovanje 
na 15-metrski skakalnici v Got-
ni vasi. Na to tekmovanje bo
do povabili pionirje iz Novega 
mesta. Smdhela in Gotne vasi. 

Zmagovalci so prejeli lepe 
knjižne nagrade, k i sta j ih da
rovala občinski komite L M S 

PIONIR v borbi 
za 8. mesto 

Ekipa Pionirja iz Novega me
sta ;e v tretjem in četrtem na
stopu nastopila v soboto v K ra 
nju i n v nedeljo na Jesenicah. 
Oba nastopa sta potekala v zna
menju borbe Plonlrjeve ekipe 
za osmo mesto, k i pomeni ob
stoj v ligi. Od dvanajstih na 
stopajočih ekip štiri ekipe iz
padejo lz lige in se drugo leto 
premaknejo v consko tekmova
nje. Ekipa Pionirja je na obeh 
nastopih dosegla normo in pu 
stila za seboj na vsakem keg
ljišču po tri ekipe. Obenem pa 
;e s svojim odličnim rezulta
tom v prvem kolu ostala na ze
lo lepem tretjem mestu. 

V soboto je Pionlr.'eva ekipa 
nastopila v Kranju in dosegla 
C381 kegljev. V Kranju so letos 
najslabši rczultaU, ker so na 
stezah preveč lahki keglji. Za 
to so bili doseženi tudi precej 
slabši rezultati, kot smo pri 
čakovali. Edino Mrzlak je do
segel dober rezultat 851 kegljev. 

V nedeljo pa Je Plonlrjeva 
ekipa na Jesenicah dosegla 6455 
kegljev, kar je soliden rezultat, 
če upoštevamo, da sta dosegla 
člana reprezentance F L R J Mar-
telanc 827 ln Grom 830 kegljev. 
Tokrat so se v Pionirjev! ekipi 
odlikovali tride tekmovalci: 
Hren, Vesel l n Juntez. Posame
zni rezultati: H R E N 84«, V E S E L 
839, J U N T E Z 827. M R Z L A K 810, 
ROMIH 800, FIL1PCIC 791, B A R -
B l C 784 in M U R N 760. 

V soboto, 9. februarja, ima 
Pionir/eva ekipa svoj zadnji 
nastop v LJubljani na novem 
šeststeznem kegljišču. Plonlr
jeva ekipa je doklej na osmem 
mestu ln Je v štlr'h nastopih 
zbrala 21 točk. Na devetem m^-
stu Je Maribor z \V točkami iz 
treh nastopov. (en) 

» T u j c i « i m a j o p r e d n o s t 
Odkar imajo v Šentjerneju 

urejeno zobozdravstveno služ
bo, srečujejo pred šentjernej-
sko ambulanto tudi Novome-
ščane i n ostale prebivalce, 
k i čakajo, da j i m zobozdrav
n ik popu l i , oz i roma pbprav i 
zobe. T i »tujci«, k i se navad
no v Šentjernej pripel jejo z 
avtobusi, imajo prednost v 
ambuiant i . Domačini, ki ča
kajo dlje, kot b i sicer, če 
ne b i b i lo navala od drugod, 
pravi jo, da j i m je prosta iz
b i ra zdravn ika prej v Škodo 
kot v k o r i s t . . . 

Novo mesto in občinska zveza 
D P M Novo mesto. 

Rezultati tekmovanja: 
Pionirji, stari U in 14 let 
1. Ahl in Rudi (10 m, 10 m) 

46 točk, 2. Platiša Marinko (8.5, 
8.5) 37 točk, 35. Tesar Matevž 
(8, 8.5) 37 točk, 4. Guštin Jože 
(7.5, 8) 36 točk, 5. Mihelčič Ma 
tej 7.5, 8) 36 točk, 6. Slak Miran 
(7, 8) 35 točk. 

Pionirji, stari H - 1 2 >«* 
l . Levičar Jože (7, 8) 40 točk, 

2. Kotnik Pavel (6.5. 6.5) 32 
točk, 3. Kralj Jože (6.5, 6.5) 31 
točk, 4. Slak Zdravko (6, 6.5) 
30 točk. 5. Jenko Marjan (6.5, 
6.5) 29 točk. 6. Gazvoda Stanko 
(6.5. 6) 20 točk. 

Pionir« , stari »-10 let 
1. Uršič Iztok (6.7) 37 točk, 

2. Mihelič Marjan (5.6) 33 točk. 
Sd. 

F Z A B E L E Ž E N » h 

Odgovor na članek o 
izjalovljenem občnem zboru 

Ze sam naslov s črnim okv i r om v zadnj i številki 
na tem mestu -dela vtis, kot da je T V D Par t i zan — 
Celulozar »ladja, k i se potaplja«. Samo graja, no
bene pohvale! Pisec članka, k i med vrs t i cami prav i , 
da je med predstavnik i Part izana, najbrž n i poslu
šal poročila o uspehih društva i n o njegovi obširni 
dejavnosti, k i je celo preobširna. O uspehih v pre 
teklem letu res n i b i lo posebne razprave, ker so t i l i 
p ro t i pričakovanju lepi , probleme pa je med letom 
rešil upravn i odbor, k a r je b i lo i z poročil razvidno. 

Res je b i l a malo preobširna razprava oko l i k ina 
smat ram pa, da je b i l a potrebna, saj je to prob lem 
k i ga tud i nov i upravn i odbor sam ne bo rešil. 
D a pa je b i l a zamolčana a l i pa da je bivši upravnik 
k ina hote a l i nehote zamolčal razpravo o nadaljnjem 
poslovanju k ina , k i j o je 5. t. m . sk l i ca l občinski 
odbor S Z D L , pa ne drži, ker je b i lo dovolj obširno 
in jasno poudarjeno v poročilu. Torej je pisec član
k a to (hote a l i nehote) preslišal a l i p a sploh n i b i l 
na »izjalovljenem« občnem zboru . 

Sp l oh pa je avtor članka precej skregan s po jmi 
o sodobnem telesnovzgojnem društvu. Iz p r v i h pe
t ih besed članka je zasledit i , da m u še roj i jo po 
glavi zastarela telovadna društva i n podobno. Men
da ne ve, da mora današnje društvo Par t i zan razvi
ja t i množično telesno ku l turo v t i s t ih ob l ikah, k i s i 
j i h člani žele i n s i j i h sami izberejo, ter da m o r a 
društvo posvet i t i vso pozornost t i s t im športom, za 
katere je p r i nas zanimanje, i n da je bolje imet i 
eno dobro razvito panogo kot pa j>et a l i šest s labih, 
če b i to vedel, ne b i očital (zakaj se n i oglasi l k 
razpravi?! , da zanemarjamo ostale športne panoge 
i n da se zadovoljujemo samo z uspehi plavalcev i n 
rokometašev. 

K r i t i k u b i r a d še povedal, da s t ak im i neobjek
t i v n i m ! članki n ikako r ne bo ko r i s t i l razvoju telesne 
ku l ture v naši občini, temveč bo le škodoval, ker 
bodo že tako r edk i amatersk i delavci i zgubi l i voljo 
do nadaljnjega dela. 

O b zaključku p a še vprašanje: če Je vse tako 
jalovo, kot o n v id i , zakaj je potem Okra jna zveza za 
telesno ku l tu ro v Novem mestu podar i l a za novo 
leto našemu društvu priznanje z zlato plaketo? 

K navedbi v članku, da pr ivabl jamo l jud i s krep
k i m i ma l i cami i n rajnim vincem, p a tud i njega 
vab im k M u r k u a l i Komočarju n a po l klobase, kos 
k ruha , kozarec mal inovca oz i roma, če je že odrasel, 
na po l l i t r a v ina , ko l i k o r so dob i l i udeleženci občne
ga zbora. G a bom vsaj spoznal i n m u z veseljem 
ponud i l svoje zavidl j ivo dosedanje mesto . . . 

Janez Breskvar , bivši predsednik T V D 
Partizan-Celulozar, Videm-Krško 

Sodobno kegljišče v Brežicah 
Kegljaški šport je v Brežicah 

dobro razvit in priljubljen. KK 
Razlag uspešno sodeluje v okraj
nem in republiškem tekmovanju, 
zelo živahna pa so tudi meddru-
štvena tekmovanja kegljaških sek
cij sindikalnih podružnic. — zal 
imajo Brežičanl le dve enostezni 
kegljišči, ki ne ustrezata tekmoval
nim pogojem, zaradi česar Je raz
voj tega športa otetkočen. Trdi
tev, da Je kegljanje le zabava sta
rejših, ne drži, saj je veliko mla
dine ln tudi tena, ki bi se radi 
udejstvovali v tej panogi, če bi 
bili za to vsaj osnovni pogoji. 

Ekipa »Razlaga« mora tekmovati 
v posameznih disciplinah v Novem 
mestu, Črnomlju in v Ljubljani 
kakor tudi drugje, kjer imajo pri
merna kegljišča. 

Zamisel o gradnji novega, so
dobnega štirlsteznega kegljišča v 
Brežicah ni nova. Zdaj so pričeli 
s prvimi pripravami za ureditev 
tega objekta. Tako kegljišče mora 
imeti pomožne prostore: umival
nice, garderobe in sanitarije, ki 
pa U jih lahko uporabljali tudi 
športniki drugih dejavnosti. Pa
meten ln koristen Je predlog, naj 
bi v sklopu kegljišč zgradili še 
primerno stavbo za športni ali 
morda sindikalni dom. V tej 
stavbi bi lahko imeli svoje pro
store TVD »Partizan« in ostale 
športne sekcije. Večja soba v stav
bi naj bi bila na razpolago za se
stanke in morda aa vadbo in tek
movanja. Ce bi v stavbi uredili 

še klubske prostore, bi novi ob
jekt lahko predstavljal pomembno 
središče družabnega življenja v 
Brežicah. 

Izvedba tega načrta pa zahteva 
precej denarja. Predvidevajo, da 
bodo letos izdelali program, na
črte ter izbrali prostor, v nasled
njih letih pa bi zaceli graditi. Ce 
bomo hoteli uresničiti tako obsež

no nalogo, bedo morali priskočiti 
z denarjem na pomoč ObLO, o-
slale organizacije in tudi občani. 
Objekt bi lahko postopno gladili 
več, let, kakor bo pač denar na 
razpolago. Ko bo dograjen, pa ne
bo služIl samo telesni vzgoji, tem
več bo pomembno središče za vzgo
jo in družbeno koristno usmerja
nje mladine. -ek 

Zimski šport v V i d m u - K r š k e m 
T V D Partizan-Celulozar lz 

Vidma-Krškega je priredil v 
nedeljo, 27. Januarja, prve san-
kaške tekme po osvoboditvi, 
poleg tega še tekme v velesla
lomu in smučarskih skokih. 
Udeležba je bila proti pričako
vanju zelo velika, saj se je na 
startu zbralo več kot 100 tek
movalcev. Tekmam je priso
stvovalo okrog 500 gledalcev. 

Sankali so na 800 m dolgi 
progi z višinsko razliko 200 m. 
Najboljše rezultate so dosegli: 
Cicibani: Erno Ivačič 2:24,0 

Pionirji : Igor Bostič 1:25,7 
Mladinci: Kostja Grčar 1:22,7 
Pionirke: Irena Levičar 1:24,1 

Veleslalom: Na 500 m dolgi 
progi z 22 vratci in z višinsko 
razliko 90 m je zmagal pri pio
nirjih Igor Bostič (0:96,1). Čla
n i : Niko Zibret 0:35,3. 

Skoki so bili na 15-metrski 
skakalnici. Doseženi so bi l i 
razmeroma dobri rezultati. P io 
nirji: Maki Babic (12,5 m i n 
13 m); mladinci: Franc Bračun 
(14,5 m in 14,5 m). 

Peter L i p o v i 

S m u č a r s k o tekmovanje v Straži 
20. januarja Je TVD Partizan v 

Straži organiziral tekmovanje v 
smuku in slalomu. Udeležilo se ga 
je 7 članov, S mladincev in 21 
pionirjev. Tekme so pred ciljem 
opazovali številni domačini. 

Straški pionirji na nedeljskih tekmah 

Rezultati: falni: 1. Alojz Se rini 
45,9, 2. Franc Zaman 47,2, 3. Slav
ko Kregar 47,3, t. Peter Bavdek 
48,9, 5. Martin AS 50,4. 

Mladinci: 1. Jote Dular 16,9, 
2. Jože Pečjak 18,1, 3. Marjan Rav-
bar 18,2, 4. Dane Kavšček 20,9, 5. 
Leon Kavšček 21.5. 

Pionirji: 1. Janez Vintar 19,1. 
2. Branko Dular 19,3, 3. Ciril 
Kavšček 20,1, 4. MIha Šuštar 20,5, 
5. Kostja Vlrant 20,8, 6. Jurček 
Falesklnl 20,9. 

Prvi trije zmagovalci iz vsake 
skupine so dobili diplome. 

Prihodnjo nedeljo se bosta po
merili sosednji društvi »Partizan« 
iz Straže in Dolenjskih Toplic. 

K. V. 

M l a d i n c i i z IMV bodo 
d a t i k r i 

Na seji sekretariata mla
dinskega aktiva v I M V so se 
odločili, da bodo organizirali 
veliko krvodajalsko akcijo, 
katere naj b i se udeležilo 
čim več mladih proizvajalcev. 



VTEM TEDNU VAS ZANIMA 
N A T E Č A J STANOVANJSKEGA 

SKLADA O B Č I N E SEVNICA 

mm?* 
Fctek, 1. februarja: Ignac 
Sobota, 2. februarja: Marija 
Nedelja, 3. februarja: Blaž 
Ponedeljek. 4. februarja: Bojana 
Torek, 5. februarja: Agata 
Sreda, 6. februarja: Dora 
Četrtek, 7. februarja: Ksenija 

Ob nenadomestljivi Izgubi naše
ga dobrega očeta 

FRANCA ROSTOHARJA 
iz Zupeče vasi 

se zahvaljujemo vsem, ki so nam 
V težkih trenutkih stali ob strani 
fn nas tolažili. Zlasti se zahvalju
jemo za pomoč ObLO Brežice, ki 
Je nudil prevozna sredstva. 

Družina Rostohar 

V s i pravijo: 
» J A J C A SO 

P R E D R A G A ! « 
Svetlolaso dekle na no

vomeški tržnici. Široki e 
izdaja, da je nekje o d 
šentjernejskega konca do
m a . Neka jkra t zavi jem 
m i m o nje. 

»Še vedno po 50 din?« 
vprašam i n pokažem na 
jajca. 

»Seveda. Z i m a je. K u r e 
ne neso,« m i prav i . 

»Pa n i to malce pret i 
rana cena za sedanji čas,« 
jo skušam omehčati, »saj 
odkar sto j i novomeški 
trg , še niso ime la take 
cene.« 

»Saj tud i take z ime še 
ne pomnimo!« 

V t e m se m i pridruži ne
k a go.\Dodinja. 

»Jajca so zdaj samo za 
bolnike,« reče. 

»Pri nas ga p a še bo l 
n i k u ne ubijemo,« povza
me besedo dekle z ja jc i . 

Gospodin ja pa : »To p a 
n i lepo! D o m a j i h imate, 
p a j i h bo ln iku ne privo
ščite . . . « 

»Saj privoščimo, pa j i h 
ne sme jesti!« 

D o b r a šala, s i m i s l i m , 
l ahko se še kje z njo po
s tav im. K a r me ogovori 
znanka: 

»Ste jo slišali?« 
»Koga?« 
»Tištale ženska m i je 

zabrus i la , d a so ja jca v 
L jub l j an i po 70 din!« 

Zbo r : »še ponujale j i h 
bodo! S ramota ! Nesram
nost!« 

I n smo se razšle. 
N a stopnicah doh i t im 

tovarišico M i n k o . 
»Kaj menite o Jajcih?« 
»Na trgu J ih n i k o l i več 

ne k u p i m . Prejšnji teden 
sem j i h k u p i l a deset, saj 
veste, otrok je majhen. 
P a sem Jih šest mora l a 
vreči s t rani S ta ra so b i l a 
najmanj po l leta . . . « 

Ver je la sem j i , ke r je 
to že s tara zgodba. Neka
tere kmet ice hrani jo ja jca 
o d »male maše« dalje, 
prodajo p a j i h januar ja , 
k o imajo najvišjo ceno. 

Nagovor im še tega i n o-
nega n a cesti . V s i : gospo
dinje, uslužbenci, delavke 
so iz jav i l i , da so ja jca po 
50 d i n predraga i n d a bo 
treba nekaj ukren i t i . 

V prodaja ln i »Speceri-
ja « na G lavnem t rgu so 
istega dne prodaja l i ja jca 
znatno ceneje kot na tr
gu. Menda so J ih da ja l i 
samo s ta ln im s t rankam. 
Zvedel i smo tud i , da pod
jetje »Dolenjka« odkupu
je Jajca v svo j ih prodajal
nah izven mesta. B i ne 
mog l i »odkupa« organizi
r a t i tako, da b i ja jca pro
dajah v vseh svoj ih Špe
cer i j sk ih trgovinah v me
stu? S t em b i zelo ustre
g l i potrošnikom, cena n a 
t r gu pa b i se verjetno 
k m a l u znižala. R a 

HIŠO, lep vrt, njivo, 2 vinograda, 
zidanico, 1500 litrov vina, več 
novih sodov, moderno prešo pro
dam, lahko vse na obroke. — 
Franc Mikulan, Stopiče 38. 

DOBRO OHRANJEN emajliran šte
dilnik prodam, šmihel 26, Novo 
mesto. 

LOKAL lahko dobi na deželi trgov
sko podjetje z mešanim blagom. 
Naslov v upravi lista (42-63) 

UPOKOJENKO za pomoč v gospo
dinjstvu in na vrtu za nekaj ur 
dnevno iščeta starejša zakonca. 
Plačilo: opremljena soba, ostalo 
po dogovoru. Zglasite se osebno 
ail pismeno pri Jože Mule j , kam
nosek. Krško. 

DIMNIKARSKEGA vajenca sprej
mem. Hrana in stanovanje pri
skrbljena. Stanislav Arh, dimni
kar, Kamnik. 

GOSPODINJSKO pomočnico sprej
mem. Plača 10.000 din. Ani Hu-
drič, Jesenice na Gorenjskem, 
Prešernova 22. 

SOBO iščem v Novem mestu za 
mlajšega trgovskega pomočnika. 
Naslov v upravi lista pod »Ta
koj« (47-63). 

GOSPODINJSKO pomočnico sprej
me družina s 3 otroki v Ljub
ljani. Naslov v upravi lista (Tg) 

Brestanica: 2. in 3. febr. ame
riški barvni film »Cas življenja in 
čas smrti«, 6. febr. madžarski film 
»ljubezen na razpotju«. 

Crnomalj, 1. in 3. februarja 
ameriški barvni film »Nekateri so 
pritekli«, 5. in 6. februarja itali
janski film »Tatovi velikega srca«. 

Kostanjevica: 3. februarja ame
riški barvni film »Stari Zuže«. 

Mokronog: 3. februarja italijan-
sko-jugoslovanski film »Dubrovski 
— maščevalec«. 

Novo mesto »Krka«: od 1. do 4. 
februarja slovenski film »Tistega 
lepega dne«, od 5. do 7. februar
ja italijanski film »Mladoletnice«. 

Semič: 3. februarja češkoslova
ško-bolgarski film »Labakan«. 

Trebnje: 2. in 3. februarja itali
janski barvni film »Ana iz Broo-
klina«. 

Žužemberk: 3. februarja ameri
ški barvni film »Jaguar, gospodar 
džungle«. 

Rozalija Starič iz Radne vasi — 
deklico, Ana Kriznarič iz Zaluka 
— deklico, Jožefa Komljanc iz 
Malega Mraševega — dečka, Jo
žefa Hegler iz Rapljevega — de
klico. 

Pretekli teden so se ponesrečili 
in iskali pomoč v novomeški bol
nišnici: Anton Mirtek, delavec iz 
Zagrada, je padel z lestve in si 
poškodoval hrbtenico; Ladislav 
Muhar, sin delavca iz Savinka, je 
padel s peči na ognjišče in se po
lil s kropom; Martin Bukovec, 
skladiščnik iz Straže, je padel in si 
poškodoval levo nogo. 

MATIČNI URAD KOSTANJEVICA 
V decembru sta bili rojeni dve 

deklici. 
Poročili so se: Franc Jerele, de

lavec iz Sutne, in Marija Laknar, 
hči kmeta iz Globočic; Vincencij 
Bučar, kmetovalec iz Dobrave, in 
Neža Blatnik, hči kmeta iz Kota
nje. 

Umrl je: Mijo šneberger, upoko
jenec iz Globočic, 72 let. 

MATIČNI URAD PODBOCJE 
V decembru ni bilo rojstev izven 

bolnišnice 
Poročili so se: Martin Barbič, 

mlinar, in Antonija Grabenšek. 
kmetovalka, oba iz Sutne; Jože Ba-
nič, kmet iz Broda, in Marija 
Sintič, gospodinjska pomočnica iz 
Prušnje vasi; Stanislav Zrlič, stru
gar, in Štefanija Skofljanc, usluž
benka, oba iz Velikih Malene. 

Umrli so: Franc Kranjc, kmet z 
Broda, 82 let; Rozalija Ošlir, go
spodinja z Zabjeka, 82 let; Marija 
Kržičnik, kmetovalka iz Malega 
Mraševega, 82 let; Jože Vidlc, se
dlar iz Malega Mraševega, 61 let. 

MATIČNI URAD NOVO MESTO 
V času od 21. do 28. Januarja 

je bilo rojenih 7 dečkov in 12 de
klic. 

Poročila sta se: Jože Boh. de
lavec lz Drganjih sel. in Marija 
Eele, hči kmeta iz Mihovca. 

Umrli so: Jožefa Pavlic, posest-
nica iz Brezovice pri Smarjeti, 55 
let; Ivan Dubravčič, upokojenec 
iz Gomile, 85 let; Marija Zunič, 
gospodinja iz Zunlčev, 47 let. 

Ana Milojkovič iz Metlike — Mi-
šela, Marija Hočevar iz Zvirč — 
Jožico, Anica Pekolj iz Sahovca — 
Iztoka, Marija Kranjc iz Doba — 
Marijo, Ana Potokar iz Račjega 
sela — Anico, Antonija Kukec iz 
Velikega Vrha — Francija, Majda 
Metelko iz Otovca — Romana, Ne-
venka Murn iz Dolge vasi — Igor
ja, Slavka Rus iz Klinje vasi — 
Bredo, Marija Kurent iz škrljeve-
ga — Pavleta, Pavla Nadu iz Dreč-
Jega vrha — Petra, Marija Jug iz 
Stare cerkve — Nelko, Terezija 
Zaje iz Loke — Tomaža, Nada 
Mržljak iz Kanižarice — Vitomirja, 
Marija Starič iz Trnja — Mirka, 
Stanislava Novak iz Kočevja — 
Tomaža, Marija Škrinjar z Mirne 
— Rudija. Jožefa Aš iz Dol. To
plic — Francija, Ana Skof iz Dra-
gomlje vasi — deklico, Marija 
Rejc iz Trebnjega — dečka, Marija 
Bučar lz Dol. Sušic — deklico, 

Upravn i odbor 

P l e t i l s t v a 
» D O L E N J K A -
M i r n a p e č 

razpisuje delovno mesto 

T E H N I Č N E G A 
VODJE 

Pogoj : tekst i ln i tehnik z 

najmanj 3 leti prakse na 

vodi lnem mestu. Plača po 

dogovoru. Stanovanja n i . 

Pismene ponudbe s krat

k i m življenjepisom pošlji

te na upravo podjetja. 

Vsak četrtek: v vsako 
hišo našega okraja 
DOLENJSKI U S T ! 

OBJAVE — RAZPISI 

Pretekli teden so v novomeški 
porodnišnici rodile: Neža AJdlšek 
iz Podbočja — Martino, Ana Tav
čar iz Brinja — Jožeta, Marija šur-
la iz Gornjih Lakovnic — Jožico. 
Terezija Gregorič iz Štefana — Pe
tra, Marija Zupančič lz Ivanje va
si — Tončko, Martina Sekula lz 
Regrče vasi — Marico, Marija De
želak iz Sevnice — Darjo, Terezija 
Vukiinlč lz Semiča — Dušanko, 
Anica Božič Iz Cučje mlake — Iva
na. Ivanka Jeličevtč lz Tuševega 
dola — Alenko, Marija Zupančič 
Iz Martinje vasi — Lojzko, Ana 
Lok sir lz Regrče vasi — Zdravk.t, 

V A Ž N O OBVESTILO 
M 0 V 0 M E Š K E B O L N I Š N I C E 

Ponovno obveščamo, d a je 
potrebno ob p r ihodu v bol
nišnico predložiti naslednje 
dokumente: 

1. knjižico o zdravstvenem 
zavarovanju kmet i j sk ih i n ti
sta l ih zavarovancev; 

2. napotnico pristojnega 
zdravnika ; 

3. osebno izkaznico. 

Pogosti p r i m e r i pomanj
kl j ive dokumentaci je otežko-
čajo redno poslovanje i n po
vzročajo nepotrebne stroške. 
Zato pros imo, da l judje v 
vseh p r i m e r i h obvezno pred
ložijo navedene dokumente , 
brez ka te r ih bomo spre jemal i 
le hude bo ln ike . 

Splošna bolnišnica. 
Novo mesto 

R a z p i s d e l o v n i h m e s t 
Upravni odbor ZDRAVILIŠČA 

DOLENJSKE TOPLICE razpisuje 
mesto 

šefa računovodstva in 
tajnika. 
Za obe mesti je potrebna višja 

Izobrazba. Kolkovane ponudbe z 
življenjepisom pošljite do 15. fe
bruarja 1963 na upravo zdravilišča. 

O b v e s t i l o o b č i n s k e z v e z e 
z a t e l e s n o k u l t u r o 

Vsem osnovnim organizacijam 
občinske zveze za telesno kulturo 
v Novem mestu in drugim sporo
čamo, od uradujemo od 23. ja
nuarja dalje v prostorih bivše 
okrajne zveze za telesno kulturo 
na novem stadionu, telefon 21-467, 
poštni predal 73. 

I š č e m o m e s a r j e I 
»EMONA«, mesna industrija, Za-

log-Ljubljana, zaposli takoj več 
kvalificiranih mesarjev. Samska 
stanovanja priskrbljena. Ponudbe 
sprejema kadrovsko-socialni sek
tor podjetja. 

SPORED RADIO L J U B L J A N A 
VSAK DAN: poročila ob 5.03, 

6.00, 7.00, 8.00, 12.00, 13.00, 17.00, 
19.30, 22.00. Pisan glasbeni spored 
od 5.00— 8.00. 

PETEK, 1. FEBRUARJA: 8.05 
Klarinet in rog — 8.30 Izbrali smo 
po vašem okusu — 10.15 Iz Pur-
cellove opere Dido ln Enoj — 11.00 
Pozor, nima« prednosti! — 12.05 
Kmetijski nasveti: inž. Marjan 
Hladnik: Osnovna načela proizvod
nje sadik Iglavcev za Intenzivne 
nasade in plantaže — 12.45 Pojo
ča godala — 14.05 Za šolarje: Sre
čanje s Slavlco — 15.20 Popevke 
slovenskih avtorjev — 17.05 Ura i 
jugoslovanskimi skladatelji — 18.10 
Češke popevke — 18.45 Iz naših 
kolektivov — 20.00 Četrt ure z an
samblom Jožeta Kampiča — 21.15 
Cddaja o morju ln pomorščakih 
— 22.15 Skupni program JRT — 
studio LJubljana. 

SOBOTA, Z. FEBRUARJA: 8.05 
Poštarček v mladinski glasbeni re
dakciji — 9.45 Slovenske narodne 
v raznih Izvedbah — 10.15 Glasba 
upora — 11.00 Pozor, nimaš pred
nosti! — 12.05 Kmetijski nasveti: 
Inž. Jožica Urbas: Začetek proge-
notestiranja prašičev — 13.30 V 
paviljonu zabavno glasbe — 14.05 
Pol uro s slavnimi opernimi pevci 
— 14.35 Naši poslušalci čestitajo 
In pozdravljajo — 19.05 Prvi sobot
ni ples — 19.55 Koncert komorne
ga orkestra lz Versalllesa — 21.30 
Poje Charles Cralg. 

NEDELJA. 3 . FEBRUARJA: 8.50 
Pevski pozdrav it Sežane la te Ce

lja — 10.00 Se pomnite, tovariši... 
— 11.3i) Nedeljska reportaža — 
12.05 Naši poslušalci čestitajo ln 
pozdravljajo, I. del — 13.30 Za 
našo vas — 14.15 Naši poslušalci 
čestitajo in pozdravljajo, II. del — 
15 30 Chopinovo popoldne — 16.00 
Humoreska tega tedna: Radoje Do-
manovič: Gledališče na podeželju 
— 17.05 Orkester Zacharias — 
18.14 Veliki zabavni orkestri — 
18.30 Športna nedelja — 20.00 Iz
berite svojo melodijo — 21.00 Iz 
davnih, slavnih dni — 22.15 Skup
ni program JRT — studio Beo
grad. 

PONEDELJEK, 4. FEBRUARJA: 
8 55 Za mlade radovedneže — 9.45 
Četrt ure s kvintetom bratov Av-
senlk — 10.15 Ansambli lz Bellinl-
Jt-vc »Norme« — 11.00 Pozor, ni
maš prednosti! — 12.05 Radijska 
kmečka univerza: inž. Jože Šile: 
Uspehi ln naloge zavoda sta polje
delstvo pri kmetijskem inštitutu 
Slovenije — 14.05 Kubanska uver
tura In Rapsodija v modrem Geor
ga Gershvvino — 14.35 Naši poslu
šalci čestitajo ln pozdravljajo — 
15.15 Ob zvokih zabavne glasbe — 
17.45 Kitarist Chet Atklns — 18.30 
Iz čeških logov — 19.05 Glasbene 
razglednice — 20.00 Skupni pro
gram JRT — studio Zagreb — 
20.45 Novo v znanosti. 

TOREK. S. FEBRUARJA: 8.05 
Prizori lz komičnih oper — 9.40 
Poljska narodna glasba — 10.15 
Dva naša stara mojstru — 11.00 

Upravni odbor stanovanjskega 
sklada občine Sevnica razpisuje na 
podlagi sklepa seje z dne 18. ja
nuarja 1963 

III. NATEČAJ 
za dodelitev posojila za dokonča
nje gradnje stanovanjskih hiš 
individualnim graditeljem na ob

močju občine Sevnica. 
I. Po tem natečaju daje sklad 

posojila le fizičnim osebam v de
lovnem razmerju in tistim, ki so 
s temi osebami izenačeni za indi
vidualno gradnjo, in to v skup
nem znesku 10 milijonov dinarjev, 
vendar le na območju občine Sev
nica. 

Posamezni prosilci lahko prejme
jo največ 1,5 milijona dinarjev 
posojila. 

II. NATECAJNI POGOJI. 
1. Prosilec mora imeti zgradbo 

dograjeno do IV. gradbene faze, 
kar se smatra kot lastna udeležba 
na natečaju. Najdaljši rok vrnitve 
posojila je lahko 20 let. 

2. Najnižja obrestna mera znaša 
1. odstotek. 

3. Prosilec je dolžan položiti 
znesek v višim' 1 odstotka od za
prošenega zneska posojila kot var
ščino. Varščino vplača do vložitve 
ponudbe na tekoči račun 606—14— 
687—01—7. 

III. DOKUMENTACIJA 
Prosilec mora predložiti nasled

njo dokumentacijo: 
1. prošnjo za posojilo z navedbo 

višine zaprošenega zneska in od
plačilnih pogojev; 

2. potrebno tehnično dokumenta
cijo (glavni projekt in gradbeno 
dovoljenje); 

3. potrdilo nadzornega organa, 
da je stavba dovršena do IV. grad
bene faze; 

4. predračun stroškov po posa
meznih elementih del, po seznamu 
ln predračunu gradbenega materia
la, ki se bo nabavil, oziroma vrsti 
del, ki se bodo plačala s poso
jilom; 

5. izjavo ponudnika o višini po
sojil, ki jih je za to gradnjo že 
prejel iz družbenih sredstev, ozi
roma izjavo, da posojila ni dobil; 

6. listino o pravici uporabe stav
benega zemljišča (zemljiškoknjižni 
izpisek); 

7. potrdilo delodajalca, da je v 
rednem delovnem razmerju z iz
kazano višino osebnega dohodka; 

8. potrdilo o vplačanem garan
cijskem znesku. 
IV. ZAVAROVANJE POSOJILA 

Za zavarovanje posojila so pro
silci po odobritvi posojila dolžni 
predložiti administrativno prepoved 
na osebne dohodke, dovoljenje za 
vknjižbo zastavne pravice do viši
ne posojila in vinkulacljo zavaro
valne police za gradbeni objekt v 
korist sklada. 
V. PREDNOST PRI DODELITVI 
POSOJIL IMAJO ČLANI ZB NOV 

TER PROSILCI, KI NUDIJO: 

a) vsaj 1 samsko sobo, 
b) večjo stopnjo dovršitve ob

jekta, 
c) krajši rok odplačila posojila, 
č) višjo obrestno mero, 
d) boljše pogoje zavarovanja po

sojila. 
VI. Ponudbe za posojilo po tem 

natečaju morajo prosilci vložiti v 
enem izvodu v zapečateni kuverti 
z vsemi prilogami, ki jih morajo 
predložiti, z vidno oznako III. NA
TEČAJ za posojilo pri stanovanj
skem skladu občine Sevnica. 

PONUDBE J E TREBA VLOŽITI 
NAJKASNEJE DO 1. MARCA 1963. 

VII. O izidu natečaja bo upravni 
odbor sklada obvestil vse ponud
nike z odločbami, če so bile nji
hove ponudbe sprejete, sicer pa s 
pismenim obvestilom. 

VIII. Informacije in vsa pojas
nila dobe ponudniki pri skladu za 
zidanje stanovanjskih hiš občine 
Sevnica vsak dan oziroma v petek 
in soboto od 8. do 12. ure. 

Ve prošnje, vložene pred objavo 
tega natečaja, so neveljavne ter 
jih na natečaju ne bomo obrav
navali. 

Opozarjamo, da komisija za pre
gled dospelih ponudb in upravni 
odbor sklada ne bosta upoštevala 
ponudb z nepopolno dokumenta
cijo ln ponudb, vloženih po zaklju
čenem roku. 

Sevnica, 24. Januarja 1963. 
Upravni odbor stanovanjskega 
sklada občine Sevnica 

R a z p i s KPD D o b 

Pozor, nimaš prednosti! — 12.05 
Kmetijski nasveti: dr. France Ada
mič: Razdalje sajenja sadnega 
drevja — 12 JO Pol ure za razve
drilo in oddih — 14.35 Pesmi ln 
plesi raznih narodov — 15.15 Hi
tri prsU — 17.05 Koncert po že
ljah poslušalcev — 18.45 S knjiž
nega trga — 20.00 Dva skladatelja 
— Primorca — 20.15 Radijska igra: 
Rolf Schnelder: Slovo od Sund-
helma — 21.40 Pojo vaši ljub
ljenci 

SREDA, 6. FEBRUARJA: 8.05 Pi
sana orkestralna galerija — 8.55 
Pisani svet pravljic ln zgodb — 
10.15 Operetne melodije — 11.00 
Pozor, nimaš prednosti! — 12.05 
Kmetijski nasveti: Jože Kregar: O 
semenju za letošnjo letino — 12.30 
Popularne operne melodije — 14.50 
Zabavna glasba — 16.00 Vsak dan 
za vas — 18.10 Pojo ln igra Nat 
»King« Cole — 18.45 Ljudski par
lament — 20 00 Spoznavajmo svet 
ln domovino (prenos Javne mla
dinske oddaje) - 21.30 Trlje »B«. 

ČETRTEK, 7. FEBRUARJA: 8.20 
Do naslednje oddaje — Trlo Hor-
wedel — 9.25 Pojo solisti beograj
ske Opere — 10.20 Pet minut za 
novo pesmico — 11.00 Pozor, ni
maš prednosti! — 12 05 Radijska 
kmečka univerza: inž. MIha Ogo-
revec: Nauk te pridelovanja vrtnin 
v lanski zimi — 13.30 Sergej Pro-
kofjev: Romeo In Julija, baletna 
suita — 14 35 Naši poslušalci če
stitajo in pozdravljajo — 15.30 Tu
ristična oddaja — 17.05 Glasba te 
Talijlnega hrama — 18.10 Prvi ve
černi ples — 20.00 Četrtkov večer 
domačih pesmi ln napevov — 22 .IS 
Po svetu Jazza. 

KAZENSKI POBOLJŠEVALNI 
DOM DOB PRI MIRNI razpisuje 
naslednja delovna mesta uslužben
cev in delavcev: 
A. Z VISOKO ALI VIŠJO ŠOLSKO 

IZOBRAZBO: 
več pedagoških delavcev, socialne
ga delavca, zdravnika splošne pra
kse, psihologa, zobozdravnika, 
strojnega inženirja in konstruk
torja. 
B. S SREDNJO ŠOLSKO IZOB

RAZBO: 
več učiteljev, zdravstvenega pomoč
nika, konstruktorja, več tehničnih 
risarjev, več strojnih in lesnih 
tehnikov. 
C. Z NIŽJO STROKOVNO IZOB
RAZBO, VISOKO KVALIFICIRANE 
ALI KVALIFICIRANE DELAVCE: 
več bolničarjev, kuharja, več teh
ničnih risarjev, strojnika, več kur-
jačev za centralno kurjavo; 

mojstre: orodjarja, varilca, l i 
varja, galvanizerja, strojnega klju
čavničarja, mizarja, ličarja, vrt
narja, več šoferjev D kategorije in 
2 elcktrlčarja (za Jaki ln za šibki 
tok). 
D. VEČJE ŠTEVILO PAZNIKOV. 

Splošni pogoji za sprejem v 
službi so enaki kot za uslužbence 
v Javni upravi oziroma za usluž
bence in delavce v republiških 
državnih organih In ustanovah. 

POGOJI ZA SPREJEM: 
1. državljanstvo FLRJ, 
2. odslužena vojaščina, 
3. ustrezna strokovna kvalifika

cija za delovno mesto, za katero 
se kandidat poteguje, 

4. da kandidat nI bil sodno ka
znovan, 

5. da ni v kazenski preiskavi, 
C da je telesno in duševno zdrav, 
7. da Je moralno in politično ne

oporečen, 
8. kandidat za delovno mesto 

paznika ne sme biti starejši od 
30 let, imeti mora dovršeno osem
letko oziroma najmanj 6 razredov 
osnovne šole. 

Za kandidate iz oddaljenih pod
ročij bodo stanovanja zagotovljena. 
Poleg osnovne plače je zagotov
ljen tudi posebni dodatek na po
sebnost dela v KPD. Podrobnejše 
informacije daje KPD Dob. 

Prošnje, kolkovane s 50 din 

upravne takse in s priloženim živ
ljenjepisom ter navedbo doseda
njih delovnih mest, sprejema u-
prava Kazensko poboljševalnega 
doma Dob pri Mirni, pošta Šcnt-' 
rupe rt na Dolenjskem. 

PRIČETEK P O U K A 

v 1. semestru 

EKONOMSKE SOLE 
V N O V E M M E S T U 

oddelka za odrasle, bo 

v torek, 5. febr. 1963, 

ob 16. u r i . — Učilnica 

bo v 1. nadstropju v 

g imnazi j i . Pri jave Se 

sprejemamo. 

Ravnatel jstvo 
Ekonomske šole 

N o v o d l o k o d o l o č i t v i 
o d š k o d n i n e 

O b a zbora O L O Ljubl jana 
sta na sej i 18. januar ja spre
j e la odtok o določitvi od
škodnine za popolno razlasti
tev kmet i js tva i n nerodovit-
nega zemljišča za leto 1963. 
Odškodnina za popolno raz-
lastitev kmet i j sk ih zem
ljišč v l jub l janskem okraju 
se bo določevala v višini 
trikratnega zneska enoletnega 
katastrskega dohodka. Višina 
odškodnine za nerodovitno 
zermjišče, za katero se n° 
ugotavl ja ka tas t rsk i dohodek 
znaša za en kvadra tn i meter 
1 d inar , č e se ku l tu ra v na
rav i ne ujema s k a t a s t r s k i " 1 

stanjem, se vzame p r i dolo
čanju odškodnine za podlago 
dejansko stanje v narav i . 

DOLENJSKI LIST 
LASTNIK I LN I Z D A J A T E L J I : občinski odbori SZDI> 
Brežice, Črnomelj, Metlika, Novo mesto, Sevnica. 

Trebme ln Vldem-Krško 

U R E J U J E UREDNIŠKI ODBOR: Tone Oošnlk (glavni 
ln odgovorni urednik), Rla Bačer, Miloš Jakopec. 

D r a m Kastellc tn Ivan Zoran 

I ZHAJA vsak četrtek - Posamezna številka 20 din -
Letna naročnina 900 din. polletna 450 d in ; plačljiva J« 
vnaprej. Za Inozemstvo 1800 din - Tekoči račun pri 
podružnici N B v Novem mestu: 606-11-108-9 - NAST.OV 
UREDNIŠTVA IN U P R A V E : Novo mesto. Glavni trg ' 
- Poštni prer'al 3 3 - Telefon 21-227 - Rokopisov 1« 
fotografij ne vračamo - T I S K A : Časopisno podjctl« 

» D E L O - v MithUnnt 


